
PROTOKÓŁ NR LXXVIII/2023 
z sesji Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego 
z dnia 29 maja 2023 r. 
 
Obrady odbyły się w trybie stacjonarnym w Miejskim Ośrodku Sportu i Rekreacji,  
ul. Świętokrzyska 11. Obrady rozpoczęły się o godz. 13.09 
 

W sesji udział wzięli: 

1. Radni RM – zgodnie z załączoną listą obecności (załącznik nr 1a, 1b do 
protokołu) 

2. Poseł na Sejm RP – Andrzej Kryj 
3. Wiceprezydent Miasta – Artur Łakomiec 
4. Wiceprezydent Miasta – Dominik Smoliński 
5. Sekretarz Miasta – Anna Niedbała 
6. Skarbnik Miasta – Sławomir Kijak 
7. Przewodniczący Rady Powiatu Ostrowieckiego – Mariusz Pasternak 
 
Nieobecni radni: Marek Giemza, Włodzimierz Sajda. 
 

Ad I/Otwarcie sesji Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego – stwierdzenie 

quorum: 

 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Jeszcze raz - dzień dobry Państwu! 
Otwieram LXXVIII (78) sesję Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego.  Na podstawie 
listy obecności stwierdzam, że posiadamy wymagane kworum, by podejmować 
prawomocne uchwały. Proszę Państwa Radnych o zalogowanie się do systemu. Pięć 
osób się chyba jeszcze nie zalogowało. Pięć osób się jeszcze nie zalogowało. Artur 
Głąb, Giemza Marek - nie ma. No to wszyscy. Witam Radnych Rady Miasta Ostrowca 
Świętokrzyskiego. Witam Przewodniczącego Rady Powiatu Pana Mariusza 
Pasternaka. Witam Prezydenta Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego Pana Artura 
Łakomca. Witam Wiceprezydenta Pana Dominika Smolińskiego, Skarbnika Miasta 
Pana Sławomira Kijaka, Sekretarz Miasta Panią Annę Niedbałę oraz wszystkich 
Państwa przybyłych na obrady dzisiejszej sesji, jak również internautów, którzy 
obserwują nasze obrady online.  
Szanowni Państwo Radni! Jak zwykle na początku sesji przypominam o dwóch 
sprawach. Pierwsza sprawa dotyczy ochrony danych osobowych. A więc  
w związku z rozporządzeniem Parlamentu Europejskiego i Rady Europy z dnia  
27 kwietnia 2016 r. obowiązuje ochrona danych osobowych, czyli jeśli uczestniczymy 
w sesji i podajemy nasze dane osobowe, to wiemy o tym, że obrady sesji są 
transmitowane, są nagrywane, jednakże zgoda od radnych nie jest wymagana 
odnośnie publikacji swoich danych osobowych. Natomiast jeśli podajemy dane 
osobowe osób trzecich, pamiętajmy o tym, że musimy posiadać od nich zgodę.  
I druga jeszcze informacja dotycząca tego, że wszystkie materiały publikowane na 
stronach samorządu terytorialnego są przystosowane dla osób niepełnosprawnych, 
stąd też nagrania obrad sesji będą uzupełniane o napisy dla osób niesłyszących.  
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Ad II/Przedstawienie porządku obrad: 

 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Przechodzimy teraz do realizacji porządku 
obrad. Czy ktoś z Państwa Radnych ma uwagi? Chciałby coś wnieść do porządku? 
Proszę, Panie Prezydencie. 
Wiceprezydent Miasta – A. Łakomiec – Dzień dobry. Pani Przewodnicząca! Szanowni 
Państwo! Mam propozycję dwóch zmian do porządku obrad. Obie były na komisjach 
sygnalizowane. Proszę o dokonanie zmiany w punkcie 6, czyli "Podjęcie uchwał  
w sprawie" w podpunkcie 16. Dotyczy to projektu uchwały w sprawie powołania 
Młodzieżowej Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego oraz nadania jej statutu. 
Proszę o wymianę ww. projektu na nowszą wersję. Tam chodziło tylko o to, że traci 
ważność, poprzednia uchwała. Tylko taki zapis był. To też na komisjach już było 
przedmiotem dyskusji i zmiany dotyczą właśnie samej treści projektu i załącznik nie 
ulega zmianie oraz jeszcze jedna mała propozycja do porządku obrad do punktu 10.  
tzn., "Sprawy różne". To jest taka propozycja, żebyśmy - właśnie na posiedzeniu 
komisji Państwo dostaliście przed posiedzeniem wersję elektroniczną „Sprawozdania  
z realizacji Programu współpracy Gminy Ostrowiec Świętokrzyski z organizacjami 
pozarządowymi i innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego  
w 2022 r.”. I materiał był przedmiotem obrad Komisji Edukacji, Wychowania, Kultury  
i Sportu. I proponuję, abyśmy to sprawozdanie, ten materiał w punkcie "Sprawy 
różne". Jeżeli jest taka wola Państwa. Dziękuję bardzo. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czy Państwo Radni mają dalsze uwagi  
do zmian w porządku obrad? Nie widzę.  
Wobec tego, proszę Państwa, punkt 1, o którym mówił Pan Prezydent, nie wymaga 
naszego głosowania i wprowadzenia go do porządku, gdyż on już jest, tylko jest 
ewentualna podmiana tego projektu uchwały.  
Natomiast punkt 2, o którym mówił Pan Prezydent, mianowicie „Sprawozdanie  
z realizacji programu współpracy Gminy Ostrowiec Świętokrzyski z organizacjami 
pozarządowymi i innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego  
w roku 2022”, ten punkt wymaga naszego przegłosowania. A więc, kto jest za 
wprowadzeniem tego punktu, o którym przed chwilą mówiłam do porządku obrad, 
głosujemy. Kto jest za wprowadzeniem, podnosi rękę i naciska przycisk. Kto jest 
przeciw, podnosi rękę i naciska przycisk. I kto się wstrzymał, podnosi rękę i naciska 
przycisk. Proszę. Jeszcze Marcin Marzec został.  
Wiceprzewodnicząca RM – J. Pikus – Radny Marzec, jeszcze prosimy o oddanie 
głosu.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czyli jednogłośnie wprowadziliśmy do 
porządku obrad ten punkt. 
 
Radni RM jednogłośnie opowiedzieli się za rozszerzeniem punktu X „Sprawy różne”  
o „Sprawozdanie z realizacji programu współpracy Gminy Ostrowiec Świętokrzyski  
z organizacjami pozarządowymi i innymi podmiotami prowadzącymi działalność 
pożytku publicznego w roku 2022” (imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 2 
do protokołu). 
 
Radni Rady Miasta obradowali według zaproponowanego porządku obrad: 

 

I. Otwarcie sesji Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego – stwierdzenie 
quorum.  

II. Przedstawienie porządku obrad. 
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III. Przyjęcie protokołów z sesji Rady Miasta z dnia 14 marca 2023 r. i 26 
kwietnia 2023 r. 

IV. Raport o stanie Gminy Ostrowiec Świętokrzyski za 2022 r. 
V. Stan realizacji projektu „Ostrowiec Świętokrzyski – miasta OdNowa” 

finansowanego w ramach Funduszy Mechanizmu Finansowego 
Europejskiego Obszaru Gospodarczego z Programu „Rozwój Lokalny”. 

VI. Podjęcie uchwał w sprawie: 
 

1) zbycia nieruchomości, 
2) zbycia nieruchomości, 
3) wyrażenia zgody na obciążenie nieruchomości służebnościami przesyłu, 
4) wyrażenia zgody na obciążenie nieruchomości służebnością przesyłu, 
5) wyrażenia zgody na bezprzetargowe wynajęcie części nieruchomości gruntowej, 
6) wyrażenia zgody na bezprzetargowe wynajęcie nieruchomości gruntowej,  
7) zamiany nieruchomości, 
8) przyjęcia „Planu adaptacji do zmian klimatu miasta Ostrowca Świętokrzyskiego do 

2032roku”, 
9) przyjęcia planu zrównoważonego rozwoju publicznego transportu zbiorowego dla 

Gminy Ostrowiec Świętokrzyski na lata 2023-2033, 
10) przystąpienia do sporządzenia Gminnego Programu Rewitalizacji Miasta Ostrowca 

Świętokrzyskiego, 
11) przyjęcia „Gminnego programu opieki nad zabytkami miasta Ostrowca 

Świętokrzyskiego na lata 2023 – 2026” , 
12) zmieniająca uchwałę w sprawie Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 

Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii na lata 2022 – 2025, 
13) aneksu do porozumienia międzygminnego z dnia 24 maja 2021 r. w sprawie 

opracowania Planu Działań Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych Miejskiego 
Obszaru Funkcjonalnego Miasta Północy oraz Planu Zrównoważonej Mobilności 
Miejskiej Miejskiego Obszaru Funkcjonalnego Miasta Północy oraz zmiany 
uchwały w sprawie zawarcia porozumienia międzygminnego, 

14) aneksu do porozumienia międzygminnego z dnia 7 września 2021 r. w sprawie 
programowania oraz wdrażania Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych 
Miejskiego Obszaru Funkcjonalnego Miasta Północy oraz zmiany uchwały  
w sprawie zawarcia porozumienia międzygminnego, 

15) określenia zasad i trybu przeprowadzania konsultacji z mieszkańcami Gminy 
Ostrowiec Świętokrzyski oraz zmiany uchwały w sprawie Statutu Gminy Ostrowiec 
Świętokrzyski, 

16) powołania Młodzieżowej Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego i nadania jej 
statutu,  

17) wykazu kąpielisk na terenie Gminy Ostrowiec Świętokrzyski obowiązującego  
w 2023 r. oraz określenia sezonu kąpielowego, 

18) rozpatrzenia skargi na Dyrektora Publicznego Przedszkola Nr 12 z Oddziałami 
Integracyjnymi im. Marii Konopnickiej w Ostrowcu Świętokrzyskim, 

19) zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Ostrowiec 
Świętokrzyski na 2023 r. 

20) zmieniająca uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 
Ostrowiec Świętokrzyski na lata 2023 – 2029. 

VII. Informacja Przewodniczącej Rady Miasta o złożonych interpelacjach. 
VIII. Sprawozdanie z prac Rady Miasta i jej komisji. 
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IX. Sprawozdanie z prac Prezydenta Miasta za okres od 3 marca 2023 r.  
do 17 maja 2023 r. 

X. Sprawy różne (m.in.: sprawozdanie z działalności Zespołu 
Interdyscyplinarnego ds. Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie Gminy 
Ostrowiec Świętokrzyski za rok 2022, sprawozdanie z realizacji Gminnego 
Programu Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie oraz Ochrony Ofiar Przemocy 
w Rodzinie na lata 2022 – 2027 za 2022 r., sprawozdanie z realizacji Gminnego 
Programu Wspierającego Rozwiązywanie Problemu Bezdomności w Ostrowcu 
Świętokrzyski na lata 2021 – 2023 za 2022 r.,  sprawozdanie z realizacji 
Programu Wspierania Osób Starszych przez Miejski Ośrodek Pomocy 
Społecznej w Ostrowcu Świętokrzyskim za 2022 r., sprawozdanie z realizacji 
Gminnego Programu Wspierania Rodziny w Gminie Ostrowiec Świętokrzyski na 
lata 2022 – 2024 – za 2022 r., sprawozdanie z realizacji Strategii 
Rozwiązywania Problemów Społecznych w Gminie Ostrowiec Świętokrzyski na 
lata 2022 – 2028 – za rok 2022, ocena zasobów pomocy społecznej Gminy 
Ostrowiec Świętokrzyski za 2022 r.,  sprawozdanie z realizacji programu 
współpracy Gminy Ostrowiec Świętokrzyski z organizacjami pozarządowymi  
i innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego w roku 
2022). 

 
 

Ad III/Przyjęcie protokołów z sesji Rady Miasta z dnia 14 marca 2023 r.  

i 26 kwietnia 2023 r.: 

 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I przechodzimy teraz do realizacji 
porządku obrad dzisiejszej sesji. Punkt trzeci porządku, tj. "Przyjęcie protokołów z 
sesji Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego z dnia 14 marca br. i 26 kwietnia 
br.” Protokoły były wysłane do Państwa drogą elektroniczną lub można się było 
zapoznać z nimi w biurze Rady Miasta. Czy Państwo Radni mają uwagi do tych 
protokołów? Nie widzę.  
Wobec tego głosujemy przyjęcie protokołu z sesji Rady Miasta Ostrowca 
Świętokrzyskiego z dnia 14 marca 2023 r. Kto jest za przyjęciem protokołu naciska 
przycisk i podnosi rękę? Kto jest przeciw, naciska przycisk i podnosi rękę. I kto się 
wstrzymał, naciska przycisk i podnosi rękę. Protokół przyjęliśmy jednogłośnie.   
 
Radni RM jednogłośnie przyjęli protokół z sesji Rady Miasta Ostrowca 
Świętokrzyskiego z dnia 14  marca 2023 r. (imienny wykaz głosowania stanowi 
załącznik nr 3 do protokołu) 
 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I głosujemy przyjęcie kolejnego 
protokołu z sesji Rady Miasta z 26 kwietnia 2023. Kto jest za przyjęciem protokołu 
podnosi rękę i naciska przycisk. Kto jest przeciw, podnosi rękę  
i naciska przycisk. I kto się wstrzymał, naciska przycisk i podnosi rękę. Stwierdzam, że 
również ten protokół przyjęliśmy jednogłośnie.  
 
Radni RM jednogłośnie przyjęli protokół z sesji Rady Miasta Ostrowca 

Świętokrzyskiego z dnia 26  kwietnia 2023 r.(imienny wykaz głosowania stanowi 

załącznik nr 4 do protokołu) 
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Ad IV/Raport o stanie Gminy Ostrowiec Świętokrzyski za 2022 r.: 

 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Przechodzimy, proszę Państwa,  
do punktu czwartego porządku obrad, mianowicie "Raport o stanie Gminy" 
(załącznik nr 5 do protokołu).  
Szanowni Państwo Radni! Zgodnie z art. 28 aa ustawy o samorządzie gminnym na 
dzisiejszej sesji Prezydent Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego przedstawi nam "Raport 
o stanie Gminy", który będzie swoistym podsumowaniem działalności za rok 2022. 
Rada Miasta natomiast rozpatrzy ten raport na sesji absolutoryjnej, która odbędzie się 
w miesiącu czerwcu. Nie będę w tej chwili podawała jeszcze daty, bo jest ostatecznie 
nieustalona. Jednakże w miesiącu czerwcu. Proszę zatem Pana Prezydenta  
o zabranie głosu. 
Wiceprezydent Miasta – A. Łakomiec – Szanowni Państwo! Przedstawimy  
za chwilkę, Państwo dostaniecie "Raport o stanie Gminy, o stanie miasta Ostrowiec 
Świętokrzyski" zawiera, który zawiera sześć rozdziałów zawartych prawie na 260 
stronach. Debata, tak jak już Pani Przewodnicząca, nad raportem odbędzie się  
w czerwcu na najbliższej sesji - absolutoryjnej. I najważniejsze zapisy w raporcie, 
gdzie znalazły się, będzie sześć rozdziałów. Pierwszy będzie: "Ekologiczny transport 
miejski", gdzie powiem tylko dane takie, że 32 nowe autobusy, nowa baza MZK, 
utworzenie parkingu przy „Park&Ride” i „Bike&Ride”, Ostrowiecka Karta 
Komunikacyjna, nowe drogi dojazdowe.   
Szanowni Państwo! Miałem przyjemność w piątek odebrać wyróżnienie za właśnie za 
ten projekt przez organizowany przez niezależne grono ekspertów w Warszawie.  
I bardzo dużym uznaniem się cieszy wśród branżystów. To już myślę, że Pan Prezes 
Miejskiego Zakładu Komunikacji więcej by mógł na ten temat powiedzieć, że to jest 
naprawdę na skalę kraju jeden z, jak nie najlepsza w tej chwili baza w takim ośrodku, 
w takiej wielkości i mniej więcej przy takim taborze, jak my mamy. Wyróżnienie to było 
przyznawane przez portal samorządowy przy Polskiej Agencji Prasowej, także też ci 
eksperci byli i naukowcy, i branżyści z różnych, z różnych dziedzin innowacyjności. 
Chcę zaznaczyć: nie ekologiczności, tylko innowacyjności, więc tu możemy być dumni 
na pewno z tego, z tej inwestycji.  
W rozdziale drugim będzie planowanie i rozwój miasta. Przeczytacie Państwo przede 
wszystkim o planowaniu przestrzennym, o strategii rozwoju miasta, promocji miasta, 
współpracy z zagranicą oraz na tematy gospodarcze. Dość rozlegle będzie także  
w rozdziale trzecim, czyli będziemy tutaj, będziemy czytać o budżecie miasta, 
podatkach, gdzie od 8 lat, Państwo jako radni, głosowaliście za wnioskiem Prezydenta, 
żeby tych podatków nie podnosić. Miejski Obszar Funkcjonalny, Program Rewitalizacji, 
projekty dofinansowania ze środków zewnętrznych – będzie się zawierało w rozdziale 
trzecim. Finansowanie, rozwój miasta. Rozdział czwarty – infrastruktura, inwestycje  
i remonty drogowe, inwentaryzacje oświetlenia drogowego, inwestycje w odnawialne 
źródła energii, nowe dokumentacje projektowe, system zaopatrzenia w wodę i ciepło. 
Rozdziałem piątym będą "Warunki życia", czyli środowisko, edukacja ekologiczna, 
warunki mieszkaniowe, szkolnictwo, sfera społeczna oraz kultura i sport.  
No i w rozdziale szóstym, dotyczy władz miasta, czyli uchwały Rady Miasta, 
zarządzenia Prezydenta Miasta, partycypacja społeczna, Młodzieżowa Rada Miasta, 
współpraca z radami osiedli. I tak, że zachęcamy tutaj do przeczytania Raportu, do 
zapoznania się z poszczególnymi rozdziałami. Tyle z mojej strony bez szczegółów, 
dziękuję za uwagę. Wszystko będzie opisane w Raporcie za 2022 r. Dziękuję bardzo. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Przypominam Państwu, 
że dyskusja będzie na następnej sesji, także ten punkt już jakby zaliczyliśmy.  
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Ad V/Stan realizacji projektu „Ostrowiec Świętokrzyski – miasta OdNowa” 

finansowanego w ramach Funduszy Mechanizmu Finansowego Europejskiego 

Obszaru Gospodarczego z Programu „Rozwój Lokalny”: 

 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Przechodzimy do następnego punktu 
porządku obrad dzisiejszej sesji. I jest to: Stan realizacji projektu "Ostrowiec 
Świętokrzyski - miasta OdNowa" finansowanego w ramach Funduszy 
Mechanizmu Finansowego Europejskiego Obszaru Gospodarczego  
z Programu "Rozwój Lokalny (załącznik nr 6 do protokołu). Temat ten był ujęty  
w planie pracy Rady Miasta na rok bieżący. Był też przedmiotem obrad Komisji 
Strategii i Rozwoju Miasta oraz Komisji Budżetu. Czy Państwo Radni mają pytania do 
tego programu? Proszę Radny. 
Radny K. Wójcik – Pani Przewodnicząca! Szanowni Państwo Radni! Szanowni 
Państwo! Ja mam takie pytanie. Tam znalazłem, w tym dokumencie dotyczącym Stanu 
realizacji projektu „Ostrowiec Świętokrzyski - miasta OdNowa”, taką informację, że 
planowany jest zakup takiego urządzenia, które ma mierzyć jakość powietrza. 
Chciałem zapytać o zasadność tego zakupu, bo w mieście funkcjonuje bodaj pięć 
takich czujników. I może one mogą być w jakiś sposób włączone w mierzenie jakości 
powietrza szerzej, żeby to rozpropagować. No nie wiem, tak mi się nasunęło, bo 
widziałem, że taki punkt jest, a tych kilka tych czujników w Ostrowcu już funkcjonuje. 
Wiceprezydent Miasta – D. Smoliński – Pani Przewodnicząca! Szanowni Państwo! 
Rzeczywiście bodajże pięć albo sześć tych czynników znajduje się na terenie miasta. 
Ten czujnik, który będzie zlokalizowany w budynku Urzędu Miasta na górze, de facto 
na dachu, będzie takim jednym z pierwszych czujników, który będzie zbierał również 
informacje z pozostałych czujników, bo chcemy rozlokować na terenie miasta większą 
ilość mniejszych czujników – tak, aby całe miasto było objęte systemem związanym  
z badaniem powietrza. To urządzenie, to urządzenie certyfikowane, które będzie miało 
odpowiednie certyfikaty i na jego bazie chcemy ten system rozbudowywać i również 
włączać pozostałe elementy do całego systemu rozmieszczonego na terenie całego 
miasta. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 
jeszcze pytania do tego punktu porządku obrad? Nie widzę.  
 
 

Ad VI/Podjęcie uchwał w sprawie: 

 
1) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wobec tego przechodzimy do 
następnego punktu, punktu szóstego: "Podjęcie uchwał w sprawach". Jako pierwszy 
projekt uchwały dotyczący zbycia nieruchomości, stanowiącej działki ewidencyjne 
znajdujące się w pasie drogowym Alei Jana Pawła II o łącznej powierzchni 0,0816 ha. 
Projekt uchwały był opiniowany przez Komisję Strategii i Rozwoju Miasta. Proszę 
Przewodniczącego Komisji o przedstawienie nam opinii komisji.  
Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – K. Stelmasik – Pani 
Przewodnicząca! Komisja oczywiście pozytywnie zaopiniowała wspomniany projekt 
uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 
pytania do projektu tej uchwały? Nie widzę. Wobec tego głosujemy projekt uchwały 
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dotyczący zbycia nieruchomości stanowiącej działki ewidencyjne znajdujące się  
w pasie drogowym Alei Jana Pawła II o łącznej powierzchni 0,0816 ha. Kto jest za 
podjęciem uchwały, naciska przycisk i podnosi rękę. Kto jest przeciw, naciska przycisk 
i podnosi rękę. I kto się wstrzymał, naciska przycisk i podnosi rękę. Stwierdzam, że 
uchwałę podjęliśmy jednogłośnie.  
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie zbycia nieruchomości (imienny 
wykaz głosowania stanowi załącznik nr 7 do protokołu). 
 

Patrz uchwała Nr LXXVIII/40/2023 – załącznik nr 8 do protokołu. 

 
2) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kolejny projekt uchwały dotyczy zbycia 
nieruchomości o powierzchni 0,0869 ha na rzecz Powiatu Ostrowieckiego. Projekt 
uchwały był opiniowany przez Komisję Strategii i Rozwoju Miasta. Proszę Panie 
Przewodniczący o podanie nam opinii komisji.  
Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – K. Stelmasik – Komisja również 
pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 
pytania do projektu tej uchwały? Nie widzę. Wobec tego głosujemy projekt uchwały 
dotyczący zbycia nieruchomości o powierzchni 0,0869 ha na rzecz Powiatu 
Ostrowieckiego. Kto jest za podjęciem uchwały, naciska przycisk i podnosi rękę. Kto 
jest przeciw, naciska przycisk i podnosi rękę. I kto się wstrzymał, naciska przycisk  
i podnosi rękę. Aron Pietruszka, proszę o oddanie głosu. Stwierdzam, że uchwałę 
podjęliśmy jednogłośnie.  
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie zbycia nieruchomości (imienny 
wykaz głosowania stanowi załącznik nr 9 do protokołu). 
 

Patrz uchwała Nr LXXVIII/41/2023 – załącznik nr 10 do protokołu. 

 
3) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kolejny projekt uchwały dotyczy 
wyrażenia zgody na obciążenie nieruchomości położonej przy ul. Przemysłowej 
służebnościami przesyłu. Projekt uchwały był opiniowany przez Komisję Strategii  
i Rozwoju Miasta. Proszę Panie Przewodniczący, o podanie nam opinii komisji.  
Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – K. Stelmasik – Komisja również 
pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 
pytania do projektu tej uchwały? Nie widzę. Wobec tego głosujemy projekt uchwały 
dotyczący wyrażenia zgody na obciążenie nieruchomości położonej przy ul. 
Przemysłowej, służebnościami przesyłu. Kto jest za podjęciem uchwały, naciska 
przycisk i podnosi rękę. Kto jest przeciw, naciska przycisk i podnosi rękę. I kto się 
wstrzymał, naciska przycisk i podnosi rękę. Stwierdzam, że uchwałę podjęliśmy 
również jednogłośnie.  
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na obciążenie 
nieruchomości służebnościami przesyłu (imienny wykaz głosowania stanowi załącznik 
nr 11 do protokołu). 
 

Patrz uchwała Nr LXXVIII/42/2023 – załącznik nr 12 do protokołu. 
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4) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kolejny projekt uchwały dotyczy 
wyrażenia zgody na obciążenie nieruchomości położonych przy ul. Kopaniny  
i ul. Wysokiej służebnością przesyłu. Również i ten projekt uchwały był opiniowany 
przez Komisję Strategii i Rozwoju Miasta. Proszę o zabranie głosu Przewodniczącego 
Komisji Kamila Stelmasika.  
Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – K. Stelmasik – Pani 
Przewodnicząca! Komisja również pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 
pytania do projektu tej uchwały? Nie widzę. Wobec tego głosujemy projekt uchwały 
dotyczącej wyrażenia zgody na obciążenie nieruchomości położonych przy  
ul. Kopaniny i ul. Wysokiej, służebnością przesyłu. Kto jest za podjęciem uchwały, 
naciska przycisk i podnosi rękę. Kto jest przeciw, naciska przycisk i podnosi rękę. I kto 
się wstrzymał, naciska przycisk i podnosi rękę. Stwierdzam, że uchwałę podjęliśmy 
jednogłośnie.  
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na obciążenie 
nieruchomości służebnością przesyłu (imienny wykaz głosowania stanowi załącznik 
nr 13 do protokołu). 
 

Patrz uchwała Nr LXXVIII/43/2023 – załącznik nr 14 do protokołu. 

 
5) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kolejny projekt uchwały dotyczący 
wyrażenia zgody na bez przetargowe wynajęcie części nieruchomości gruntowej 
o powierzchni około 90 m2 położonej przy ul. Denkowskiej. Projekt uchwały również był 
przedmiotem dyskusji na Komisji Strategii i Rozwoju Miasta. Proszę 
Przewodniczącego o podanie nam opinii komisji. 
Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – K. Stelmasik – Komisja również 
pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 
pytania do projektu tej uchwały? Nie widzę. Wobec tego głosujemy projekt uchwały 
dotyczący wyrażenia zgody na bezprzetargowe wynajęcie części nieruchomości 
gruntowej o powierzchni około 90 m2 położonej przy ulicy Denkowskiej. Kto jest za 
naciska przycisk i podnosi rękę. Kto jest przeciw, naciska przycisk i podnosi rękę.  
I kto się wstrzymał, naciska przycisk i podnosi rękę. Stwierdzam, że uchwałę 
podjęliśmy jednogłośnie.  
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 
bezprzetargowe wynajęcie części nieruchomości gruntowej (imienny wykaz 
głosowania stanowi załącznik nr 15 do protokołu). 
 

Patrz uchwała Nr LXXVIII/44/2023 – załącznik nr 16 do protokołu. 

 
6) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Przechodzimy do kolejnego projektu 
uchwały dotyczącej wyrażenia zgody na bezprzetargowe wynajęcie 
nieruchomości gruntowej o powierzchni 597 m2 położonej przy ul. Stefana 
Żeromskiego w Ostrowcu Świętokrzyskim. Projekt uchwały był również opiniowany 
przez Komisję Strategii i Rozwoju Miasta. Proszę, Panie Przewodniczący o zabranie 
głosu.  
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Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – K. Stelmasik – Komisja również 
pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 
pytania do projektu tej uchwały? Nie widzę. Wobec tego głosujemy projekt uchwały 
dotyczący wyrażenia zgody na bezprzetargowe wynajęcie nieruchomości gruntowej  
o powierzchni 597 m2 położonej w Ostrowcu Świętokrzyskim, przy ul. Stefana 
Żeromskiego. Kto jest za podjęciem uchwały, naciska przycisk i podnosi rękę. Kto jest 
przeciw, naciska przycisk i podnosi rękę. I kto się wstrzymał, naciska przycisk  
i podnosi rękę. Stwierdzam, że uchwałę podjęliśmy jednogłośnie.  
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 
bezprzetargowe wynajęcie nieruchomości gruntowej (imienny wykaz głosowania 
stanowi załącznik nr 17 do protokołu). 
 

Patrz uchwała Nr LXXVIII/45/2023 – załącznik nr 18 do protokołu. 

 
7) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kolejny projekt uchwały dotyczy 
zamiany nieruchomości, tj. zbycia nieruchomości o powierzchni 0,2104 ha  
w os. Słonecznym na rzecz Skarbu Państwa i nabycia od Skarbu Państwa prawa 
własności nieruchomości o powierzchni 0,4905 ha przy ul. Jana Samsonowicza. 
Projekt uchwały był również opiniowany przez Komisję Strategii i Rozwoju Miasta. 
Proszę Kamila Stelmasika o zabranie głosu. 
Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – K. Stelmasik – Pani 
Przewodnicząca! Komisja także pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 
pytania do projektu tej uchwały? Aron Pietruszka, proszę.  
Radny A. Pietruszka – Pani Przewodnicząca! Wysoka Rado! Szanowni Goście! Mam 
takie pytanie: czy mam rozumieć, że ten teren, który będzie zbywany, to jest zamiana, 
tak? Zamiana. To jest to boisko tutaj przy szkole nr 6? I mam takie drugie pytanie - czy 
mieszkańcy będą mieli możliwość dalej korzystania z tego boiska? 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Głos również chciała zabrać Pani Marta 
Woźnicka-Kuzdak.  
Wiceprezydent Miasta – A. Łakomiec – Pani Przewodnicząca! A, przepraszam bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Za chwileczkę Panie Prezydencie. Proszę 
Pani Radna. 
Radna M. Woźnicka-Kuzdak – Pani Przewodnicząca! Panie Prezydencie! Szanowni 
Państwo! Jako mieszkańcy, jako mieszkańcy, jako że jestem mieszkanką  
os. Słonecznego, bardzo trudno było mi się pogodzić z zamknięciem tej szkoły.  
A jeszcze trudniej było mi się chyba pogodzić ze sprzedażą tego budynku, do którego 
uczęszczały, jak Państwo wiedzą, setki dzieci. Os. Słoneczne po reformie edukacji 
straciło Gimnazjum Nr 3, następnie budynki zostały sprzedane i teraz po raz kolejny 
os. Słoneczne coś ma oddać, czegoś zostaje pozbawione. Z punktu widzenia 
mieszkańca tego osiedla, a przede wszystkim dzieci mieszkających na tym osiedlu, 
mam do Państwa taką serdeczną prośbę, a szczególnie tutaj, do władz miasta i władz 
powiatu. Bardzo bym prosiła o możliwość udostępnienia korzystania przez dzieci  
z boiska na tzw. "budowlance" i "ekonomiku" co najmniej przez okres wakacji  
w każdym roku. I kolejne moje pytanie jest takie, taka prośba również, aby gmina 
wystąpiła do Osiedlowej Spółdzielni Mieszkaniowej, Ostrowieckiej Spółdzielni 
Mieszkaniowej, bardzo przepraszam, z takim zapytaniem, z prośbą może ewentualnie, 
poprawienie nawierzchni trawiastej tutaj przy Dziecięcym Domu Kultury. Może jakaś, 
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jakaś współpraca, a blokiem nr 13, żeby tam też dzieciom pomóc ewentualnie  
w zagospodarowaniu wolnego czasu poprzez umożliwienie korzystania im z tego 
boiska? Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę Panie Prezydencie. 
Wiceprezydent Miasta – A. Łakomiec – Pani Przewodnicząca! Szanowni Państwo! Co 
do pytania Pana Radnego Arona Pietruszki. To boisko jest, nie funkcjonuje, dla 
mieszkańców jest zamknięte już odkąd został sprzedany budynek. Tu tylko nie 
mogliśmy tego, tzn. Gmina, Państwo też wyrażając zgodę, nie mogliśmy tego zrobić 
od razu ze względu na trwałość projektów, gdzie, gdzie to boisko było robione ze 
środków zewnętrznych i jeszcze dwa czy trzy lata jeszcze było w okresie trwałości 
projektów. Jest to obiekt w tej chwili wojskowy. No nie wyobrażamy sobie, żeby wojsko 
wpuszczało na swój teren dzieciaki. Tak, że ten obiekt nie funkcjonował dla 
mieszkańców już od paru lat. Nie ukrywam, że te negocjacje przede wszystkim  
z Panem Wojewodą, przy współudziale Dowództwa Batalionu tutaj naszego 
świętokrzyskiego, no zakończyły się, jak widać, przynajmniej do tej pory, do Państwa 
głosowania, w miarę owocnie, bo też tutaj będąc, mając na uwadze to, co Pani Radna 
tu mówiła - Pani Marta, też staramy się gdzieś tutaj, żeby te dzieciaki, młodzież mogła 
realizować swoje pasje sportowe i też na pewno, jeżeli - mi się wydaje, że nie będzie 
problemu, żeby zrealizować taki pomysł. Tu oczywiście będziemy, może nie tyle 
zwracać się, no albo zwrócimy się do Pani Starosty i Zarządu, przede wszystkim, 
Powiatu o to, żebyśmy taką zgodę, znaczy mieszkańcy, przede wszystkim, żeby taką 
zgodę uzyskali. Co do boiska, między Dziecięcym Domem Kultury a blokiem nr 13 na 
os. Słonecznym - znamy stan tego boiska, bo wielokrotnie na spotkaniach z Radą 
Osiedla "Słoneczne" zawsze podkreślamy, znaczy no - powiem tak, mówię „my”, bo 
też kiedyś byłem mieszkańcem tego osiedla, więc też i byłem członkiem Rady Osiedla, 
również, więc też zawsze na sercu było nam bliskie to boisko, bo tam rozgrywki 
sportowe się odbywały na bieżąco. Więc nie ukrywam, że ten teren jest o tyle trudny, 
że jest nieogrodzony i tam przede wszystkim właściciele czworonogów też nie, żeby to 
delikatnie ująć, tej higieny nie zachowują do końca. Tak, że tutaj idąc na spacer po tej 
trawie i po prostu w ten sposób gdzieś to boisko niszczą po części. Na pewno możemy 
ze Spółdzielnią, ze Spółdzielnią rozmawiać na każdy temat, co też udowodniliśmy, czy 
to na os. Pułanki, czy też w parku Spółdzielców. Więc tutaj jest sprawa otwarta. Jeżeli 
tylko jakieś środki zewnętrzne by były, czy ewentualnie, bo generalnie tam by trzeba 
było zacząć od jakiegoś ogrodzenia i jakiegoś wydzielenia tej części użytkowej dla 
młodych mieszkańców. Dziękuję bardzo. 
Radna M. Woźnicka-Kuzdak –  Dziękuję bardzo. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają dalsze 
pytania do projektu tej uchwały? Nie widzę. Wobec tego głosujemy projekt uchwały 
dotyczący zamiany nieruchomości, tj. zbycia nieruchomości o powierzchni 0,2104 ha 
położonej w os. Słonecznym na rzecz Skarbu Państwa i nabycia od Skarbu Państwa 
prawa własności nieruchomości o powierzchni 0,4905 ha przy ul. Jana Samsonowicza. 
Kto jest za podjęciem uchwały, naciska przycisk i podnosi rękę. Kto jest przeciw, 
naciska przycisk i podnosi rękę. I kto się wstrzymał, naciska przycisk i podnosi rękę. 
Marcin Marzec proszę o oddanie głosu. Stwierdzam, że uchwałę podjęliśmy 
jednogłośnie.  
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie zamiany nieruchomości (imienny 
wykaz głosowania stanowi załącznik nr 19 do protokołu). 
 

Patrz uchwała Nr LXXVIII/46/2023 – załącznik nr 20 do protokołu. 
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8) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kolejny projekt uchwały dotyczy 
przyjęcia "Planu adaptacji do zmian klimatu miasta Ostrowca Świętokrzyskiego 
do 2032 r." Załącznik do projektu uchwały otrzymali Państwo Radni na płytach CD. 
Projekt uchwały był opiniowany przez Komisję Strategii i Rozwoju Miasta oraz przez 
Komisję Budżetu. Proszę Przewodniczącego Komisji Strategii i Rozwoju Miasta  
o podanie nam opinii komisji.  
Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – K. Stelmasik – Pani 
Przewodnicząca! Komisja Strategii i Rozwoju nie mogła nie zaakceptować tego 
projektu uchwały i jest podjęty.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę Przewodniczącego Komisji 
Budżetu.  
Przewodniczący Komisji Budżetu – A. Pałka – Pani Przewodnicząca! Komisja Budżetu 
pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. A teraz jest czas na dyskusję. 
Kto z Państwa Radnych? Proszę Radny Aron Pietruszka.  
Radny A. Pietruszka – Pani Przewodnicząca! Wysoka Rado! Ja mam takie pytanie, 
tutaj dotyczące tej uchwały - strona 4 punkt 1: "zwiększenie autonomii energetycznej 
budynków publicznych i budynków zbiorowego zamieszkania". I tutaj w ostatnim, po 
ostatnim przecinku jest: "W porozumieniu ze spółdzielniami mieszkaniowymi w obrębie 
budynków mieszkalnych wielorodzinnych w postaci geotermalnych pomp ciepła, 
wiatraków o mocy do 5 kW i wysokości do 3 m instalacji fotowoltaicznych". Tutaj kładę 
nacisk na te "instalacje fotowoltaiczne". Właśnie mieszkańcy Ostrowca, mieszkańcy 
spółdzielczych bloków bardzo by chcieli, aby na balkonach mieli możliwość założenia 
małych paneli fotowoltaicznych. Ale na obecną chwilę, niestety, spółdzielnie nie 
wyrażają na to zgody. I chciałem właśnie dopytać, czy ta uchwała pomoże w tym, 
abyśmy wyszli naprzód krok i podpisać jakieś porozumienie ze spółdzielniami 
dotyczące właśnie montażu tych małych, takich fotowoltaicznych farm na balkonach 
spółdzielczych budynków. Bo na obecną chwilę – z tego, co wiem – spółdzielnie nie 
wyrażają na to zgody. Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czy jeszcze ktoś z Państwa Radnych 
chciałby dopytać w tym temacie? Proszę Radny Mateusz Czeremcha. 
Radny M. Czeremcha – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Wysoka Rado! Szanowni 
Państwo! Bardzo się cieszę, że taki "Plan adaptacji do zmian klimatu" mamy okazję 
głosować. Myślę, że przyjąć, bo nasze miasto, szczególnie w centralnych osiedlach  
w porze letniej, w porze upałów, staje się jedną wielką „patelnią”, gdzie trudno jest żyć 
i funkcjonować. I możemy mieć nadzieję tylko, że realizacja tego planu przyczyni się 
do zwiększenia komfortu życia mieszkańców. No to przede wszystkim przybędzie 
takiej trwałej zieleni. Zieleni, która oddziałuje na temperaturę, jaka panuje na zewnątrz, 
na temperaturę odczuwalną, która pomaga też zatrzymywać wilgoć. Bo poza terenami 
zielonymi, takimi jak parki, tej zieleni w naszym mieście brakuje. Dziękuję bardzo. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję, czy jeszcze ktoś z Państwa 
Radnych chciałby zabrać głos? Nie widzę. Nie wiem, czy Pan Prezydent będzie 
udzielał odpowiedzi? 
Wiceprezydent Miasta – D. Smoliński – Pani Przewodnicząca! Szanowni Państwo! 
Jeżeli chodzi o instalacje fotowoltaiczne na balkonach, to oczywiście zależy to od, 
tylko i wyłącznie, od zarządcy budynku. Takie instalacje jak najbardziej są realizowane 
w różnych rejonach Polski. Można na nie uzyskać również dofinansowanie z budżetu 
państwa, więc to tylko i wyłącznie gestia, jest w gestii spółdzielni, bądź zarządcy 
nieruchomości. I jeżeli zaś chodzi o sam "Plan adaptacji do zmian klimatu", on 
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wskazuje przede wszystkim kierunki, w których powinniśmy iść po przeprowadzeniu 
rzetelnej diagnozy. Na poziomie wszystkich osiedli wyznaczone zostały tutaj kierunki 
działań, które powinny być podejmowane zarówno przez gminę, jak i partnerów 
prywatnych, zarządców budynków, w tym zarządców budynków wielorodzinnych. 
Oczywiście takie projekty wspólnie z partnerstwem mogą być realizowane przez 
gminę, mogą być realizowane przez same podmioty prywatne. Źródeł dofinansowania 
tego rodzaju projektów, związanych z adaptacją do zmian klimatu w tej perspektywie 
finansowej jest bardzo dużo, począwszy od środków budżetu państwa po środki z Unii 
Europejskiej, a docelowo później z innych mechanizmów finansowych. Są to środki nie 
tylko na kwestie związane z fotowoltaiką, ale przede wszystkim na kwestie związane  
z bioróżnorodnością i zielono-niebieską infrastrukturą. Zatem, jeżeli tutaj, spółdzielnie, 
czy zarządcy nieruchomości podejdą do tego w miarę poważnie, umożliwią lokowanie 
instalacji fotowoltaicznych na balkonach, to jak najbardziej jest to możliwe. Dziękuję 
bardzo. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę Radny Kamil Stelmasik.  
Radny K. Stelmasik – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Tak dwa szybkie zdania. 
Chciałbym powiedzieć, że bardzo się cieszę, że nasze miasto ma ten dokument, że to 
nie będzie tylko i wyłącznie "półkownik". A na te następne najbliższe lata będziemy 
mogli, jako też radni powoływać się z naszymi pomysłami właśnie na wszelkiego 
rodzaju działania związane z zapobieganiem skutków zmianom klimatu, i tutaj jakby  
w uzupełnieniu tego, co Kolega Aron powiedział, taka sytuacja by  miała też miejsce 
na, takie pytanie mieszkańców na Radzie Osiedla "Pułanki", na tym zebraniu dużym.  
I z tego, co wiem, to Spółdzielnia bardzo mocno do tego podchodzi indywidualnie, czyli 
mieszkańcy mogą takie pisma, podania pisać, ale tak jak była informacja, przynajmniej 
u nas udzielona - indywidualnie rozpatrują każdą taką prośbę o instalację 
fotowoltaiczną na balkonie.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czy jeszcze ktoś z Państwa Radnych 
chciałby zabrać głos? Proszę Radny Marcin Marzec. 
Radny M. Marzec – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Wysoka Rado! Szanowny Panie 
Prezydencie! Szanowni Państwo! Ja podobnie, jak mój przedmówca, też bardzo się 
cieszę, że taki dokument powstał. Chylę tutaj czoła przed zespołem Pana Prezydenta 
Smolińskiego. Bo to nie jest też prosty dokument. Natomiast taka refleksja mnie 
nastąpiła, że te zmiany postępują tak szybko, że nawet chyba sami sobie nie zdajemy 
sprawy, jak bardzo jest to ważny dokument. Ja się tak sam zacząłem nad tym 
zastanawiać, bo przyjmujemy różnego rodzaju dokumenty, często nie popierane są 
one jakąś większą, głęboką dyskusją, chociaż czasami na komisjach udaje nam się 
merytorycznie dłużej porozmawiać. Ale wydaje mi się, że ten dokument jest naprawdę 
ważny i chciałbym, żeby rzeczywiście w tym kierunku miasto jeszcze bardziej się 
rozwijało. Mówi się, że Ostrowiec jest miastem zielonym. No byłem nie tak dawno 
temu w Puławach i przyznaję, że jeżeli Ostrowiec jest zielony, to nie wiem, jak nazwać 
Puławy. Po prostu tam zieleń aż bije po oczach i chciałbym, żeby jeszcze bardziej 
Ostrowiec w tym kierunku poszedł. No bo choćby nawet ostatnie wydarzenia  
i pamiętamy ożywioną dyskusję w mieście na temat wycinki drzew przy remontach 
dróg, które są prowadzone i tak dalej, to nie jest zdecydowanie pomysł, który się 
wpisuje w adaptację do zmian klimatu, bo rzeczywiście drzewa robią tutaj bardzo 
dobrą robotę dla nas, bo i schładzają infrastrukturę i drogową, i przyjemnie jest 
spacerować, i dają nam więcej tlenu, itd., itd. To nie muszę przekonywać. Więc myślę, 
że to jest też, też ważne, żeby nasadzenia po prostu były nieodłącznym elementem 
inwestycji i jeszcze raz nasadzenia, bo myślę, że w tym kierunku to powinno pójść. 
Także tyle. dziękuję.  
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Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy wszyscy już Państwo chętni 
do zabrania głosu, głos zabrali? W takim razie przechodzimy do głosowania projektu 
uchwały dotyczącej przyjęcia "Planu adaptacji do zmian klimatu miasta Ostrowca 
Świętokrzyskiego do roku 2032". Kto jest za przyjęciem uchwały, naciska przycisk  
i podnosi rękę. Kto jest przeciw, naciska przycisk i podnosi rękę. I kto się wstrzymał, 
naciska przycisk i podnosi rękę. Stwierdzam, że uchwałę podjęliśmy jednogłośnie. 
  
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie przyjęcia "Planu adaptacji do zmian 
klimatu miasta Ostrowca Świętokrzyskiego do 2032 r." (imienny wykaz głosowania 
stanowi załącznik nr 21 do protokołu). 
 

Patrz uchwała Nr LXXVIII/47/2023 – załącznik nr 22 do protokołu. 

 
9) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Przechodzimy do kolejnego projektu 
uchwały w sprawie przyjęcia planu zrównoważonego rozwoju publicznego 
transportu zbiorowego dla Gminy Ostrowiec Świętokrzyski na lata 2023-2033. 
Załącznik również otrzymaliśmy na płytach CD. Projekt uchwały był opiniowany przez 
Komisję Strategii i Rozwoju Miasta. Proszę Panie Przewodniczący  
o zabranie głosu, ale i również przez Komisję Budżetu. Proszę Przewodniczący 
Komisji Budżetu się również przygotuje.  
Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – K. Stelmasik – Komisja Strategii  
i Rozwoju Miasta pozytywnie zaopiniowała wspomniany projekt uchwały. 
Przewodniczący Komisji Budżetu – A. Pałka – Pani Przewodnicząca! Komisja Budżetu 
też pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały. Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę, Panie Prezydencie.  
Wiceprezydent Miasta – D. Smoliński – Pani Przewodnicząca! Szanowni Państwo!  
Na komisjach już rozmawialiśmy na ten temat. Tutaj w docelowym dokumencie, który 
stanowi załącznik do niniejszej uchwały wprowadzona zostanie autopoprawka. Na 
stronie 22 dokumentu w rozdziale 2.6 "Potencjał przyrodniczy, wpływ transportu na 
środowisko", należy wykreślić słowa "lipa drobnolistna w parku przy Muzeum 
Historyczno-Archeologicznym w Częstocicach", więc ten dokument byłby głosowany 
bez tego zapisu. Dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Ale ja nie wiem, czy myśmy Panie 
Prezydencie Ciebie słyszeli. Czy Państwo Radni słyszeli Prezydenta, co mówił? Bo tu 
nic nie było słychać.  
Wiceprezydent Miasta – D. Smoliński – To jeszcze raz postaram się z dalszej 
odległości w takim bądź razie. Proszę Państwa, w dokumencie, który stanowi 
załącznik do tej uchwały, a więc w samym planie proszę o wykreślenie w rozdziale  
2.6 "Potencjał przyrodniczy, wpływ transportu na środowisko” słów  "lipa drobnolistna 
w parku przy Muzeum Historyczno-Archeologicznym w Częstocicach", tego zapisu 
tutaj, w tym dokumencie nie powinno być. I ta informacja również na komisjach była 
procedowana razem z Państwem. Dziękuję tutaj za zwrócenie uwagi Pana Radnego 
Artura Głąba na brak konieczności i niemożliwość tego zapisu w tym dokumencie. 
Dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy do tego projektu uchwały 
Państwo Radni mają pytania, bądź uwagi? Proszę Radny Włodzimierz Stec.  
Radny Wł. Stec – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Państwo Radni! Panowie 
Prezydenci! Szanowni Państwo! Ja na którejś z komisji tutaj już rozmawiałem  
i otrzymałem bardzo dobrą zresztą odpowiedź od Pana Prezydenta Smolińskiego,  
w sprawie dodatkowych kursów naszych autobusowych, ponieważ no cieszymy się,  



14 

 

że tak jak Pan Prezydent Łakomiec, którą przekazał, dostaliśmy wyróżnienie, tudzież 
nagrodę za nowe autobusy, nową bazę, nowe drogi. Ale ja jednak chciałbym jeszcze 
zwrócić dodatkowo, jeszcze raz uwagę na to, czy nie powinniśmy jednak iść  
w kierunku zwiększenia większej ilości kursów, skoro przed chwilą mówiliśmy  
o zielonym Ostrowcu, o zdrowym Ostrowcu, o większej ilości zieleni, to może byśmy 
spróbowali spowodować zmniejszenie ilości naszych samochodów po ulicach 
Ostrowca Świętokrzyskiego. Dzięki właśnie zwiększeniu transportu publicznego. Tak? 
Mamy zdrowe, nowe, ekologiczne autobusy. Chciałbym, żebyśmy to, na to wszyscy 
zwrócili uwagę. Może po remoncie naszego Ostrowca dałoby się to zrobić? Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy jeszcze ktoś z Państwa 
chciałby zabrać głos w tym temacie? Proszę jeszcze Radny Marcin Marzec. 
Radny M. Marzec – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Co prawda pewnie moje pytanie 
tak sensu stricto nie dotyka samego planu, bo to jest dokument strategiczny, ale przy 
okazji przypomniało mi się, bo nie planowałem w ogóle zabierać głosu, ale tak, jak 
słuchałem kolegi Włodzimierza, to przypomniało mi się o czymś takim, że była 
rozmowa o takich specjalnych liniach autobusowych na organizacje różnego rodzaju 
wydarzeń sportowych. Jesteśmy tutaj na obiektach MOSiR-u. Jesteśmy przy stadionie 
KSZO Ostrowiec Świętokrzyski. Odbywają się mecze, czy piłki nożnej, czy piłki 
ręcznej, siatkówki i nie pomnę już, kto i kiedy, ale była taka propozycja, żeby, jak 
gdyby specjalne linie były uruchomione, żeby skoordynować i zintensyfikować 
transport publiczny w dniach tych wydarzeń sportowych. Czy takie coś ma miejsce  
w ogóle, czy będzie, czy planowane jest? Ja wiem, że to pytanie, mówię, nie dotyczy 
sedna uchwały, ale no nie ma chyba lepszego punktu, żeby się do tego odnieść. 
Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę, Panie Prezydencie. 
Wiceprezydent Miasta – A. Łakomiec – Szanowni Państwo! Pani Przewodnicząca! 
Wysoka Rado! Do Pana Radnego Włodzimierza Steca, już odpowiadam. Tak, jak już 
Pan na komisjach się dowiedział od Prezydenta Smolińskiego, te kursy zostały ciut 
zintensyfikowane. My w tej chwili jesteśmy po, cały marzec było dwadzieścia rad 
osiedlowych, także tutaj wszystkie bolączki znamy, łącznie z tym, że nawet na pewno 
byśmy chcieli, żebyśmy zintensyfikowali tą częstość wyjazdów naszego taboru. 
Jednak, na pewno musimy reagować zrównoważeniem, bo z jednej strony chcemy 
tutaj, żeby faktycznie mieszkańcy się nasi przesiedli z samochodów na autobusy, co 
nie jest łatwym sposobem, żeby namówić, ponieważ wygoda, gdzie teraz mieszkańcy 
w bloku nawet mają dwa, trzy samochody w jednej rodzinie, więc to nie jest prosta 
sprawa. Ale w każdym bądź razie na pewno tak jak już tutaj Pan Radny zaznaczył, po 
zakończeniu remontów na pewno będziemy tutaj ten plan, rozkład jazdy realizować 
tak, żebyśmy mogli wszystkim, wszystkim z każdego zakątka Ostrowca, gdzieś tutaj 
dowozić mieszkańców. Co do pytania i sugestii Pana Radnego Marcina Marca już 
odpowiadam. Takie kursy są. Jeżeli są, mówimy nawet, bo tu Pan mówił o 
wydarzeniach sportowych, bo tu też mówimy o wydarzeniach kulturalnych, również. 
Jeżeli jest taka potrzeba, są sygnały, to na pewno, na pewno nie zamykamy uszu na 
takie propozycje. Przykładem może być nawet mecz, który cieszył się chyba 
największą w tej chwili frekwencją i zainteresowaniem tutaj w Ostrowcu, w ostatnim 
czasie, czyli z Wisłą Kraków, gdzie były specjalne linie i nasi mieszkańcy, przede 
wszystkim z osiedli, tam z okolic z osiedla Stawki i Rosochy. Oczywiście, przez całe 
miasto te dodatkowe linie były i przed meczem, i po 20.00, bodajże czy 20.30, gdzie 
mecz się skończył, również dodatkowe kursy były. Tak, że  jeżeli tylko, czy 
organizator, czy wydarzenia sportowego, czy kulturalnego, taką informację nam 
przedstawi. Tak, że już jesteśmy po rozmowach z Miejskim Centrum Kultury, po 
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sugestiach Miejskiego Centrum Kultury o wydarzeniach z końcem sierpnia, gdzie będą 
Dni Ostrowca, też takie dodatkowe kursy na tą chwilę przewidujemy. Dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy jeszcze Państwo Radni 
mają pytania do projektu tej uchwały? Głosujemy zatem projekt uchwały dotyczącym 
przyjęcia planu zrównoważonego rozwoju publicznego transportu zbiorowego dla 
Gminy Ostrowiec Świętokrzyski na lata 2023-2033. Kto jest za podjęciem uchwały, 
naciska przycisk i podnosi rękę. Kto jest przeciw, naciska przycisk i podnosi rękę. I kto 
się wstrzymał, naciska przycisk i podnosi rękę. Stwierdzam, że uchwałę podjęliśmy 
jednogłośnie.  
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie przyjęcia planu zrównoważonego 
rozwoju publicznego transportu zbiorowego dla Gminy Ostrowiec Świętokrzyski na lata 
2023-2033 (imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 23 do protokołu). 
Patrz uchwała Nr LXXVIII/48/2023 – załącznik nr 24 do protokołu. 
 
10) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kolejny projekt uchwały dotyczy 
przystąpienia do sporządzenia Gminnego Programu Rewitalizacji Miasta 
Ostrowca Świętokrzyskiego. Projekt uchwały był opiniowany przez Komisję Strategii 
i Rozwoju Miasta oraz Komisję Budżetu. Proszę Przewodniczącego Komisji Strategii  
o zabranie głosu. 
Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – K. Stelmasik – Pani 
Przewodnicząca! Komisja oczywiście pozytywnie zaopiniowała wspomniany projekt 
uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I proszę Przewodniczącego Komisji 
Budżetu.  
Przewodniczący Komisji Budżetu – A. Pałka – Pani Przewodnicząca! Komisja Budżetu 
też pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 
pytania do projektu tej uchwały? Proszę Radny Marcin Marzec. 
Radny M. Marzec – Dziękuję za udzielenie głosu. Wysoka Rado! Mam takie pytanie. 
Czytam o tym, jaki obszar został objęty, tzn. na jaki planowany jest obszar do 
rewitalizacji. Na jednej z komisji Rady Miasta, bodaj właśnie pod koniec kwietnia, 
zadałem takie pytanie: w jaki sposób konstruowane były mierniki, na podstawie których 
klasyfikowano, klasyfikowano osiedla pod względem stopnia degradacji? No, ale mimo 
wszystko, no nie mogę się zgodzić z tym, że nie wiem czy tu mnie poprze moja 
koleżanka z osiedla - Joasia Pikus, bo mówię tu o os. Ogrody. Jest to duże centralnie 
położone osiedle z masą problemów różnego rodzaju. Oczywiście no badania nie 
wykazały. Natomiast na pytanie, jaki był szczegółowy dobór wskaźników i różnie 
pewnie można by do tego podejść, budując wskaźnik syntetyczny w oparciu o różnego 
rodzaju kryteria. Natomiast no znamy to osiedle, wiemy, z jakimi problemami się 
boryka i jakoś trudno mi sobie wyobrazić, że jest pominięte w tak ważnym programie.  
I z tego powodu zapowiadam, że tej uchwały nie poprę. Natomiast, co do oczywiście 
idei samej rewitalizacji, itd., jak najbardziej popieram, ale os. Ogrody przeboleć tu, 
braku os. Ogrody przeboleć nie mogę. Tak, że takie moje zdanie w tej sprawie. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy jeszcze ktoś z Państwa? 
Proszę Kamil Stelmasik.  
Radny K. Stelmasik – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Szanowni Państwo!  
Ja oczywiście wspieram ten program, ten projekt uchwały i cały program rewitalizacji, 
który właśnie będzie już drugi w naszym mieście. I każdy z obszarów objętych 
programem rewitalizacji jest ważny i potrzebny. Natomiast mam taki trochę niedosyt, 



16 

 

bo to już tak oczywiście na komisjach dyskutowaliśmy, os. Pułanki oczywiście jest 
włączone po raz kolejny, natomiast mnie to umknęło na etapie konsultacji, jak i wielu 
mieszkańcom, którzy trochę się teraz czują zaskoczeni, dwa ważne obszary na os. 
Pułanki, mianowicie ul. Nowotrzeciaków, która aż się prosi od lat, żeby coś z nią 
zrobić, tym bardziej, że teraz przebiega w sąsiedztwie ścisłym bardzo ważnej atrakcji 
rekreacyjnej, czyli pumptracka, który jest zbudowany i myślę, że będzie świetnym 
miejscem. Ale drugi obszar, który został wyłączony niestety, z programu rewitalizacji,  
a myślę, że jest bardzo newralgiczny i ważny z punktu widzenia rewitalizacji i różnych 
procesów społecznych, czyli otoczenie marketu „Stokrotka”, biur poselskich, punktów 
usługowych, które są, i handlowych wokół. I chciałbym prosić, żebyśmy po prostu  
o tych dwóch miejscach nie zapominali, bo to są też grunty nasze gminne.  
A naprawdę, tam jest bardzo duże nagromadzenie, no niekorzystnych czynników, 
które aż się proszą o to, żeby temat dalej gdzieś no „pchać”, rozwijać i odpowiadać na 
potrzeby mieszkańców i też wzmagać też u nich poczucie bezpieczeństwa związane  
z różnymi zachowaniami, jakie tam panują. Cieszę się też i tu chciałem podziękować, 
że temat związany z zainstalowaniem monitoringu, który tam kilka lat był, była próba 
przeforsowania, ujrzy światło dzienne, który jest już w realizacji. Także pamiętać bym 
chciał, żebyśmy pamiętali o tych dwóch miejscach, czyli: ul. Nowotrzeciaków i tutaj 
otoczenie przy skrzyżowaniu Jana Pawła i Siennieńskiej. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę Radna Joanna Pikus. 
Radna J. Pikus – Pani Przewodnicząca! Panie Prezydencie! Szanowni Państwo! Ja, 
poniekąd wywołana przez Kolegę Marcina Marca, również ciężko mi zrozumieć, 
dlaczego nie ma os. Ogrody. Natomiast mam nadzieję, że jeżeli będzie taka potrzeba, 
będą potrzebne remonty, czy, czy jakieś działania podejmowane na osiedlu, to one 
będą wykonywane tak, jak dotychczas. Mamy piękny ogród zdrowia na Ogrodach, 
mamy odnowione i doposażone placówki oświatowe. I wydaje mi się, że tutaj po 
rozmowie już, czy z Prezydentem, czy z Naczelnikiem, będziemy się starali również 
odnawiać kort tenisowy. Tak, że mam nadzieję, że mimo iż osiedle nasze nie jest 
wpisane w plan, to na bieżąco są robione remonty. Bardzo dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy jeszcze Państwo Radni 
mają pytania przy projekcie tej uchwały? Nie widzę, wobec tego, proszę Panie 
Prezydencie. 
Wiceprezydent Miasta – A. Łakomiec – Dziękuję serdecznie za pytania. Tutaj do Pana 
Radnego Marcina Marca. To wyjaśnione już były te wskaźniki na komisji bodajże  
w marcu, czy w kwietniu, więc chyba nie będziemy się tu za bardzo rozwodzić. Co do 
Pani Joanny Pikus i tutaj Pana Marcina dbającego o mieszkańców osiedla Ogrody: 
tak, że mówię my, jesteśmy po, tu powtórzę jeszcze raz, my jesteśmy po dwudziestu 
radach osiedlowych, dość intensywnego miesiąca marca, więc wszystkie, znaczy 
przynajmniej tych mieszkańców, co byli - my, często robimy też, drodzy Państwo, jeżeli 
ktoś jest z innych osiedli, a nie wie, że jest taka możliwość, też zachęcam do tego, że 
my robimy takie spacery, jakby może nie inwestycyjne, bo to za dużo powiedziane,  
no ale takie po osiedlach, znaczy mówię w sensie, że jesteśmy jednym z czynników. 
Bo drodzy Państwo na większości osiedli nie jesteśmy jedynymi gestorami czy 
gruntów, czy infrastruktury. To, co tutaj Pan Radny Kamil Stelmasik zauważył, o tym 
przy "Żabce" i przy kebabie tam na os. Pułanki, tzn. chcemy założyć - jest w planie, 
chociaż okazuje się dość kosztowne, bo musimy kamery umieścić między, przy 
parkingu przy Jana Pawła ze względu na to, że teren, który tam jest wspomniany przez 
Pana Radnego, niestety, nie należy do nas. Więc to tak, jak już wszyscy wiemy, nie 
możemy inwestować na tym terenie. Tutaj mówiąc o ul. Nowotrzeciaków, byłem 
ostatnio na inwestycji właśnie, która miejmy nadzieję, znaczy już jest i jeszcze z parę 
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miesięcy do oddania - mówimy o dalszym ciągu Nowotrzeciaków, czyli od  
ul. Siennieńskiej do ul. Bałtowskiej. Z pełną infrastrukturą, z drogami serwisowymi,  
z infrastrukturą kanalizacji deszczowej, także ze ścieżką rowerową, chodnikiem, 
pasem zieleni. Tak, że myślę, że na pewno w kolejnym etapie - nie wyobrażam sobie 
inaczej, jako mieszkaniec miasta też i tu wszyscy, żeby nie była ta Nowotrzeciaków od 
Siennieńskiej do Bałtowskiej, nie była połączona z tą wspomnianą drogą od Iłżeckiej 
do Siennieńskiej. Także oczywiście to jest kwestia środków zewnętrznych, jakie byśmy 
pozyskali, bo wiadomo, że teraz ceny tych inwestycji są niebotyczne. Tak, że dziękuję 
serdecznie.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę Radny Włodzimierz Stec.  
Radny Wł. Stec – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Panowie Prezydenci! Szanowni 
Państwo! To skoro każdy o swoim, przynajmniej część osób, to ja też o swoim. 
Składałem interpelację w sprawie drogi Marii Konopnickiej, którą nie da się, Panie 
Prezydencie, jeździć. Pan jest z tego osiedla, tak, jak Pan dzisiaj mówił? Prawie, no 
może nie z tego, ale blisko, sąsiedniego. Na pewno tą drogą Pan czasami jeździ albo 
Państwo Radni. Nie da się jeździć. Jeździmy na około innymi drogami, ulicami, bo tą 
drogą się nie da jeździć. Dostałem odpowiedź, że nie ma środków. Może Pan 
Prezydent gdzieś wpisze. Może nie ma zaplanowanej tej drogi, ale tak jak na 
Ogrodach remonty będą na bieżąco. Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy jeszcze Państwo Radni 
chcieliby? Proszę, Radna Grażyna Maj.  
Radna G. Maj – Pani Przewodnicząca! Panie Prezydencie! Korzystając właściwie  
z okazji, jeżeli już mówimy o drogach, to ja upomnę się o ul. Borowikową, gdzie to jest 
droga gminna. Już wielokrotnie pisałam o to do Pana Prezydenta interpelacje. 
Naprawdę droga, którą mieszkańcy przejeżdżają, jest naprawiana ustawicznie, ale tak 
nieskutecznie, że szkoda pieniędzy. Naprawdę szkoda pieniędzy. Bo co drugi miesiąc, 
nawet może częściej, przyjeżdżają ekipy z taczkami. Wygląda to naprawdę żałośnie, 
tak powiem szczerze. Pieniądze zostają odprowadzone z budżetu gminy, a droga 
niestety, po pierwszym deszczu, które były obfite, no niestety, albo jak przyjadą  
i przyjedzie jedno auto, że tak powiem, powraca do stanu przed tym rzekomym, przed 
tą rzekomą naprawą. Tak, że bardzo bym prosiła o pochylenie się nad tą sprawą. 
Droga gminna, jak najbardziej, wydaje mi się, że powinna być. A jeśli jeszcze, 
właściwie tak przymierzałam się do napisania interpelacji w sprawie ul. Konopnickiej, 
bo rzeczywiście nie da się przejechać tą drogą. Tak, że dziękuję bardzo. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę, Pan Radny Dariusz Kaszuba. 
Radny D. Kaszuba – Pani Przewodnicząca! Wysoka Rado! Szanowni Państwo! 
Panowie Prezydenci! Ja bardzo dziękuję koledze Włodzimierzowi i Koleżance 
siedzącej obok, która zechciała podjąć głośno temat ul. Konopnickiej. Było mi trochę 
niezręcznie, ponieważ tą ulicę przemierzam kilka razy codziennie i w związku z tym, że 
nie ma rzeczywiście ponoć środków na remont tej ulicy, to jednak może dałoby się 
chociaż naprawić te zapadliska, które powstały po wybudowaniu przyłączy do MEC-u 
poszczególnych domów, gdyż no, po podłączeniu, przekopaniu w poprzek  
ul. Konopnickiej, powstały takie zapadliska, które można było chociaż załagodzić 
jakimiś nadlewkami asfaltu, jeżeli remont nie jest możliwy, to o to bym jednak poprosił. 
Dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. No to chyba, chyba trzeba by 
pójść za ciosem. Proszę Panie Mateuszu.  
Radny M. Czeremcha – Pani Przewodnicząca! Jeżeli tak szeroko rozmawiamy, to ja 
chciałbym zwrócić uwagę na ul. Ostrowiecką i Rudzką. Bo teraz w czasie, kiedy mamy 
przebudowę Alei 3 Maja, te ulice są bardzo obciążone ruchem, są to co prawda ulice 
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powiatowe, ale tu chciałbym zaapelować właśnie do władz powiatu o poprawienie 
jakości tych dróg. Ja zwracałem uwagę, pisałem interpelacje. Tam się rozpadły już 
krawężniki, które leżały na jezdni i widziałem panie, które no, przemierzały ten deptak 
w szpilkach, w rajstopach i te krawężniki, które się rozpryskiwały i uderzały te panie. 
Naprawdę to był, to był taki no widok dosyć nieprzyjemny. Są tam też już duże ubytki 
w tej drodze. To jest po części też związane właśnie ze zwiększonym ruchem  
i zwiększonym obciążeniem. Teraz tam naprawdę jeżdżą samochody wyładowane, no 
przekraczające, nie wiem, być może wszelkie, wszelkie normy załadunku. Tiry 
przejeżdżają do tego. Ja zwracam tylko na to uwagę i proszę o reakcję. Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy jeszcze? Proszę Andrzej 
Pałka. 
Radny A. Pałka – Pani Przewodnicząca! Panowie Prezydenci! Koleżanki, Koledzy 
Radni! Mili Goście! Tak, jak każdy mówi ze swojego ogródka, ja tylko wymienię nasze 
wspólne, bo stara „dziewiątka” od Kolonii Robotniczej do góry, do głównej trasy. Na 
pewno i tamtędy wiele, wiele osób przejeżdża ze względu na Żeromskiego, jaka jest 
obłożona ciężko, a jak wygląda to Koledzy jadący z Kielc wiedzą najlepiej. Oczywiście 
w określonych godzinach. I może taki pierwszy etap przyjąć - chociaż frezarka, żeby 
wjechała i wyrównała to, co jest, a ciąg dalszy załóżmy tak jak w planach, bo 
słyszałem, że powiat się tym odcinkiem ma zająć, może by to uratowało już w dużej 
mierze. Dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Czy jeszcze Państwo 
Radni mają pytania? Panie Prezydencie, proszę o zabranie głosu.  
Wiceprezydent Miasta – A. Łakomiec  – Ja tylko dwa zdania. Szanowni Państwo! To 
już powtórzyłem dzisiaj dwukrotnie: po marcu, że tak powiem ogólnie, po zebraniach 
rad osiedlowych mamy w miarę pełny wachlarz informacji: co, gdzie i jak. Niektóre 
remonty, czy niektóre można powiedzieć nawet małe inwestycje wymagają raz, że 
sporych nakładów finansowych, a dwa: przygotowania dokumentacji, często. Co do 
starej „dziewiątki”, tutaj to lada tydzień chyba już wchodzi wykonawca na odcinek 
między ul. Kolonia Robotnicza, a wjazdem na nową, tak na obwodnicę. Więc tutaj to 
już będzie znowu większy ruch przy ul. Nowe Piaski i tutaj Kolonia Robotnicza. Tak, że 
będą objazdy. Każdy będzie szukał, szukał miejsca, tak, że większość tych spraw 
mamy zdiagnozowanych i po prostu sukcesywnie staramy się je realizować. Tak, że 
dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę Państwa, czy jeszcze 
ktoś chciałby zabrać głos? Chyba już nie. Wobec tego przechodzimy do głosowania 
projektu uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia Gminnego Programu 
Rewitalizacji Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego. Kto jest za podjęciem uchwały, 
naciska przycisk i podnosi rękę. Kto jest przeciw, naciska przycisk i podnosi rękę. I kto 
się wstrzymał, naciska przycisk i podnosi rękę. Stwierdzam, że przy 19 głosach "za"  
i jednym "wstrzymującym" podjęliśmy uchwałę. 
 
Radni RM – przy 19 głosach za, braku głosów przeciwnych i przy 1 głosie 
wstrzymującym – podjęli uchwałę w sprawie przystąpienia do sporządzenia Gminnego 
Programu Rewitalizacji Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego (imienny wykaz głosowania 
stanowi załącznik nr 25 do protokołu). 
 

Patrz uchwała Nr LXXVIII/49/2023 – załącznik nr 26 do protokołu. 
 
11) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kolejny projekt uchwały dotyczy 
przyjęcia "Gminnego programu opieki nad zabytkami miasta Ostrowca 
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Świętokrzyskiego na lata 2023-2026". Projekt uchwały był opiniowany przez Komisję 
Samorządową, Komisję Strategii i Rozwoju Miasta oraz Komisję Budżetu. Proszę 
Przewodniczących o zabieranie głosu. Komisja Samorządowa. 
Przewodniczący Komisji Samorządowej – K. Kutryba – Komisja Samorządowa 
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Komisja Strategii. 
Wiceprzewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – A. Zawadzki – Komisja 
Strategii również pozytywnie zaopiniowała omawiany projekt uchwały. Przewodnicząca 
RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. I Komisja Budżetu. 
Przewodniczący Komisji Budżetu – A. Pałka – Pani Przewodnicząca! Komisja Budżetu 
też pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 
pytania do projektu tej uchwały? Proszę, proszę, może na razie poproszę o zabranie 
głosu Prezydenta Miasta i za chwileczkę. 
Wiceprezydent Miasta – D. Smoliński – Szanowni Państwo! Tutaj również na 
komisjach, na których obradowaliśmy, chciałem po tych komisjach wprowadzić drobne 
autopoprawki w samym dokumencie. W podrozdziale 5.2.1 „Charakterystyka miasta” 
na stronie 23, gdzie mówimy o pomnikach przyrody, tam zamiast słowa „sześć” 
powinno być słowo „pięć”. Również na tej samej stronie, kiedy mówimy o włączeniu 
osad w obręb miasta, należy wykreślić słowo „...i Głowackiego”. To samo jest na 
stronie 26, w ciągu wyrazów „... w 1924 roku”, zaś na stronie 26 tutaj, zgodnie również 
z uwagą Pana Radnego Karola Wójcika, słowa „wyzwolony” zamienilibyśmy na wyraz 
„uwolniony spod okupacji niemieckiej”. Dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę Radny Andrzej Pałka. 
Radny A. Pałka – Pani Przewodnicząca! Panowie Prezydenci! Koleżanki, Koledzy 
Radni! Mili Goście! Właśnie na stronie 23, gdzie mamy właśnie „Charakterystykę 
krajobrazu”, druga kropka, i tam mamy wymienione różne pomniki przyrody.  
Ja tu już zgłaszałem w interpelacji, już wcześniej - też jest na Kolonii Robotniczej,  
a dokładnie przy ul. Nowe Piaski dąb szypułkowy dosyć pokaźnych rozmiarów. 
Powiem szczerze, że poszedłem z metrówką, ale mi ciężko ją było na obwodzie 
zmierzyć. A więc myślę, że warto by było też wciągnąć ten pomnik, żeby on czasem 
nie zniknął w dobie załóżmy paliwowym. Dziękuję bardzo. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czy Państwo Radni mają pytania? Proszę 
bardzo, Radny Dariusz Kaszuba. 
Radny D. Kaszuba – Pani Przewodnicząca! Panowie Prezydenci! Wysoka Rado! 
Szanowni Państwo! Cieszę się, że Kolega Radny Andrzej zaczął od strony 23. Ja 
również mam ją wynotowaną. Co prawda, nie uczestniczyłem w pracach komisji, ale 
słyszałem przed chwilą o poprawkach, które Pan Prezydent Smoliński wprowadził. 
Bardzo mnie to cieszy. Niemniej jednak prosiłbym również o odniesienie się do rzeczy, 
które no nadal sprawiają, iż mamy wrażenie, że mamy do czynienia z materiałem 
niezbyt starannie przygotowanym. I tak, strony właśnie 23 wspomniana przez 
Radnego Pałkę – „kasztany nad kamienną”. Nie wiem, czy taka była nazwa projektu, 
ale generalnie nazwy rzek piszemy dużą literą - jest z małej. Prawda? Strona 25, tam 
czytamy bardzo dziwnie skonstruowane zdanie "Po upadku Powstania Listopadowego 
w roku 1833" No, Powstanie Listopadowe skończyło się w roku 1831, więc gdybym 
zbudował zdanie, że po upadku Powstania Listopadowego w Ostrowcu otwarto 
nowoczesną bazę komunikacyjną, to też by było prawdą. No bo to jest po upadku 
Powstania Styczniowego, ale pisać bez znaku interpunkcyjnego, to wychodzi jakby 
właśnie Powstanie Listopadowe skończyło się w 30 - 1833 roku, a przecież to nie jest 
prawdą. Więc należałoby to zdanie inaczej skonstruować. Może najlepiej byłoby 
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napisać 2 lata po upadku Powstania Listopadowego? Wtedy unikniemy jakiejś tutaj 
dziwnej treści. Ponadto, w tekście pojawia się raz Kamienna z małej litery, mówię 
oczywiście o rzece, raz jest nad rzeką Kamienna, raz nad rzeką Kamienną, więc 
formę, by należało ujednolicić. Zaś kwestia nieporadności stylistycznej na stronie 32. 
Tam jest cytat o Parku Miejskim i jest takie zdanie zbudowane nieco karkołomnie  
„W starej części parku stoi pomnik harcerzy i kamień z tablicą”. Albo stoi, albo stoją. 
Nie wiem, czy ktoś to redagował, czy ktoś to czytał dokładnie. Strona 34 przynosi 
kolejne ciekawostki, bo jest tam dwukrotnie mowa o Bitwie Bodzechowskiej. 
Oczywiście stoczoną w czasie Powstania Styczniowego. Nazwa ta nie pada i raz Bitwa 
Bodzechowska jest dużymi literami, raz małymi. Nie wiem, czy jej prestiż spadł, czy 
zasady się zmieniły. No wypadałoby dodać tam datę również 16 grudnia 1863 roku. No 
i jeszcze ciekawostka na tejże samej stronie 34, w mojej wersji jest informacja o 
grobach żołnierzy Wojska Polskiego poległych w 1939 roku z Armii Prusy. I u mnie jest 
liczba 32 żołnierzy pochowanych - przekreślona. Czy to jest jakaś zmiana, która 
weszła nagle? Czy dane się zmieniły? Bardzo bym prosił o informację. Dziękuję na 
razie. 
Radny K. Wójcik – Pani Przewodnicząca! Przede wszystkim dziękuję Prezydentowi 
Smolińskiemu za tą korektę, którą zgłaszałem. Niewątpliwie ona zmienia, to jest może 
mała rzecz, ale jednak, jednak dobrze, że ją wprowadzamy. Natomiast tutaj, odnosząc 
się też trochę do tych uwag, które Radny Kaszuba zgłaszał, bo procedujemy ten 
dokument po raz drugi. Czy jest jakaś możliwość, żebyśmy teraz wprowadzili te 
zmiany, które zostały przekazane tak, żebyśmy mogli po prostu ten dokument przyjąć 
po uwzględnieniu już tych wszystkich uwag, bo myślę, że po raz trzeci, no zasiadać do 
tego tematu, to nie powinniśmy.  
Wiceprezydent Miasta – D. Smoliński – Pani Przewodnicząca! Szanowni Państwo! Ja 
też dziękuję bardzo tutaj za uwagi Pana Radnego Dariusza Kaszuby. Też optowałbym 
za tym, aby te uwagi, o których Pan Radny mówił, jak najbardziej wprowadzić do 
dokumentu i za nie dziękuję bardzo, i procedować ten dokument, gdyż też jest to jeden 
z istotnych dokumentów, na podstawie którego mamy możliwość dbania o zabytki na 
terenie naszego miasta. A więc ja skrupulatnie zapisałem sobie te wszystkie uwagi, 
które tutaj są. Mówimy tutaj o zmianie nazewnictwa, „kasztany nad Kamienną”, jeżeli 
chodzi o dużą literę, kwestia wykreślenia, tak jak rzeczywiście jest tutaj - trzydziestu, 
liczby trzydzieści dwa, na stronie 34. Kwestia braku interpunkcyjnego na stronie 25 „Po 
upadku Powstania Listopadowego - przecinek - w 1833 roku”. Tak więc, oprócz tych 
autopoprawek, o których mówiłem, jeszcze te byłyby tutaj uwzględniane w tym 
dokumencie, który byłby poddawany głosowaniu.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czy jeszcze ktoś z Państwa Radnych 
chciałby zabrać głos? Proszę Radny Artur Głąb.  
Radny A. Głąb – Pani Przewodnicząca! Wysoka Rado! Szanowni Państwo! Niestety, 
oprócz tych wymienionych tutaj błędów, nie wiem, jak je nazwać - nieścisłości, no 
wyczytałem kolejne, może nazwie je nieaktualnych informacji. I to wszystko, no 
niestety, pokazuje, że no ten dokument jest naprawdę przygotowany niestarannie. I tak 
na stronie 42 mowa jest o Muzeum Historyczno- Archeologicznym:  
„W przebudowanych do celów wystawienniczych salach przygotowano sześć stałych 
wystaw dotyczących porcelany, etnografii…”, itd. Jest to niestety, nieaktualna 
informacja. Dotyczy najprawdopodobniej działalności muzeum jeszcze sprzed czasu 
remontu. Tak, że to też by należało skorygować. Strona 41, mniej więcej w połowie – 
„W gmachu dawnego browaru Saskich funkcjonują tutaj różne instytucje oraz 
kawiarnia artystyczna „Zmiana Klimatu". Jak wiemy, już ta restauracja swoją 
działalność zakończyła. Być może ten dokument był sporządzany, tworzony w tamtym 
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roku i gdzieś tam ze zrozumieniem podchodzę do tego, ale jednak myślę, że osoba 
przede wszystkim związana z Ostrowcem, do takiego dokumentu powinna przysiąść, 
usiąść - nie wiem, skonsultować to z firmą, która to, ten dokument przygotowywała. 
No, bo trudno, też myślę osobom z zewnątrz, nie wiem, czy Ci Państwo tutaj byli na 
miejscu, w Ostrowcu, czy nie, pewne niuanse wyłapać, czy sprawy, które się dzieją. 
Kolejna jeszcze sprawa, którą tutaj udało mi się znaleźć. Mowa o, mowa o Hotelu 
Fabrycznym. To jest strona 40. Strona 40. I to zdanie w pewnym momencie kończy  
się w ten sposób, że - może ja zacytuję, najlepiej będzie: „Pozostałe obiekty 
zabytkowe, wartościowe dla krajobrazu kulturowego miasta to dawny Hotel Fabryczny, 
wzniesiony w 1905 roku. Z elementami neogotyckim wystroju, obecnie remontowany 
budynek dworca PKP”. No, nie wiem, jak się ten budynek jeden ma do drugiego. 
Rozumiem, że wszyscy popełniają błędy. Ja też je popełniam, ale ktoś powinien 
naprawdę usiąść nad tym dokumentem i go tak przeczytać od początku do końca, aby 
wyłapać te wszystkie nieścisłości. Dziękuję bardzo. 
Wiceprezydent Miasta D. Smoliński – Szanowni Państwo! Pani Przewodnicząca! Jeżeli 
chodzi o sam dokument, proszę Państwa, on był sporządzany w ubiegłym roku  
w sierpniu i pierwsza jego wersja została przekazana do konserwatora również  
w miesiącu sierpniu, więc te uwagi dotyczące "Zmiany Klimatu" lub muzeum, no nie 
mogą być aktualne na dzień dzisiejszy. Tak więc, jeżeli tak, no to musimy przygotować 
całkowicie nową wersję dokumentu na stan obecny, czyli na maj 2023 r. Tak, jak 
powiedziałem: dokument jest z września, podlegał jedynie korekcie edytorskiej, 
redakcyjnej, teraz realizowanej przez wykonawcę, który również zatrudnia ze swojej 
strony osoby znające, tak, historię miasta. Ja nie znam dokładnie osoby, która 
dokonywała korekt tutaj edytorskich i redakcyjnych w tym zakresie. Na pewno na dzień 
tego dokumentu, czyli na wrzesień 2022 r. o innych elementach, takich jak zmiany  
w zakresie właściciela czy użytkownika kawiarni w Ostrowieckim Browarze Kultury,  
w Miejskim Centrum Kultury, no tutaj nie, nie możemy mówić.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Ja myślę, proszę Państwa, 
Szanowni Państwo Radni, że może już przyjmijmy ten dokument, jednakże z tymi 
poprawkami, które tutaj Panowie znający historię, i dzisiaj wnieśli na obradach 
dzisiejszej sesji, i po prostu trzeba będzie to zapisać w protokole jakie to poprawki,  
na których stronach i ewentualnie byśmy ten dokument dzisiaj przyjęli? Proszę Radny 
Włodzimierz Stec.  
Radny Wł. Stec – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Szanowni Państwo! No ja chyba 
bym się tutaj, nawet z Panią Przewodniczącą zgodził, tylko jaką mamy pewność, że te 
poprawki będą i nie pojawią się nowe?  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę Radny Andrzej Pałka.  
Radny A. Pałka – Pani Przewodnicząca! Panowie Prezydenci! Koleżanki, Koledzy 
Radni! Mili goście! A może tak spójrzmy, jak do końca pisze ten dokument jedenaście, 
tego naszego porządku dzisiejszych obrad. Dwudziesty szósty rok, Panie Prezydencie, 
Panie Prezydencie, dwudziesty szósty rok będzie taki krytyczny, gdzie myślę, że to, co 
Pani Przewodnicząca tu mówiła i my tu wspólnie, że już w nowym dokumencie po, 
będzie już to wszystko naniesione, poprawione. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę Radny Mateusz 
Czeremcha. 
Radny M. Czeremcha – Pani Przewodnicząca! Dziękuję tutaj kolegom, którzy, którzy 
te nieścisłości tutaj zauważyli. Mam takie pytanie do Pana Prezydenta, myślę - 
Smolińskiego, czy mamy jakiś termin, do którego ten Program powinien być przyjęty? 
Jeżeli ten termin nie jest bardzo naglący, to może odłóżmy głosowanie na kolejną 
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sesję, kiedy te poprawki zostaną wprowadzone i autor jeszcze raz spojrzy na 
dokument i poprawi tą stronę stylistyczną. Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę, Panie Prezydencie, o zabranie 
głosu.  
Wiceprezydent Miasta – D. Smoliński – Szanowni Państwo! „Gminny program opieki 
nad zabytkami miasta Ostrowca Świętokrzyskiego” jest uchwalany na lata 2023-2026. 
Stary skończył, obowiązywanie starego programu zakończyło się 31 grudnia 2022 r. 
Więc de facto ten Program powinien obowiązywać od 1 stycznia 2023 r. Oczywiście, 
nic nie stoi na przeszkodzie, żeby również przyjąć go na kolejnej sesji Rady Miasta. 
Przy tak obszernym dokumencie i tak obszernych dokumentach proszę Państwa, które 
też mamy dzisiaj przyjmowane, niestety, czasami, mówię o stricte elementach 
interpunkcyjnych, jeżeli się zdarzają, nie mówię o rzeczach stricte istotnych i nazwach, 
niestety, rzeczywiście mogą się zdarzyć, za co Państwa serdecznie z mojej strony 
przepraszam i zostawiam do dyspozycji, co do przyjęcia tego dokumentu lub nie. 
Oczywiście, jeżeli tutaj ten dokument nie będzie przyjęty na tej sesji, my na kolejnej 
sesji Rady Miasta przedstawimy po raz kolejny ten dokument. Nie będzie on wymagał 
tutaj akceptacji już konserwatora zabytków, gdyż ta odpowiedź, którą do tej pory 
dostaliśmy od konserwatora zabytków podtrzymała ogólny zarys dokumentu i sens 
dokumentu. Zwracając uwagę, że elementy (niesłyszalne dwa słowa) lub edytorskie 
nie wpływają na wartość merytoryczną dokumentu, a przede wszystkim nie wpływają 
na zakres działań planowanych w samym dokumencie, a więc kierunków związanych  
z opieką nad zabytkami na terenie miasta Ostrowca Świętokrzyskiego. Dziękuję 
bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę Państwa i widzę, że 
będzie problem, bo tak - no, Pan Prezydent nie jest historykiem. Więc trudna sprawa 
będzie ocenić znowu nowy dokument, czy on jest właściwie sporządzony, czy nie? Ja 
mam taką propozycję, a może my przyjmijmy ten dokument, bo jak usłyszałam, to do 
końca roku tamten obowiązywał, a teraz działamy już bez żadnego dokumentu. 
Natomiast miałabym taką propozycję, ponieważ mamy tu w gronie radnych historyków, 
to może dobrze by było, gdyby te poprawki zostały naniesione w nowym dokumencie, 
o których dzisiaj Państwo Radni mówili i zaprosiłabym ewentualnie Panów, no o ile 
bylibyście chętni: Pana Wójcika, czy Pana Dariusza Kaszubę do przejrzenia tego 
dokumentu już po raz trzeci i sprawdzenia, czy są dalej jeszcze jakieś tam błędy w tym 
dokumencie, czy też już zostały wyeliminowane? Może to by było takie najlepsze 
rozwiązanie? No nie wiem, jak Państwo sądzicie? Czy byście Panowie wyrazili zgodę, 
żeby wziąć udział? To może w takim razie – słuchajcie Państwo – przegłosujemy ten 
dokument. Natomiast w nowym wszystkie te poprawki, które tu dzisiaj zostały 
powiedziane, zostaną ujęte w nowym dokumencie, przejrzany przez Panów dokument. 
Bardzo proszę. I byśmy mieli już może ostateczną wersję tego Programu, który dzisiaj 
byśmy zatwierdzili. To w takim razie głosujmy ten „Gminny program opieki nad 
zabytkami miasta Ostrowca Świętokrzyskiego na lata 2023-2026” z poprawkami 
wniesionymi na dzisiejszej sesji. Taki zapis będzie tego projektu uchwały. Kto jest za 
takim sformułowaniem podnosi rękę i naciska przycisk. Kto jest przeciw, podnosi rękę  
i naciska przycisk. I kto się wstrzymał, podnosi rękę i naciska przycisk. Stwierdzam,  
że przyjęliśmy ten dokument w takiej wersji, jak powiedziałam, Panowie się włączą, 
pomogą tu przy opracowaniu tego dokumentu.  
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie przyjęcia „Gminnego programu 
opieki nad zabytkami miasta Ostrowca Świętokrzyskiego na lata 2023- 2026”(imienny 
wykaz głosowania stanowi załącznik nr 27 do protokołu). 
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Patrz uchwała Nr LXXVIII/50/2023 – załącznik nr 28 do protokołu. 
 
12) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Przechodzimy teraz do kolejnego 
projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie Gminnego Programu 
Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania 
Narkomanii na lata 2022-2025. Projekt uchwały był opiniowany przez Komisję 
Samorządową, Komisję ds. Rodziny oraz Komisją Edukacji, Wychowania, Kultury  
i Sportu. Proszę Przewodniczących Komisji o przedstawienie nam opinii komisji. 
Proszę Przewodniczącego Komisji Samorządowej.  
Przewodniczący Komisji Samorządowej – K. Kutryba – Komisja Samorządowa 
pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Komisję Edukacji, Wychowania, 
Kultury i Sportu.  
Przewodniczący Komisji Edukacji, Wychowania, Kultury i Sportu – M. Łata – Pani 
Przewodnicząca! Komisja Edukacji pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I Komisję Rodziny. No nie mamy opinii.  
To znaczy, komisję prowadził ktoś na pewno, bo wiem, że… Nie, nie jest zastępcą.  
Ale chodzi mi teraz o opinię.  
Radny Wł. Stec – Pani Przewodnicząca! A może powinni Przewodniczący wszyscy 
mieć swoich zastępców? I może byłoby to jakieś rozwiązanie, a wiemy, a wiemy 
doskonale, że są komisje, gdzie zastępców nie ma. Tak naprawdę nie wiadomo 
dlaczego.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Myślę, że to się na pewno stanie, bo są 
pewne problemy. No, choćby dzisiaj. Proszę Radny Aron Pietruszka.  
Radny A. Pietruszka – Pani Przewodnicząca! Ale stanowisko komisji może również 
członek przekazać albo Pani Przewodnicząca, jeśli zostanie zapoznana.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – To znaczy, mnie nie  przekazano 
stanowiska, więc ja nie znam tego stanowiska akurat. Zrobimy w takim razie parę 
minut przerwy. Zadzwonię do Pani Asi Pikus i niech przekażę może na moje ręce 
telefoniczną informację. To w takim razie 15 minut przerwy. 
 
Przerwa trwała od godz. 14.29 do godz. 14.50 
 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Państwo Radni! Proszę o zajęcie miejsc. 
Szanowni Państwo Radni! Wznawiamy obrady po przerwie. Zdeklarowałam się, żeby 
uzyskać opinię Pani Pikus, która była wówczas na komisji i prowadziła Komisję  
ds. Rodziny. Opinia komisji jest pozytywna, a więc wszystkie komisje się już by w tym 
momencie wypowiedziały.  
Czy Państwo Radni mają pytania do projektu tej uchwały? Nie widzę. Wobec tego 
głosujemy projekt uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki  
i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii na lata... 
Jeszcze chcecie głos? W takim razie przerywam na razie głosowanie. To udzielam 
Panom głosu. Pierwszy zabierze głos, no niech będzie Mateusz Czeremcha, w takim 
razie.  
Radny M. Czeremcha – Pani Przewodnicząca! Przepraszam za małe zamieszanie, ale 
no, ta przerwa trochę tak zdekoncentrowała. Myślę, nie wiem, myślę niektórych z nas. 
A mam takie pytanie, ponieważ podobnie jak nie wszyscy jesteśmy historykami, tak nie 
wszyscy jesteśmy specjalistami od uzależnień. Myślę, że jest takich osób niewiele  
w naszym gronie, takich prawdziwych specjalistów. Natomiast w załączniku nr 2 do 
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uchwały mamy sześć działań wymienionych. I to szóste działanie mnie najbardziej 
interesuje. A mianowicie, mianowicie "Przeciwdziałanie rozwojowi uzależnień 
behawioralnych wśród mieszkańców Gminy". Chciałbym zapytać, jakie to są, jakie to 
są uzależnienia behawioralne? Jaka jest ich, jaka jest skala tych zagrożeń i jakie grupy 
wiekowe są szczególnie zagrożone? Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę Radny Marcin Marzec. 
Radny M. Marzec – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Wysoka Rado! Szanowni 
Państwo! Moje pytanie tyczy się z kolei działania nr 4, mianowicie czytamy tam  
o zabezpieczeniu pracy Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych  
w Ostrowcu, w tym pokrywanie kosztów wydawania opinii przez biegłych orzekających 
w sprawie uzależnienia od alkoholu, opłat sądowych oraz opłat komorniczych. I na ten 
cel wielkość zakontraktowanych, że tak powiem, środków w ramowym planie 
finansowania, no wynosi bez mała 10% całości budżetu. Chciałbym zapytać, czy są 
jakieś bardziej precyzyjne dane odnośnie tego, ile z owej kwoty 171.000 zł jest 
przeznaczone na diety członków Komisji, a ile właśnie na owe koszty wydawania opinii 
biegłych, a także opłat sądowych, czy komorniczych? Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy jeszcze są dalsze głosy  
w sprawie tego projektu uchwały? Proszę Pani Duda, Radna Duda. 
Radna R. Duda – Pani Przewodnicząca! Panowie Prezydenci! Wysoka Rado! Ja co 
prawda na Komisji zadawałam pytania, natomiast taka moja refleksja, że będę nadal 
się upierać przy tym, że w dalszym ciągu brakuje tutaj w tym planie środków 
finansowych na szkolenia dla specjalistów. A wiemy, że no, tych specjalistów jednak  
w Ostrowcu brakuje. Dziękuję bardzo. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Panie Prezydencie, proszę  
o zabranie głosu, ewentualnie wskazanie osoby, która mogłaby odpowiedzieć na 
pytania Państwa Radnych!  
Wiceprezydent Miasta – D. Smoliński  – Szanowni Państwo, bardzo proszę Pana 
Naczelnika Jana Barnarda Malinowskiego o udzielenie odpowiedzi. 
Naczelnik Wydziału Edukacji i Spraw Społecznych UM – J. B. Malinowski –  Pani 
Przewodnicząca! Szanowni Państwo! Sprawa wygląda w następujący sposób. Jeżeli 
chodzi, może zacznę od pierwszego pytania, jeżeli chodzi o te uzależnienia 
behawioralne. To są uzależnienia czynnościowe, czyli hazard, gry komputerowe, tego 
typu rzeczy. Ze środków Programu, Gminnego Programu Przeciwdziałania 
Alkoholizmowi i Narkomanii - 160 000 zł zostało przekazane do Centrum Rozwoju 
Lokalnego i między innymi to zadanie, czyli to działanie ujęte w tym punkcie realizuje, 
myślę z powodzeniem CRL. Tak, że jeżeli chodzi o to, o to tutaj pytanie. Jeżeli chodzi 
o pytanie Pana Radnego Marca - wyjaśniam w następujący sposób. Jeżeli chodzi  
o precyzyjne dane, oczywiście możemy przygotować, prawda? Natomiast koszt 
jednego, jednej opinii w sumie biegłego lekarza psychiatry i biegłego psychologa  
w sądzie to jest 382 zł. Jeżeli wezwany zgłasza się do biegłych z naszego 
skierowania, to jest troszeczkę mniej, ale, ale niewiele. Tak, że to nie są niskie, niskie 
koszty. Jeżeli chodzi o diety członków Komisji, dieta przewodniczącego to jest 185 zł 
za posiedzenie, zastępcy bodajże 175, a członka 160. No i dodam, że tutaj w naszym 
powiecie nie są to diety najwyższe, pomimo tego, że stanowimy największy ośrodek  
i z całą pewnością mamy największą ilość wezwanych na posiedzenia, czy  
z wezwanymi, czy posiedzenia plenarne. Ale oczywiście możemy przygotować takie 
precyzyjne dane, jeżeli Pan Radny będzie sobie życzył, czy zaproszę do Wydziału. 
 A, rozumiem. Możemy to, możemy to przygotować tak strukturalnie jak najbardziej.  
To jest do przygotowania. Dobrze, tak będzie.  
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Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Panie Naczelniku, ale jeszcze było pytanie 
ze strony Pani Radnej odnośnie szkoleń.  
Naczelnik Wydziału Edukacji i Spraw Społecznych UM – J.  B. Malinowski –  Tak, już 
wyjaśniam. Wyjaśniałem to już wielokrotnie. Sprawa wygląda w ten sposób. Gmina nie 
prowadzi żadnego ośrodka leczenia uzależnień i w związku z tym nie finansujemy 
takich szkoleń. Te szkolenia są drogie i teraz zgodnie z zaleceniami Krajowego 
Ośrodka Przeciwdziałania Uzależnieniom zaleca się finansowanie tylko pracownikom 
prowadzonych przez gminy ośrodków. No, ja może tu od siebie jeszcze dodam  
z takiego punktu widzenia zasadności takich wydatków. Nie moglibyśmy, no to jest 
moje zdanie w tym momencie, moja opinia - finansować, choćby z tego powodu, że ci 
ludzie nie byliby z nami, nie są z nami związani. A więc, my zapłacimy 8 czy 9 tysięcy 
za takie szkolenie, a ktoś się przeszkoli, no i niestety, nie nawiąże z nami współpracy. 
Więc, po prostu nie przeznaczamy na to środków, a dodam, że te środki są tutaj 
bardzo pożądane. Przeznaczamy je na wiele bardzo istotnych celów. Te pieniążki, 
które Państwo dzisiaj wprowadzają do Gminnego Programu, to przede wszystkim  
w znaczącej części to są świetlice środowiskowe w ośmiu naszych szkołach 
podstawowych. W miesiącu lipcu - cztery i w sierpniu - cztery, w czasie wakacji. 
Świetlice środowiskowe. Więc te środki są nam potrzebne, żebyśmy mogli ogłosić 
zaraz po sesji konkurs i żeby te świetlice mogły sprawować opiekę nad dziećmi w lipcu 
i w sierpniu. To jest 122.000 zł z groszami. Takie dodatkowe środki za tak,  
z tzw. "małpkowego". Natomiast te środki z ubiegłego roku będą wprowadzane na 
kolejnych sesjach. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy są jeszcze pytania? Proszę 
Radny Mateusz Czeremcha. 
Radny M. Czeremcha – Pani Przewodnicząca! Chciałem kontynuować ten temat 
uzależnień behawioralnych, bo tu Pan Naczelnik, może jasno tego nie wygłosił, ale 
wydaje mi się, że grupą szczególnie zagrożoną jest, są dzieci i młodzież wśród tych 
uzależnień. Osoby dorosłe również, ale szczególnie dzieci i młodzież. I chyba wszyscy 
obserwujemy, jak teraz u dzieci, jaka jest tendencja spędzania wolnego czasu. Nawet 
wtedy, kiedy spotykają się w swoim gronie, to i tak często spędzają, tak naprawdę 
czas przy telefonie, czy przy tablecie. Dlatego uważam, że jest to bardzo ważny 
problem. Może trochę mniej znany, bo stosunkowo od niedawna istniejący. Ale skoro 
Centrum Rozwoju Lokalnego realizuje działania z tego zakresu w kwocie 160 000 zł. 
Czy te wydatki są wystarczające? Bo no tak, jak wspomniałem, jest to bardzo duży 
problem. Wydaje mi się, że bardzo duża rola byłaby, nie jestem oczywiście specjalistą, 
ale wydaje mi się, że duża rola pracy z dziećmi w tym zakresie jest po stronie pracy  
z może niektórymi rodzicami, opiekunami. Bo nie wszyscy rodzice sobie zdają sprawę 
z tych zagrożeń, a dodatkowo jeszcze chciałem zapytać, czy w Centrum Rozwoju 
Lokalnego są specjaliści od uzależnień behawioralnych? Jeżeli są, to proszę 
powiedzieć jakie posiadają kwalifikacje. Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę Radny Marcin Marzec. No, może  
w takiej konwencji. To proszę Panie Naczelniku.  
Naczelnik Wydziału Edukacji i Spraw Społecznych UM – J.  B. Malinowski –  
Z tego, co mi wiadomo, to są tacy specjaliści, Centrum zatrudnia takich specjalistów - 
są prowadzone dyżury i takie porady są udzielane. Natomiast nie ulega wątpliwości,  
że to są dane wrażliwe, ale już momencik - nie, nie, nie. Ja nie mówię o żadnych 
personaliach, nie o to chodzi. Chodzi o to, że kwestia badania tego zjawiska nie jest 
sprawą prostą. I jak gdyby nie mamy dostępu, zresztą nie byłoby nam nawet 
wskazane, żebyśmy mieli, dostępu do danych Narodowego Funduszu Zdrowia tam, 
gdzie są gromadzone informacje o jednostkach chorobowych tak, ażeby stwierdzić, 
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jaka jest skala tego, tego problemu. Natomiast na pewno problem jest z całą 
pewnością, bo to diagnoza, która została przygotowana na potrzeby opracowania 
Gminnego Programu tego, który w tym momencie wywiązuje do 2025 r., pewne 
zagrożenia wskazywała. No i na tyle, na ile możemy, staramy się z tymi zagrożeniami 
radzić. Działania podejmowane przez CRL - na pewno bardzo szerokie, 
ogólnodostępne i jak mi się wydaje, dość dobrze rozreklamowane, są znane  
w środowisku. Niemniej jednak również z tym problemem borykają, znaczy walczą, że 
jeżeli tak mogę powiedzieć, szkoły w trakcie zajęć z wychowawcami, z psychologami. 
Mamy już takich od tego roku i nawet wcześniej, z pedagogami. Tak, że staramy się 
przeciwdziałać na tyle, na ile możemy.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę Radny Marcin Marzec. 
Radny M. Marzec – Dziękuję. Panie Naczelniku! W nawiązaniu do tutaj zapytania Pani 
Radnej Dudy i Pańskiej odpowiedzi dotyczącej tego, że owe osoby, które miałyby się 
podnosić - swoje kompetencje w tym obszarze, no nie do końca są z nami związane, 
niejako. To mam takie pytanie, czy są na terenie miasta - zakładam, że są, ale chcę, 
żeby Pan to jak gdyby potwierdził  - mój tok myślenia - organizacje, które - organizacje, 
mówię tu o organizacjach pozarządowych, o trzecim sektorze, które systematycznie 
działają w tym obszarze, realizują projekty różnego rodzaju. Czy to w trybie 
konkursowym pożytku publicznego, czy w trybie pozakonkursowym, bądź też 
pozyskują środki zewnętrzne z innych programów grantowych, czy też środków 
europejskich, które realizują swoje zadania statutowe w tym obszarze. A jeżeli tak, to 
być może ścieżką byłoby nie tyle bezpośrednio wydawanie pieniędzy przez miasto, jak 
gdyby na ten cel - mówię o tu, o wydatkowaniu po prostu bezpośrednio, żeby miasto 
opłacało fakturę, tylko transferowanie tych środków na owy cel podnoszenia 
kompetencji do organizacji pozarządowych, tak, żeby organizacje, które być może na 
stałe są związane albo posiadają w swoim składzie osoby, które posiadają takie 
kompetencje, one mogły ponosić w jakimś sensie bądź partycypować w kosztach przy 
częściowym dofinansowaniu ze środków gminy po to, żeby podnosić kompetencje 
swoich pracowników, czy współpracowników. Tak, żebyśmy rzeczywiście dysponowali 
kompetentną kadrą osób. Ja jeszcze zaplanowałem w swoich wypowiedziach - później 
odniosę się trochę do problemu szerzej pewnych problemów społecznych i między 
innymi do tego aspektu też. Więc nie chciałbym wszystkiego teraz mówić, ale może to 
jest jakieś rozwiązanie. Chyba, że już się coś takiego w jakimś stopniu dzieje. Tak, że 
takie przemyślenie na szybko.  
Naczelnik Wydziału Edukacji i Spraw Społecznych UM – J.  B. Malinowski – Nie 
przypominam sobie takiej organizacji, która by realizowała takie zadania bądź 
zgłaszała się do nas z propozycją realizacji takich zadań. Ostatnia osoba, która 
zgłaszała się do nas w kwestii doskonalenia swoich kwalifikacji w tym obszarze, to był 
gdzieś 2010 rok.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę, Artur Głąb.  
Radny A. Głąb – Pani Przewodnicząca! Wysoka Rado! Panowie Prezydenci! Szanowni 
Państwo! Ja natomiast chciałbym wrócić jeszcze do tej opinii, która rzekomo została 
przekazana telefonicznie.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – To nie rzekomo.  
Radny A. Głąb – No, ja tego nie słyszałem. I tak naprawdę Pani Przewodnicząca..  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Ale ja się zobowiązałam, że przekażę 
Państwu.  
Radny A. Głąb – I tak naprawdę nikt z nas nie słyszał, czy ta opinia do Pani dotarła  
i że to była ta forma telefoniczna. Ja mam pytanie, w związku z tym - czy ta forma - 
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zakładam, no ta telefoniczna jest możliwa do przyjęcia, aby taką opinię przekazać. Czy 
to powinna być jednak inna forma, na przykład pisemna? Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę, Pan Prezydent.  
Wiceprezydent Miasta – A. Łakomiec – To znaczy, ja mam też może nie tyle 
propozycję, co mamy wśród nas członków Komisji Rodziny i bardzo bym prosił, no nie 
wiem, przecież głosowaliście Państwo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Mamy Panią Dziewięcką, mamy Martę 
Woźnicką. Proszę, proszę Marta, zabierz głos.  
Radny M. Marzec – Pani Przewodnicząca jest osobą zaufania publicznego i wszyscy 
ufamy, że taka opinia została przekazana. Ja przynajmniej nie mam żadnych 
wątpliwości.  
Radny A. Głąb – Ja mam tylko, ja mam tylko pytanie czy taka forma, czy taka forma 
jest możliwa do przyjęcia?  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Nie, no zawsze można zapytać. Tak. 
Proszę, proszę o zabranie głosu Radną Martę Woźnicką-Kuzdak, członka tej komisji. 
Radny Wł. Stec – Chciałbym się troszeczkę. Szanowni Państwo, tak jak ja 
przekazywałem, będąc jeszcze przewodniczącym Komisji Budżetu, Pani 
Przewodniczącej, żeby mnie zastępowała, wtedy też nie było świadków, czy nikt nie 
widział, nie słyszał i tak dalej, ale się umawialiśmy, tak? Informowałem Panią 
Przewodniczącą i myślę, że no, na tyle sobie chyba ufamy, że jednak ta informacja 
była, tak? Ale rozumiem, dobrze, to jest Pan Radca może się wypowie i już, no.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Panie Radco, poproszę Pana o opinię  
w tej sprawie, czy to musi być na piśmie informacja, czy też mogłaby być taka, jakiej ja 
udzieliłam?  
Radca prawny UM – M. Rachwał – Wysoka Rado! Pani Przewodnicząca! Nie ma 
określonej formy przekazywania Przewodniczącemu Rady opinii komisji.  
W związku z tym każda forma jest dopuszczalna, co już wcześniej też takie formy 
przekazywania się odbywały. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Ale chcąc być całkowicie wiarygodną, 
poproszę Martę Woźnicką-Kuzdak, która również jest członkiem tej komisji  
o podanie opinii komisji. Na pewno słyszała, jaka była opinia, proszę bardzo.  
Radna M. Woźnicka-Kuzdak – Bardzo dziękuję Pani Przewodnicząca! Oczywiście 
słyszałam, byłam obecna na obradach tej komisji, jak zresztą wielu, wiele innych osób. 
Opinia Komisji była w tej sprawie pozytywna. Dziękuję bardzo. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czy są dalsze pytania do tego projektu 
uchwały Państwa Radnych? Proszę Radny Aron Pietruszka. 
Radny A. Pietruszka – Pani Przewodnicząca! Ja chciałem tylko przypomnieć, że 
Centrum Rozwoju Lokalnego niedawno miało przeprowadzoną kontrolę Komisji 
Rewizyjnej. I bardzo dużo, żeśmy rozmawiali na temat specjalistów. Wszystko to jest 
zaprotokołowane tak, że jeżeli któryś z radnych chciałby zapoznać się z protokołem  
z posiedzenia tej Komisji, tak, że zapraszam serdecznie do zapoznania się. Jest tam 
bardzo dużo ciekawych informacji. Również zapraszam na posiedzenia Komisji 
Rewizyjnej, bo również debatujemy, rozmawiamy. Nie są to suche komisje. Tak, że 
także wielu z nas tutaj obecnych na sali było na tej komisji, tak, że zapraszam 
serdecznie. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Czy jeszcze są dalsze 
pytania do tego punktu? Nie widzę. Wobec tego głosujemy projekt uchwały w sprawie 
Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz 
Przeciwdziałania Narkomanii na lata 2022-2025. Kto jest za przyjęciem uchwały 
naciska przycisk i podnosi rękę. Kto jest przeciw, naciska przycisk i podnosi rękę. I kto 
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się wstrzymał, naciska przycisk i podnosi rękę. Stwierdzam, że uchwałę przyjęliśmy 
przy 15 głosach "za" i 4 głosach "wstrzymujących".  
 
Radni RM – przy 15 głosach za, braku głosów przeciwnych i 4 głosach 
wstrzymujących – podjęli uchwałę zmieniającą uchwałę w sprawie przyjęcia Gminnego 
Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz 
Przeciwdziałania Narkomanii na lata 2022-2025 (imienny wykaz głosowania stanowi 
załącznik nr 29 do protokołu). 
 

Patrz uchwała Nr LXXVIII/51/2023 – załącznik nr 30 do protokołu. 
 
13) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Przechodzimy do kolejnego punktu, 
kolejnego projektu uchwały w sprawie aneksu do porozumienia międzygminnego  
z dnia 24 maja 2021 roku w sprawie opracowania Planu Działań Zintegrowanych 
Inwestycji Terytorialnych Miejskiego Obszaru Funkcjonalnego Miasta Północy 
oraz Planu Zrównoważonej Mobilności Miejskiej Miejskiego Obszaru 
Funkcjonalnego Miasta Północy oraz zmiany uchwały w sprawie zawarcia 
porozumienia międzygminnego. Projekt uchwały był przedmiotem obrad Komisji 
Strategii i Rozwoju Miasta oraz Komisji Budżetu. Proszę Panie Przewodniczący 
Komisji Strategii o zabranie głosu.  
Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – K. Stelmasik – Komisja 
pozytywnie zaopiniowała wspomniany projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I proszę Przewodniczącego Komisji 
Budżetu.  
Przewodniczący Komisji Budżetu – A. Pałka – Pani Przewodnicząca! Komisja Budżetu 
też pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Czy Państwo Radni mają 
pytania do projektu tej uchwały? Nie widzę. Wobec tego przechodzimy do głosowania 
projektu uchwały w sprawie aneksu do porozumienia międzygminnego z dnia 24 maja 
2021 roku w sprawie opracowania Planu Działań Zintegrowanych Inwestycji 
Terytorialnych Miejskiego Obszaru Funkcjonalnego Miasta Północy oraz Planu 
Zrównoważonej Mobilności Miejskiej Miejskiego Obszaru Funkcjonalnego Miasta 
Północy oraz zmiany uchwały w sprawie zawarcia porozumienia międzygminnego. Kto 
jest za przyjęciem uchwały, naciska przycisk i podnosi rękę. Kto jest przeciw, naciska 
przycisk i podnosi rękę. I kto się wstrzymał, naciska przycisk i podnosi rękę. 
Stwierdzam, że uchwałę podjęliśmy jednogłośnie.  
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie aneksu do porozumienia 
międzygminnego z dnia 24 maja 2021 roku w sprawie opracowania Planu Działań 
Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych Miejskiego Obszaru Funkcjonalnego Miasta 
Północy oraz Planu Zrównoważonej Mobilności Miejskiej Miejskiego Obszaru 
Funkcjonalnego Miasta Północy oraz zmiany uchwały w sprawie zawarcia 
porozumienia międzygminnego (imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 31 
do protokołu). 
 

Patrz uchwała Nr LXXVIII/52/2023 – załącznik nr 32 do protokołu. 
 
14) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kolejny projekt uchwały w sprawie 
aneksu do porozumienia międzygminnego z dnia 7 września 2021 roku  
w sprawie programowania oraz wdrażania Zintegrowanych Inwestycji 
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Terytorialnych Miejskiego Obszaru Funkcjonalnego Miasta Północy oraz zmiany 
uchwały w sprawie zawarcia porozumienia międzygminnego. Projekt uchwały był 
opiniowany również przez Komisję Strategii i Rozwoju Miasta i Komisję Budżetu. 
Proszę Panowie Przewodniczący o zabranie głosu.  
Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – K. Stelmasik – Komisja Strategii  
i Rozwoju Miasta pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. 
Przewodniczący Komisji Budżetu – A. Pałka – Pani Przewodnicząca! Komisja Budżetu 
też pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 
pytania do projektu tej uchwały? Nie widzę. Wobec tego głosujemy projekt uchwały  
w sprawie aneksu do porozumienia międzygminnego z dnia 7 września 2021 r.  
w sprawie programowania oraz wdrażania Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych 
Miejskiego Obszaru Funkcjonalnego Miasta Północy oraz zmiany uchwały w sprawie 
zawarcia porozumienia międzygminnego. Kto jest za przyjęciem uchwały, naciska 
przycisk i podnosi rękę. Kto jest przeciw, naciska przycisk i podnosi rękę. I kto się 
wstrzymał, naciska przycisk i podnosi rękę. Stwierdzam, że uchwałę podjęliśmy 
jednogłośnie.  
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie aneksu do porozumienia 
międzygminnego z dnia 7 września 2021 w sprawie programowania oraz wdrażania 
Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych Miejskiego Obszaru Funkcjonalnego Miasta 
Północy oraz zmiany uchwały w sprawie zawarcia porozumienia międzygminnego 
(imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 33 do protokołu). 
 

Patrz uchwała Nr LXXVIII/53/2023 – załącznik nr 34 do protokołu. 
 
15) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kolejny projekt uchwały dotyczy 
określenia zasad i trybu przeprowadzania konsultacji z mieszkańcami Gminy 
Ostrowiec Świętokrzyski oraz zmiany uchwały w sprawie Statutu Gminy 
Ostrowiec Świętokrzyski. Projekt uchwały był opiniowany przez wszystkie komisje. 
Proszę Przewodniczących o przedstawienie opinii komisji. W imieniu Komisji ds. 
Rodziny, ponieważ nie ma Przewodniczącej, ja przedstawię tą opinię, bo ją pytałam  
o to, a tymczasem zabierze głos Przewodniczący Komisji Samorządowej.  
Przewodniczący Komisji Samorządowej – K. Kutryba – Komisja Samorządowa 
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Komisja Rodziny też pozytywnie 
zaopiniowała ten projekt uchwały. Przewodniczący Komisji Edukacji, Wychowania, 
Kultury i Sportu. 
Przewodniczący Komisji Edukacji, Wychowania, Kultury i Sportu – M. Łata – Pani 
Przewodnicząca! Komisja Edukacji pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Przewodniczący Komisji Strategii  
i Rozwoju Miasta.  
Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – K. Stelmasik – Komisja Strategii  
i Rozwoju Miasta również pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I Przewodniczący Komisji Budżetu.  
Przewodniczący Komisji Budżetu – A. Pałka – Pani Przewodnicząca! Komisja Budżetu 
też pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy są pytania co do projektu tej 
uchwały? Nie widzę. Wobec tego głosujemy projekt uchwały w sprawie określenia 
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zasad i trybu przeprowadzenia konsultacji z mieszkańcami Gminy Ostrowiec 
Świętokrzyski oraz zmiany uchwały w sprawie Statutu Gminy Ostrowiec Świętokrzyski. 
Kto jest za przyjęciem uchwały, naciska przycisk i podnosi rękę. Kto jest przeciw, 
naciska przycisk i podnosi rękę. I kto się wstrzymał, naciska przycisk i podnosi rękę. 
Stwierdzam, że uchwałę podjęliśmy jednogłośnie.  
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie określenia zasad i trybu 
przeprowadzenia konsultacji z mieszkańcami Gminy Ostrowiec Świętokrzyski oraz 
zmiany uchwały w sprawie Statutu Gminy Ostrowiec Świętokrzyski. (imienny wykaz 
głosowania stanowi załącznik nr 35 do protokołu). 
 

Patrz uchwała Nr LXXVIII/54/2023 – załącznik nr 36 do protokołu. 
 
16) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kolejny projekt uchwały dotyczy 
powołania Młodzieżowej Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego i nadania jej 
statutu. Projekt uchwały był opiniowany przez wszystkie komisje. Proszę więc 
Przewodniczących o przedstawienie opinii komisji. Przewodniczący Komisji Strategii  
i Rozwoju Miasta.  
Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – K. Stelmasik – Pani 
Przewodnicząca! Komisja pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Przewodniczący Komisji 
Samorządowej.  
Przewodniczący Komisji Samorządowej – K. Kutryba – Pani Przewodnicząca! Komisja 
Samorządowa również pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Komisja ds. Rodziny również pozytywnie 
zaopiniowała ten projekt uchwały. Przewodniczący Komisji Edukacji, Wychowania, 
Kultury i Sportu.  
Przewodniczący Komisji Edukacji, Wychowania, Kultury i Sportu – M. Łata – Pani 
Przewodnicząca! Komisja Edukacji pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I Przewodniczący Komisji Budżetu. 
Przewodniczący Komisji Budżetu – A. Pałka – Pani Przewodnicząca! Komisja Budżetu 
pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 
pytania do projektu tej uchwały? Proszę Radny Marcin Marzec.  
Radny M. Marzec – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Panowie Prezydenci! Wysoka 
Rado! Szanowni Państwo! Ja chciałbym tylko, jak gdyby zaapelować, to już właściwie 
też na komisji rozmawialiśmy o tym, że to jest któryś, któraś z kolei Młodzieżowa Rada 
Miasta, która u nas funkcjonuje. I chciałoby się powiedzieć, że właśnie nie wiem, czy to 
trzecie podejście? No tak, tak też myślałem. Dziękuję za podpowiedź. No to właśnie, 
chciałoby się powiedzieć do 3 razy sztuka i ufam, że tym razem się uda. Wiem, że jak 
gdyby no pretekstem też mocnym do tego są, są środki z funduszy norweskich. 
Zadbajmy o to, bo jest to swoista szkoła demokracji dla nowych, młodych 
mieszkańców naszego miasta. No, nikt z nas wiecznie radnym nie będzie. Będą nowe 
pokolenia. Nowi mają własne pomysły. Chcą inaczej kształtować rzeczywistość i mają 
do tego prawo – tak, jak każde pokolenie. Więc niech młodzież się uczy po to, żeby 
być dojrzałymi, świadomymi obywatelami tego miasta. Miejmy nadzieję, że część z 
nich zostanie i będzie chciała tutaj żyć, realizować się, swoje plany, marzenia, tu 
zakładać rodziny, tu się osiedlać, tu budować dalej to miasto, bo Ostrowiec to jest 
duże miasto, jak na realia i nawet ogólnopolskie. Może nie jest to jakaś metropolia, ale 
jest to znaczący ośrodek na mapie geograficznej naszego kraju i chcielibyśmy 
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wszyscy, myślę, żeby tak pozostało, a bez mądrych włodarzy tego się zrobić nie da. 
Więc młodzi muszą się gdzieś tego też uczyć. Mam nadzieję, że będziemy ich jakoś  
w tym wspierać. No i potrzebują jakiegoś opiekuna, to już mamy zapewnienia ze 
strony Pana Prezydenta Smolińskiego, że taki stały opiekun będzie, bo myślę, że ktoś 
z tych młodych musi też wspierać, pomagać im od strony takiej technicznej. Tak, że  
o to chciałbym po prostu zaapelować. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę Radny Aron Pietruszka.  
Radny A. Pietruszka – Pani Przewodnicząca! Wysoko Rado! Szanowni Goście! 
Marcin, ja się zgadzam z tym, co mówisz w 100%. Tylko powiem jedno, jak mamy 
kształtować tą osobowość, tych młodych ludzi, pokazywać im samorządność, jak jeden 
z portali internetowych tytułuje swój, swój artykuł dotyczący Młodzieżowej Rady Miasta 
– cytuję: „Czy Młodzieżowa Rada Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego pozostanie 
wolna od nacisków politycznych?” Szanowni Państwo, gdyby w województwie 
świętokrzyskim istniała nagroda hieny dziennikarskiej, to ta pani powinna ją dostać.  
To jest odpychanie ludzi, młodych ludzi od uczenia się samorządności. W tej Radzie 
nie ma miejsca na polityczność. Jest to wpisane przecież. Jak można zatytułować 
artykuł takimi słowami w stosunku do młodych, do młodych ludzi. Na koniec jeszcze 
zacytuję: „zgodnie ze statutem” - czytam oczywiście z tego artykułu - „zgodnie  
ze statutem Młodzieżowa Rada Miasta Ostrowca Świętokrzyskim jest organem 
apartyjnym” - sama pisze autorka tego tekstu -  „i nie angażuje się w działalność partii 
politycznych. Czy tak będzie w praktyce?”. Jakie są założenia tego portalu, jeśli chodzi 
o Młodzieżową Radę Miasta? My jako radni powinniśmy dawać przykład tym młodym 
ludziom i to powiedział Marcin. Mnie jest wstyd za to, co zostało napisane, w tym – nie 
wiem nawet jak nazwać – portalu? Nie wiem, nie wiem, co to jest. Ale prawda jest 
taka, albo będziemy tą młodzież kształcić, albo ona sama się zatraci, nawet czytając 
takie artykuły. Jak mamy zachęcić takich młodych ludzi, jak oni czytają, że to jest, że to 
będzie polityczny twór? Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę Radny Kamil Stelmasik. 
Radny K. Stelmasik – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! W pewnym sensie Koledzy, 
którzy przede mną się wypadali, poruszyli wątki, które, na których mnie zależało. 
Kolega Aron poruszył bardzo ważny temat, ponieważ wprowadzanie do dyskursu 
takiego społecznego, takich artykułów i takich tekstów właściwie w momencie, kiedy 
jeszcze ta Młodzieżowa Rada nie powstała, a wiemy, że jesteśmy po Akademii 
Młodzieżowej Rady Miasta, no jest naprawdę rzeczą karygodną i chciałem też 
przeciwko temu publicznie zaprotestować. I nawet zastanawiam się, czy tutaj 
kierownictwo Urzędu Gminy, które przecież odpowiada za ten proces w jakimś sensie, 
nie powinno w jakiś sposób konkretny zaprotestować, bo naprawdę to jest 
wprowadzanie złego języka, przede wszystkim, dziwnych pytań, stawiania dziwnych 
tez, kiedy właściwie już się nic nie stało. I to jest naprawdę mało wychowawcze, nie 
daje przykładu, a przecież chcemy, żeby ta młodzież tak naprawdę budowała przyszłe 
społeczeństwo obywatelskie. I to jest - przyłączam się do tego, do tych słów. 
Natomiast co do całej Akademii Młodzieżowej Rady Miasta i tego, co przed nami, czyli 
wyborów, kandydatur młodych ludzi w 23 okręgach, które będą w naszym mieście, 
chciałbym życzyć im powodzenia i takiej odwagi w sięganiu po swoje. Natomiast mam 
taki trochę żal i niedosyt, że na całym tym procesie powstawania Młodzieżowej Rady 
Miasta i też tych spotkań, które się odbyły, no nie było nam dane spotkać się z tą 
młodzieżą, jako Rady Miasta, tak jako Radzie Miasta, jako radnym obecnie 
urzędującym, niektórzy już kolejnych kadencji i podzielić się w jakiś sposób pewnym 
doświadczeniem. Żywię nadzieję, że to się jeszcze stanie i też chciałbym powiedzieć, 
żebyśmy naprawdę chuchali, dmuchali na ten projekt, bo poprzedni w 2010 r., który 
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miałem przyjemność współtworzyć, który był kolejnym krokiem pewnego projektu FIO, 
który robiliśmy w ramach debat oksfordzkich, niestety, się nie udał, po ponad roku.  
A ten, który był w latach 90. był wręcz wzorcowy, bo to była niesamowita Młodzieżowa 
Rada Miasta, która działa. Niestety, w innym czasie, w innym otoczeniu, ktoś by 
powiedział. Tak, że dmuchajmy i chuchajmy na to, co przed nami i dopilnujmy tego, 
żeby się tym razem naprawdę, naprawdę udało. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Za sekundę. Witam przybyłego 
na nasze obrady Posła RP Pana Andrzeja Kryja.  
Poseł Andrzej Kryj – wypowiedź Posła – bez mikrofonu, z końca sali – jest 
niesłyszalna w nagraniu.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Pozwolę. Dobrze, proszę Panie Mateuszu. 
Radny M. Czeremcha – Nie będę komentować, Pani Przewodnicząca, różnych 
artykułów i materiałów, materiałów medialnych, które ostatnio szeroko relacjonują 
pewne zdarzenia, jakie miały miejsce w naszym mieście. Natomiast myślę, że ten cały 
kontekst może być dużą przeszkodą. I też będę gorąco zachęcał młodzież, żeby nie 
oglądali się na starszych, bo każdy popełnia błędy mniejsze, czy większe, żeby mimo 
wszystko angażowali się w życie społeczne i w sposób aktywny również interesowali 
się powołaniem Młodzieżowej Rady Miasta. Chyba tak na marginesie chciałbym 
dodać, że no cóż, mamy w naszym kraju wolność słowa i dziennikarze korzystają z tej 
wolności. Dziennikarze bywają nazywani czwartą władzą i to, że nie wszyscy 
dziennikarze mają odwagę rzetelnie, mówię tu o odwadze, że rzetelnie relacjonować 
wydarzenia jakie, z jakimi mamy do czynienia, to powoduje, że ta władza, którą 
sprawuje, czy to Rada Miasta, czy Prezydent, no jak to klasycy ustroju 
demokratycznego mówią, każda władza się psuje, jeżeli czwarta władza nie ma 
odwagi wywiązywać się ze swoich zadań. Czwarta władza posiada jedno narzędzie – 
pióro. Jeżeli z tego nie korzysta, no to mamy tak, jak mamy. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę, Radna Grażyna Maj.  
Radna G. Maj – Pani Przewodnicząca! Panie Prezydencie! Szanowni Radni! Bardzo 
się cieszę, że Młodzieżowa Rada Miasta jest tak w szerokim kręgu zainteresowania, 
bo tutaj osób jest, którzy byli pomysłodawcami powstania Młodzieżowej Rady Miasta – 
wielu. Więc tak jak ujmę to – wielu ojców – ja jestem matką, że tak powiem, ponieważ 
sama również zgłaszałam taki projekt przy tworzeniu planów rozwoju lokalnego  
i również tą Młodzieżową Radę Miasta sugerowałam, żeby powstała, bo to już jest 
jakby założenie, które powinno dawno być wcielone w życie ze względu na fakt, że 
młodzież ma bardzo wiele pomysłów, bardzo cennych i myślę, że oni z otwartością 
wejdą w to działanie. Ja bym się nie obawiała tutaj jednego artykułu, bo młodzież 
naprawdę jest mądra, a z młodzieżą mam do czynienia wiele i wiem, że oni też mają 
ogląd sytuacji i aspekty własnego spojrzenia na wiele spraw, tym bardziej że mówimy 
o takiej grupie, która już ma świadomość, no i polityczną również, ale myślę, że oni nie 
będą angażowali się zgodnie ze statutem w działalność polityczną, bo wiedzą, jakie są 
tutaj wymagania. Ale naprawdę cieszę się niezmiernie, że młodzież będzie miała taki 
wyraźny, szanse wypowiadania własnego zdania. Ja już współpracowałam  
z Młodzieżową Radą Miasta, kiedy właśnie ten pierwszy był projekt i rzeczywiście to 
były wspaniałe działania, to znaczy, że już mam trochę lat, bo już wtedy młodzieżą się 
opiekowałam, która w Młodzieżowej Radzie Miasta działała i tworzyła, wpływała, 
można powiedzieć na to, jak w mieście od strony młodzieży można kreować pewne 
działania. I tą drugą, czyli w 2010 też próbowaliśmy w jakikolwiek sposób 
uaktywizować w szkołach, żeby ta młodzież się angażowała, ale to jakoś szybko 
minęło i nie udało się. Mam nadzieję, że teraz będzie to o wiele lepiej i skuteczniej 
przeprowadzone. Tak, jak złożyłam propozycję, żeby na przykład Komisja Edukacji 
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objęła, jakby takim patronatem tę grupę młodzieży, bo wydaje mi się, że w tamtej 
grupie jest grupa nauczycieli, która no i serce, i że tak powiem, umiejętności, 
aczkolwiek proszę nie odbierać, że ktokolwiek nie ma umiejętności pracy z młodzieżą, 
ale no tak, wpisane w DNA nasze jest, że tak powiem bliższe działanie i takie 
doświadczenie w operowaniu z młodzieżą, że tak powiem kolokwialnie, to bardziej 
chyba w tej, w tym aspekcie, z czym chyba Pan Naczelnik się ze mną zgodzi. Także 
propozycja moja taka była i myślę, że do przeanalizowania, jeśli chodzi o wybór 
opiekuna, czy też no, takiej szerszej nawet grupy osób, które będą mogły sprawować 
pieczę i jako głos doradczy dla tej grupy młodzieży być. Dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę o zabranie głosu Radnego 
Mariusza Łatę.  
Radny M. Łata – Ja bardzo dziękuję Państwu Radnym za ten głos, szczególnie ten 
ostatni głos Pani Radnej Grażyny Maj. Ale moje podziękowania zacząłbym od 
podziękowań dla Panów Prezydentów: Pana Artura Łakomca i szczególnie Dominika 
Smolińskiego, którzy bardzo mocno zaangażowali się w tworzenie właśnie struktur tej 
Młodzieżowej Rady Miasta i założenia. Ale szczególne słowa podziękowania należą 
się opiekunom, którzy w szkołach, między innymi Pani Grażyna, między innymi inni 
nauczyciele, którzy, którzy zawierzyli również swojej młodzieży. Bo bardzo mądrą 
mamy młodzież, której też serdecznie dziękuję, i byłem na spotkaniu właśnie  
z młodzieżą, która angażuje się w Młodzieżową Radę, chce się angażować  
w Młodzieżową Radę Miasta i budżet obywatelski, i tak dalej, i tak dalej, i działania.  
I było tak duże zainteresowanie, że tylko serce rośnie. Uwierzmy w tą młodzież, 
popatrzmy na ich wspaniałe świeże pomysły, bo tak, jak zostało tutaj powiedziane 
przez kolegów radnych – w młodzieży przyszłość naszego miasta. Dziękuję jeszcze 
raz za zaangażowanie, a ze swojej strony deklaruję, że Komisja Edukacji, nie tylko 
Komisja, myślę, że cała Rada Miasta, gdy już powstanie Młodzieżowa Rada Miasta,  
to takie spotkanie odbędzie z Młodzieżową Radą Miasta i myślę, że cenne wskazówki 
takiej codziennej pracy radnego Rady Miasta, w terenie z ludźmi, będzie chciała 
przekazać. Dziękuję. I zawieźmy tej młodzieży, że naprawdę ona nie ulegnie 
jakimkolwiek namowom i będzie działała w trosce o dobro naszych mieszkańców.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę, Radny Kamil Stelmasik.  
Radny K. Stelmasik – Dziękuję. Pani Przewodnicząca. Ja dwa zdania tylko ad vocem 
do kolegi Mateusza. Odwołując się do tego nieszczęsnego tekstu, tam jest tak 
naprawdę przytoczona kwestia interpelacji naszego Kolegi Karola Wójcika, zdaje się 
chyba z 2019 r., który na piśmie złożył taką propozycję. Pani Grażyna również. Wielu  
z nas rozmawiało o tym, że Młodzieżowa Rada Miasta jest potrzebna. Ja to 
postrzegam, jako naprawdę stawianie jakiejś dziwnej tezy w przestrzeni publicznej  
i zupełnie nie widzę tam żadnego, krzty odwagi. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Myślę, że - jeszcze? Aha, 
jeszcze proszę, proszę Radny Karol Wójcik. Wysoko rękę.  
Radny K. Wójcik – Teraz chyba powinno być dobrze. Bardzo dziękuję za możliwość 
zabrania głosu. No, ja się nie będę odnosił i nie będę recenzował tego, co gdzieś tam 
jest napisane. Rzeczywiście słyszałem, że moja interpelacja jest zacytowana. Tak,  
w 2019 r. z taką inicjatywą wyszedłem, podobnie zresztą jak i w poprzednich 
kadencjach. Wiele osób po tym mówiło i w tej kadencji również, także moja refleksja 
jest taka, że bardzo się cieszę, że tego typu inicjatywa w końcu będzie zrealizowana. 
Wierzę głęboko, że będzie to rzeczywiście dobra, taka szkoła demokracji dla 
młodzieży. Nie widzę żadnych zagrożeń tutaj dla funkcjonowania tej Rady Miasta, 
Młodzieżowej Rady Miasta i również przyłączam się do podziękowań, szczególnie dla 
Pana Prezydenta Smolińskiego, bo trochę tych dyskusji mieliśmy, trochę tych 
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propozycji składaliśmy. Jeśli chodzi o statut Młodzieżowej Rady Miasta. Wiadomo, siłą 
rzeczy, nie wszystkie te propozycje mogły się znaleźć tak, to gdzieś ostatecznie kształt 
statutu, to jest pewien kompromis, ale bardzo dziękuję za te merytoryczne rozmowy, 
merytoryczne dyskusje i sam fakt, że możemy dzisiaj powiedzieć, że Młodzieżowa 
Rada Miasta startuję w Ostrowcu Świętokrzyskim po raz kolejny, ale miejmy nadzieję, 
że już będzie tworem stałym. Bardzo dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Proszę Radna Grażyna Maj. 
Radna G. Maj – Pani Przewodnicząca! Ja tylko tak w kwestii uspokojenia. Szanowna 
Rado! Byłam na spotkaniu w sprawie z młodzieżą, z młodzieżą właśnie, o której mówił, 
o której mówił Pan Naczelnik i dotyczyło to budżetu obywatelskiego. Proszę Państwa, 
naprawdę proszę mi uwierzyć: pomysłów, jakie dostarcza młodzież  
i z zaangażowaniem, z jakim oni te pomysły wyrażają, serce rośnie i naprawdę 
uwierzmy, że oni będą mądrze do tego podchodzili. Po tym, jak zaobserwowałam 
wypowiedzi młodych ludzi, determinację w poszukiwaniu rozwiązań, myślę, że im 
naprawdę zależy na tym, żeby zmienić trochę miasto w kierunku dostosowania też  
i dla nich, ale oni też i nie zapominają o innych, jakby aspektach życia w mieście. Tak, 
że naprawdę proszę Państwa, myślę, że młodzież jest mądra i nawet bardzo mądra  
i uwierzmy, nie bójmy się tego. Dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Nie wiem, czy mi się wydaje, czy 
Pan Poseł chciał w tym miejscu zabrać głos? Tak, to proszę bardzo. 
Poseł na Sejm RP – A. Kryj – Szanowna Pani Przewodnicząca! Panowie Prezydenci! 
Wysoka Rado! Szanowni Państwo! Ja dziękuję za to, że mogę dzisiaj być świadkiem 
podjęcia przez Radę Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego uchwały powołującej 
Młodzieżową Radę Miast. Ostatnie kilka lat w polskim Sejmie to czas, kiedy właśnie 
ponad podziałami politycznymi podejmowaliśmy bardzo ważne decyzje dotyczące 
młodzieżowych rad gmin, powiatów i województw. Do pewnego momentu w polskim 
systemie prawnym panował swego rodzaju chaos. Oczywiście, dopuszczalne było 
tworzenie młodzieżowych rad gmin, czy młodzieżowych rad miast, ale już nie było 
mowy o młodzieżowych radach powiatu, czy o sejmikach. Natomiast, potrzeba 
oddolna wyrażana bardzo często przez młodzież i wychodzenie naprzeciwko tym 
potrzebom przez jednostki samorządu terytorialnego, przez ich władzę, prezydentów 
bądź zarządy, przez rady bądź sejmiki sprawiało, że w wielu miejscach takie 
młodzieżowe rady, sejmiki powstawały. Dwa lata temu została poszerzona ustawa, 
trzy nawet lata temu, została poszerzona ustawa o samorządzie gminnym, 
samorządzie powiatowym i samorządzie wojewódzkim. I ona dała ogromne możliwości 
młodym ludziom, którzy chcą działać. Zostały dookreślone ich kompetencje tych 
gremiów, ich uprawnienia. Wyraźnie powiedziano, że mogą mieć inicjatywę także  
i proponować pewne rozwiązania, mogą być organami, z którymi pewne rozwiązania 
prawne na terenie gminy będzie można konsultować. I cieszę się, że właśnie dzisiaj  
w Ostrowcu taka Młodzieżowa Rada powstanie. Ja z samorządem miejskim  
i powiatowym związany jestem od naprawdę bardzo wielu lat i pamiętam te czasy, 
kiedy powstawała pierwsza Młodzieżowa Rada Miasta. Pamiętam tą próbę za drugim 
razem. One kończyły się fiaskiem w pewnym sensie, ale pomyślcie Państwo, ilu 
młodych ludzi, którzy wtedy zaczynało działalność w tych radach, potem tego bakcyla 
na tyle mocno działalności społecznej, samorządowej złapało, że przechodziło do 
wyższych szczebli, bądź działa w różnych organizacjach pozarządowych. To jest 
rzeczywiście bardzo ważny moment, bo kiedy młody człowiek już wychodzi z tego,  
z tej pozycji, działaniu w samorządzie uczniowskim, czy w jakiejś organizacji 
młodzieżowej, wchodzi na ten poziom działaniu w Młodzieżowej Radzie Miasta,  
to otwiera się przed nim pewnego rodzaju furtka. Słusznie któryś z moich 
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przedmówców zauważył, że my nie będziemy wiecznie działać w samorządach, ale 
także w polityce i trzeba tych młodych ludzi wciągać. Trzeba ich zachęcać. Ja cieszę 
się, że te wszystkie inicjatywy, które w Polskim Sejmie są realizowane, będą mogły 
być tutaj wyrażane także w Ostrowcu. Jedną z takich inicjatyw, którą między innymi 
wprowadziłem w Sejmie, to jest święto młodzieżowych rad i sejmików przy jednostkach 
samorządu terytorialnego. Sejm swoją uchwałą ustanowił dzień 19 września świętem 
młodzieżowych rad i sejmików. To bardzo ważna data, proszę Państwa. 19 września 
nawiązuje do momentu, kiedy w 1990 r. w Częstochowie powstała Młodzieżowa Rada 
Miasta Częstochowy. I niech ten dzień, tu u nas w Ostrowcu, będzie takim świętem 
młodzieżowej samorządności. Ja myślę, że do tego momentu uda się już 
młodzieżowych radnych wyłonić, że ten opiekun, który tutaj zostanie wybrany, będzie 
prężny. Będzie przede wszystkim cieszył się zaufaniem młodych ludzi. To musi być 
taka osoba, z którą oni nawiążą wspólny język. I wtedy 19 września będą młodzi 
ludzie, przy wsparciu tych dorosłych radnych, mogli świętować, mogli promować swoją 
działalność, mogli młodych ludzi przyciągać do działalności społecznej. To jest 
niezwykle ważne. Już w tym momencie chciałbym pogratulować tym wszystkim, którzy 
odważą się stanąć do wyborów do Młodzieżowej Rady Miasta. Tym, którzy zostaną 
wybrani i deklaruję, że jako osoba, która z tą problematyką w Sejmie ma naprawdę 
dużo do czynienia, też służę swoją radą, swoim wsparciem, podpowiedzią. Jeszcze 
raz Pani Przewodnicząca gratuluję. Jestem przekonany, że ta ustawa, ta uchwała w tej 
chwili zostanie powzięta jednogłośnie, bo to, co w tej chwili Państwo czynią, jest 
ważne dla nas wszystkich, nie tylko dla nas, dla młodych ludzi, ale także dla nas. 
Dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Czy jeszcze Państwo 
Radni mają pytania do projektu tej uchwały? Nie widzę. Wobec tego głosujemy projekt 
uchwały w sprawie powołania Młodzieżowej Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego  
i nadania jej statutu. Kto jest za podjęciem uchwały, naciska przycisk i podnosi rękę. 
Kto jest przeciw, naciska przycisk i podnosi rękę. I kto się wstrzymał, naciska przycisk  
i podnosi rękę. Stwierdzam, proszę Państwa, że uchwałę podjęliśmy jednogłośnie. 
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie powołania Młodzieżowej Rady 
Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego i nadania jej statutu. (imienny wykaz głosowania 
stanowi załącznik nr 37 do protokołu). 
 

Patrz uchwała Nr LXXVIII/55/2023 – załącznik nr 38 do protokołu. 
 
17) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Przechodzimy do kolejnego punktu 
porządku naszych obrad, mianowicie wykazu kąpielisk na terenie Gminy Ostrowiec. 
Podjęcie uchwały w sprawie wykazu kąpielisk na terenie Gminy Ostrowiec 
Świętokrzyski, obowiązującego w 2023 roku oraz określenia sezonu 
kąpielowego. Projekt uchwały był opiniowany przez Komisję Strategii i Rozwoju 
Miasta, Komisję Samorządową i Komisję ds. Rodziny. Proszę o opinię poszczególnych 
komisji.  
Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – K. Stelmasik – Komisja Strategii  
i  Rozwoju pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
Przewodniczący Komisji Samorządowej – K. Kutryba – Komisja Samorządowa również 
pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I Komisja Rodziny też pozytywnie 
zaopiniowała ten projekt uchwały. Czy Państwo Radni mają pytania do projektu tej 
uchwały? Nie widzę. O przepraszam, proszę Radna Duda. 
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Radna R. Duda – Pani Przewodnicząca! Ja tutaj chciałam dopytać o ośrodek 
wypoczynkowy Gutwin, bo jest napisane, że nieczystości są na bieżąco wywożone 
przez specjalistyczne firmy. Prosiłabym o podanie, jakie to są firmy wywożące te 
nieczystości i jaki jest miesięczny koszt tego wywozu. Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy są dalsze pytania do 
projektu tej uchwały? Nie widzę, to proszę Panie Prezydencie o odpowiedź. 
Wiceprezydent Miasta – A. Łakomiec  – Znaczy, tak w tej chwili nie jestem  
w stanie powiedzieć, ale jest Pan Dyrektor Mariusz Rokita. Jeżeli, nie wiem, czy 
będzie dysponował takimi danymi, jakie firmy i jaki koszt?  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – To poprosimy Pana Rokitę.  
Zastępca Dyrektora MOSiR – M. Rokita – Rozumiem, że możemy przygotować tą 
odpowiedź na piśmie, tak? Precyzyjnie, żeby było?  
Radna R. Duda – To znaczy tak, o ile dobrze pamiętam, to w tamtym roku pojawił się 
ten, pojawiło się podobne pytanie z mojej strony i do dnia dzisiejszego nie dostałam 
odpowiedzi. Tak, że jeżeli nie będzie to problemem, to proszę, to w takim razie proszę 
na piśmie.  
Zastępca Dyrektora MOSiR – M. Rokita – Tak, zobowiązuję się, że w przeciągu 
siedmiu dni Pani Radna dostanie odpowiedź.  
Radna R. Duda – Dziękuję bardzo.  
Zastępca Dyrektora MOSiR – M. Rokita – Proszę bardzo. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czy Państwo Radni mają pytania do 
projektu tej uchwały? Dalsze. Nie widzę. Wobec tego przechodzimy do głosowania 
projektu uchwały w sprawie wykazu kąpielisk na terenie Gminy Ostrowiec 
Świętokrzyski obowiązującego w 2023 roku oraz określenia sezonu kąpielowego. Kto 
jest za podjęciem uchwały, naciska przycisk i podnosi rękę. Kto jest przeciw, naciska 
przycisk i podnosi rękę. I kto się wstrzymał, naciska przycisk i podnosi rękę. 
Stwierdzam, że uchwałę podjęliśmy jednogłośnie.  
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie wykazu kąpielisk na terenie Gminy 
Ostrowiec Świętokrzyski, obowiązującego w 2023 roku oraz określenia sezonu 
kąpielowego (imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 39 do protokołu). 
 

Patrz uchwała Nr LXXVIII/56/2023 – załącznik nr 40 do protokołu. 
 
18) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kolejny projekt uchwały dotyczy 
rozpatrzenia skargi na Dyrektora Publicznego Przedszkola Nr 12 z Oddziałami 
Integracyjnymi im. Marii Konopnickiej w Ostrowcu Świętokrzyskim. Przypominam 
tu Państwu o ochronie danych osobowych, o funkcjonowaniu RODO. Przy 
rozpatrywaniu tego projektu posługujemy się terminem "skarżący" lub "osoba 
skarżąca". Nie wymieniamy nazwisk osoby, która nazwiska osoby, która wniosła 
skargę. Projekt uchwały był opiniowany przez wszystkie komisje. Proszę więc 
Przewodniczących Komisji o podanie opinii komisji. Proszę, Przewodniczący Komisji 
Samorządowej.  
Przewodniczący Komisji Samorządowej – K. Kutryba – Komisja Samorządowa 
pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Komisja ds. Rodziny również pozytywnie 
zaopiniowała ten projekt uchwały. Przewodniczący Komisji Edukacji, Kultury i Sportu.  
Przewodniczący Komisji Edukacji, Wychowania, Kultury i Sportu – M. Łata – Pani 
Przewodnicząca! Komisji Edukacji, Kultury i Sportu pozytywnie zaopiniowała ten 
projekt uchwały.  
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Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Przewodniczący Komisji Strategii  
i Rozwoju Miasta.  
Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Miasta – K. Stelmasik – Komisja również 
pozytywnie zaopiniowała wspomniany projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Przewodniczący Komisji Budżetu.  
Przewodniczący Komisji Budżetu – A. Pałka – Pani Przewodnicząca! Komisja Budżetu 
pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy Państwo Radni mają 
pytania do projektu tej uchwały? Nie widzę. Wobec tego głosujemy projekt uchwały  
w sprawie rozpatrzenia skargi na Dyrektora Publicznego Przedszkola  
Nr 12 z Oddziałami Integracyjnymi im. Marii Konopnickiej w Ostrowcu Świętokrzyskim. 
Kto jest za podjęciem uchwały, naciska przycisk i podnosi rękę. Kto jest przeciw, 
naciska przycisk i podnosi rękę. I kto się wstrzymał, naciska przycisk i podnosi rękę. 
Uchwałę podjęliśmy 16 głosami "za", przy 4 głosach "wstrzymujących się".  
 
Radni RM – przy 16 głosach za, braku głosów przeciwnych i przy 4 głosach 
wstrzymujących – podjęli uchwałę w sprawie rozpatrzenia skargi na Dyrektora 
Publicznego Przedszkola Nr 12 z Oddziałami Integracyjnymi im. Marii Konopnickiej  
w Ostrowcu Świętokrzyskim (imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 41 do 
protokołu). 
 

Patrz uchwała Nr LXXVIII/57/2023 – załącznik nr 42 do protokołu. 
 
19) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Przechodzimy do następnego projektu 
uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Ostrowiec 
Świętokrzyski na rok 2023. Projekt uchwały był opiniowany przez Komisję Budżetu. 
Proszę więc Przewodniczącego Komisji o zabranie głosu.  
Przewodniczący Komisji Budżetu – A. Pałka – Pani Przewodnicząca! Komisja Budżetu 
pozytywnie zaopiniowała ten projekt uchwały.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję, czy Państwo Radni mają pytania 
do projektu tej uchwały? Nie widzę. Wobec tego głosujemy projekt uchwały 
zmieniający uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Ostrowiec Świętokrzyski 
na rok 2023. Kto jest za podjęciem uchwały, naciska przycisk i podnosi rękę. Kto jest 
przeciw, naciska przycisk i podnosi rękę. I kto się wstrzymał, naciska przycisk  
i podnosi rękę. Stwierdzam, że uchwałę podjęliśmy jednogłośnie.  
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę zmieniającą uchwałę w sprawie uchwalenia 
budżetu Gminy Ostrowiec Świętokrzyski na rok 2023 (imienny wykaz głosowania 
stanowi załącznik nr 43 do protokołu). 
 

Patrz uchwała Nr LXXVIII/58/2023 – załącznik nr 44 do protokołu. 
 
20) Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Kolejny projekt uchwały zmieniający 
uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Ostrowiec 
Świętokrzyski na lata 2023-2029. Projekt uchwały były opiniowany przez Komisję 
Budżetu. Proszę Panie Przewodniczący o zabranie głosu.  
Przewodniczący Komisji Budżetu – A. Pałka – Pani Przewodnicząca! I ten projekt 
uchwały też przeszedł dalszy proces, pozytywnie zaopiniowany.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Czy Państwo Radni mają pytania do 
projektu tej uchwały? Nie widzę. Wobec tego głosujemy projekt uchwały zmieniający 
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uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Ostrowiec Świętokrzyski 
na lata 2023-2029. Kto jest za podjęciem uchwały, naciska przycisk i podnosi rękę. Kto 
jest przeciw, naciska przycisk i podnosi rękę. I kto się wstrzymał, naciska przycisk  
i podnosi rękę. Stwierdzam, że uchwałę tę podjęliśmy również jednogłośnie.  
 
Radni RM jednogłośnie podjęli uchwałę zmieniającą uchwałę w sprawie uchwalenia 
budżetu Gminy Ostrowiec Świętokrzyski na rok 2023 (imienny wykaz głosowania 
stanowi załącznik nr 45 do protokołu). 
 

Patrz uchwała Nr LXXVIII/59/2023 – załącznik nr 46 do protokołu. 
 

Ad VII/Informacja Przewodniczącej Rady Miasta o złożonych interpelacjach: 

 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – I tak wyczerpaliśmy punkt szósty. 
Przechodzimy do punktu siódmego. Informacja Przewodniczącej Rady Miasta  
o złożonych interpelacjach. A więc Szanowni Państwo Radni w okresie od  
14 marca br. do 28 maja zgłoszono łącznie 46 interpelacji. I tak: Radny Kamil Kutryba 
– 5 interpelacji, Radna Renata Duda – 3 interpelacje, Radny Kamil Stelmasik – 7, 
Radny Marek Giemza – 4 interpelacje, jedna zgłoszona wspólnie z Radnym 
Włodzimierzem Stecem, Radny Artur Zawadzki – 4 interpelacje, Radna Joanna Pikus 
– 5, Radny Karol Wójcik – 8 interpelacji, Radna Marta Woźnicka-Kuzdak – 3, Radny 
Włodzimierz Stec – 6 interpelacji, w tym jedna z Markiem Giemzą. I Radny Dariusz 
Kaszuba – 2 interpelacje. Wszystkie zostały niezwłocznie przekazane Prezydentowi 
Miasta w celu dalszego nadania im biegu i ogłoszone również, opublikowane  
w Biuletynie Informacji Publicznej.  
 

Ad VIII/Sprawozdanie z prac Rady Miasta i jej komisji: 

 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Przechodzimy do kolejnego punktu - 
punktu ósmy - Sprawozdanie z prac Rady Miasta i jej komisji (załącznik nr 47 do 
protokołu). Wszyscy otrzymaliśmy powyższy materiał. Czy Państwo Radni mają 
pytania do tego materiału? Nie widać.  
 

Ad IX/Sprawozdanie z prac Prezydenta Miasta za okres od 3 marca 2023 r. do 17 

maja 2023 r.:  

 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wobec tego przechodzimy do punktu 
dziewiątego - Sprawozdanie z prac Prezydenta Miasta za okres od 3 marca 2023 r. do 
17 maja 2023 r. (załącznik nr 48 do protokołu). Czy Państwo Radni mają pytania do 
tego materiału? Też nie widzę.  
 

Ad X/Sprawy różne: 

 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Wobec tego przechodzimy do punktu 
dziesiątego - Sprawy różne. I tutaj w sprawach różnych otrzymaliśmy szereg 
sprawozdań i jedno przyjęliśmy dzisiaj do materiałów. I tak, były to sprawozdania - już 
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mam: sprawozdanie z działalności Zespołu Interdyscyplinarnego ds. Przeciwdziałania 
Przemocy w Rodzinie Gminy Ostrowiec Świętokrzyski za rok 2022 (załącznik nr 49 
do protokołu), sprawozdanie z realizacji Gminnego Programu Przeciwdziałania 
Przemocy w Rodzinie oraz Ochrony Ofiar Przemocy w Rodzinie na lata 2022-2027 za 
rok 2022 (załącznik nr 50 do protokołu), sprawozdanie z realizacji Gminnego 
Programu Wspierającego Rozwiązywanie Problemu Bezdomności w Ostrowcu 
Świętokrzyskim na lata 2021-2023 za rok 2022 (załącznik nr 51 do protokołu), 
sprawozdanie z realizacji Programu Wspierania Osób Starszych przez Miejski 
Ośrodek Pomocy Społecznej w Ostrowcu Świętokrzyskim za rok 2022 (załącznik nr 
52 do protokołu), sprawozdanie z realizacji Gminnego Programu Wspierania Rodziny 
w Gminie Ostrowiec Świętokrzyski na lata 2022-2024 za 2022 rok (załącznik nr 53 do 
protokołu), sprawozdanie z realizacji Strategii Rozwiązywania Problemów 
Społecznych w Gminie Ostrowiec Świętokrzyski na lata 2022-2028 za rok 2022 
(załącznik nr 54 do protokołu), ocena zasobów pomocy społecznej Gminy Ostrowiec 
Świętokrzyski za 2022 rok (załącznik nr 55 do protokołu) oraz sprawozdanie  
z realizacji Programu Współpracy Gminy Ostrowiec Świętokrzyski z organizacjami 
pozarządowymi i innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego  
w roku 2022 (załącznik nr 56 do protokołu). Materiały te były przedmiotem obrad 
Komisji Samorządowej i Komisji ds. Rodziny. Czy Państwo Radni mają pytania do tych 
materiałów? Proszę Radny Marcin Marzec.  
Radny M. Marzec – Pani Przewodnicząca! Panowie Prezydenci! Szanowni Radni! 
Szanowni Państwo! Ja mam kilka kwestii do podniesienia. Pierwszy tyczy się 
programów wspierania osób starszych. I czytamy na stronie 3 tych materiałów, iż 
jednymi z celów głównych, czy strategicznych tego programu są na przykład takie 
elementy, jak poprawa jakości życia osób w wieku 60+ poprzez na przykład 
zwiększenie uczestnictwa osób starszych w życiu społecznym, promocja zdrowia 
działań edukacyjnych wśród seniorów. Z tymi punktami bym się w jakiś sposób 
zgodził, to znaczy z pozostałymi też się zgadzam, tylko mam na myśli to, że o ile te 
punkty, które teraz przytoczyłem, mam wrażenie, że rzeczywiście są w praktyce 
wdrażane, o tyle co ciekawe, znajdują się tam dwa kolejne punkty, mianowicie 
promowanie pozytywnego wizerunku seniora. I jeszcze ciekawsze: przygotowanie 
średniego pokolenia do starości. Przyznaję, że tak się zastanawiam, jakie to działania 
idą w tym kierunku, i czy, jak to w praktyce jest realizowane, bo wiadomo człowiek 
wszystkiego nie wie. Być może są jakieś działania prowadzone, ale w jaki sposób te 
dwa punkty, przypomnę: „promowanie pozytywnego wizerunku seniora” 
i „przygotowanie średniego pokolenia do starości”. Przyznaję, że już sam się zaliczą 
chyba do owego średniego pokolenia i chętnie bym się przygotował do starości, bo 
zaczynam odczuwać tu i ówdzie pewne deficyty. Może bym wziął udział w różnych 
zajęciach, albo ktoś by mi wytłumaczył, jak się mam przygotować. Natomiast no, ja nie 
wiem, czy to jest faktycznie realizowane. I to jest sprawa pierwsza. Natomiast dużo 
poważniejsze są tematy, które jak gdyby w moim odczuciu wchodzą w zakres strategii 
rozwiązywania szeroko rozumianych problemów społecznych. Otóż, przewija się co 
jakiś czas dyskusja na sesjach Rady Miasta na temat tematów dotyczących zdrowia 
psychicznego, zwłaszcza dzieci i młodzieży. Aktualnie prowadzone są badania  
i ekspertyzy przez Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej w zakresie tak zwanej 
deinstytucjonalizacji. I moi znajomi spoza Ostrowca, co ciekawe, ale eksperci, którzy 
między innymi to robią, to są ludzie, z którymi ja też na co dzień współpracuje  
w zakresie tak zwanej ekonomii społecznej, są zdumiani, zdumieni - przepraszam - 
brakiem pewnych rzeczy u nas w mieście, gdzie dla nich to jest szokiem, że drugie co 
do wielkości miasto w województwie świętokrzyskim, no właściwie nie ma takich, no 
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nie ma, nie ma pewnych rozwiązań, które wydawałoby się, że powinno mieć.  
I pierwszym z nich jest kwestia braku dostępu do lekarzy psychiatrów dziecięcych. To 
już w ogóle nie mamy prawdopodobnie dostępu w ogóle do takich osób, nie 
współpracujemy, jako miasto. Nie wiem, czy też prywatnie w ogóle działa. Chyba 
nawet nie, taki, taki lekarz na terenie naszego miasta, czy powiatu. I to jest 
zatrważające, że na sto kilkanaście tysięcy ludzi na terenie powiatu i około 60 tysięcy 
w mieście nie mamy, nie mamy takiego specjalisty. I druga ciekawa rzecz, mianowicie 
brak tak zwanego Dziennego Ośrodka Wsparcia Psychiatrycznego, który no, jest takim 
przednówkiem, że tak powiem leczenia takiego bardziej poważnego no, już 
szpitalnego. Gdzie są takie elementy jak psychoterapia grupowa, czy indywidualna, 
trening umiejętności społecznych, czy też zajęcia z psychoedukacji. Ja myślę, że 
między innymi działania te w zakresie deinstytucjonalizacji, które Miejski Ośrodek 
Pomocy Społecznej podejmuje powoli, zmierzają do tego, żeby coś w tym kierunku 
zrobić. Natomiast wydaje mi się, że problem już jest tak duży, tu by więcej moi 
koledzy, którzy współpracują na co dzień z młodzieżą, między innymi tutaj z Klubu czy 
Prawa i Sprawiedliwości, tu Pan Naczelnik Łata na pewno ma dużo więcej do 
powiedzenia w tej sprawie niż ja, bo ja specjalistą nie jestem, ale no trochę się znam 
na systemie wsparcia usług społecznych i uważam, że tu jest bardzo szerokie 
spektrum działań, które należy podjąć, wzmocnić te działania, przekazać różnego 
rodzaju środki. Być może miasto samo nie jest w stanie tego robić, ale powinno 
współpracować z innymi placówkami, czy na poziomie powiatu, a może nawet 
województwa. Wzmacniać organizacje pozarządowe, które też by chciały działać  
w tym obszarze, bo tu jest naprawdę problem narasta niesamowicie i już nie chcę tu 
przytaczać tematów różnego rodzaju tragedii no, prowadzących do, do indywidualnych 
dramatów, czy nawet i samobójstw. Oby takich sytuacji u nas nie było, ale żeby nie 
było, to trzeba też jak najwięcej w tym zakresie zrobić. Oczywiście to się nasiliło po 
pandemii COVID-19, ale ten problem nie znika i wydaje się, że on cały czas jest 
rosnący. Podejmijmy jakieś działania w tym kierunku, żeby coś, coś w tej sprawie 
zrobić. Więc właściwie to tyle. Co do tego pierwszego tematu, to jeżeli można było, 
żeby ktoś może był w stanie udzielić odpowiedzi odnośnie tych dwóch elementów: 
promowanie pozytywnego wizerunku seniora i przygotowanie średniego pokolenia do 
starości. Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy ktoś z Państwa Radnych 
chciałby jeszcze co do tych materiałów? Proszę Radny Mateusz Czeremcha.  
Radny M. Czeremcha – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! I dziękuję tutaj Koledze 
Marcinowi Marcowi za bardzo ważny głos, bo chyba każdy z nas w gronie swojej 
rodziny, czy przyjaciół, czy znajomych spotyka się z takimi problemami, właśnie 
szczególnie teraz młode pokolenie jest, no pod dużym takim zagrożeniem, jeśli chodzi 
tutaj o zdrowie psychiczne. Ale ja chciałem powiedzieć o innym problemie, o problemie 
bezdomności. Otóż, w okresie zimowym miałem okazję brać udział w szeregu takich 
spotkań, takiej pewnej grupy nieformalnej. Na te spotkania przychodziły również osoby 
też bezdomne. Tam trzy osoby przychodziły. I były to osoby, które niekoniecznie 
kwalifikowały się, czy były gotowe, żeby korzystać z noclegowni. Wiemy, jakie tam 
zasady panują w noclegowni. No słusznie, tak? Ale nie kwalifikowali się. I z tego, co 
osoby mówiły, tu wielkim problemem jest brak instytucji w postaci łaźni miejskiej, czy 
miejsca, w którym takie osoby mogą skorzystać z no, z możliwości odświeżenia się. 
Otóż, jedna z tych osób miała rozległe rany na dużych częściach ciała. I było to 
niemożliwe, żeby ona się wyleczyła z kilku względów. Raz: niedożywienia, również 
trudnego dostępu do leków. I myślę, że taka instytucja jest bardzo potrzebna. Może 
jest to wąskie grono osób potrzebujących. Może niekoniecznie są to nasi wyborcy. Nie 
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jest to jakaś szeroka grupa wyborców, ale na to nie później patrzeć, bo  
o społeczeństwie świadczy to, jakie to społeczeństwo jest i jak potrafi podejść do osób 
najsłabszych. I już nie oceniać, czy te osoby przyczyniły się do swojego problemu 
bezdomności, czy nie, tylko po prostu starać się im pomóc. Tutaj apeluję do władz 
miasta i powiatu, żeby taką placówkę powołać, gdzie osoby bezdomne mogłyby 
zadbać o swoją higienę, przebrać się, skorzystać z no, z różnych, różnych form 
wsparcia. Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję, czy jeszcze ktoś z Państwa 
Radnych chciałby w sprawach różnych zabrać głos? Proszę Radny Włodzimierz Stec. 
W sprawie sprawozdań, ale też są to sprawy różne, więc gdyby był inny temat, to też 
można zabrać głos.  
Radny Wł. Stec – Pani Przewodnicząca! Mam inny temat. Mogę, czy mam poczekać?  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Nie. Proszę zabrać głos.  
Radny Wł. Stec – To dziękuję Pani Przewodnicząca za głos. Szanowni Państwo! 
Panowie Prezydenci! Ja mam dwa krótkie punkty, jeden narodził się dzisiaj, czyli 
zastępcy przewodniczących komisji. Mało nam zostało kadencji, ale jednak uważam, 
że tacy przewodniczący powinni być i nie ma absolutnie żadnych argumentów, żeby 
takich przewodniczących nie było, i nie byłoby dzisiaj prawdopodobnie całego tego 
zamieszania z Komisją Budżetu. Moja druga sprawa dotyczy list poparcia dla 
Prezydenta Jarosława Górczyńskiego. Ja oczywiście nic do tego nie mam. Każdy takie 
listy może poparcia tworzyć, zbierać podpisy i tak dalej. Tylko zastanawiam się, 
dlaczego w jednostkach gminnych, ponieważ mam zgłoszenia, że takie listy poparcia 
są przedkładane do podpisu w jednostkach gminnych. Zacząłem się zastanawiać, to 
znaczy - nie zacząłem, zastanawiam się, czy jest to stosowne, aby pracownicy 
jednostek podległych prezydentowi miasta byli stawiani w tak niezręcznej sytuacji. 
Niezręcznej i stresującej. W ogóle się zacząłem zastanawiać, czy jest to legalne, czy 
można tak robić? Ktoś te listy jednak tam zaniósł i prosił o podpisy. Te osoby, które mi 
to zgłosiły, czują nawet, w ten sposób powiedziały, że czują się wręcz zastraszane. 
Nie wiem, czy faktycznie się tak czują, ale mogą się tak czuć. No, niestosowna 
sytuacja uważam, zwracam się tutaj do Pana Prezydenta o pilną reakcję w tej sprawie. 
No dla mnie sytuacja niedopuszczalna i nie powinno nic takiego być. Dziękuję bardzo. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Panie Prezydencie, czy może na 
pytania, które zadał Radny Marzec, udzieliłby Pan odpowiedzi, bądź osoba wskazana 
przez Pana Prezydenta.  
Wiceprezydent Miasta – A. Łakomiec – Tak, tak właśnie zapisałem sobie. Znaczy te 
dwa punkty, powiem szczerze, że mnie samego zaciekawił przy zapoznawaniu się, 
zapoznawaniu się. Jeszcze wizerunek seniora, to jeszcze rozumiem, bo to zdrowie, to 
wszystko, to na pewno na ten wizerunek wpływa, więc tu na pewno, ale to 
przygotowanie się w wieku średnim do bycia seniorem jest ciekawe, więc za chwilkę 
poprosimy, jeżeli jest na sali oczywiście pracownik MOPS-u, który tym obszarem się 
zajmuje, to zaraz się dowiemy.  
Co do, tutaj Panu Radnemu Mateuszowi Czeremsze odpowiadam, w tej chwili dość 
duża akcja jest propagowana przez MOPS i cały nawet, bodajże w kwietniu, czy 
przełom kwietnia/maja, mieliśmy liczne spotkania, w których sam brałem udział. Więc 
co pokazano różne aspekty właśnie bezdomności, łącznie z takim dość, na koniec 
ostatnio dwa tygodnie, półtora tygodnia temu był teatr z Wrocławia, gdzie właśnie, ten 
właśnie, ten aspekt, o którym Pan mówił, że niedostrzegany, niszowy, gdzie nie 
kwalifikują się. Na ostatniej sesji zmieniliśmy też Regulamin, żeby wyjść naprzeciw tym 
osobom. Zmieniliśmy Regulamin naszej noclegowni, żeby też kobiety mogły, żeby to 
miało charakter koedukacyjny, nie tylko dla mężczyzn, jak to było wcześniej. I staramy 
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się tutaj nad każdą osobą indywidualnie pochylać. I na pewno nikt nie zostaje tutaj z 
tego tytułu, z tego tytułu pominięty. Co do propozycji łaźni, czy ewentualnie jakiegoś 
miejsca do kąpieli, myślę, że ta noclegownia spełnia takie rzeczy. No jeżeli ktoś nie, 
jeżeli ktoś nie spełnia Regulaminu, no wiadomo nie nam oceniać to oczywiście, bo 
różne są aspekty choroby, chorób i ewentualnie tej bezdomności. To, co właśnie tutaj 
trenerzy i prelegenci na tych spotkaniach, w których uczestniczyliśmy, mówili. Trudno 
mi powiedzieć w tej chwili, odpowiadać na takie pytanie. Warte może rozważenia. Być 
może właśnie z tak zwanych „miękkich” projektów, z różnego rodzaju, być może jakaś 
instytucja gdzieś tutaj sięgnie po środki. Oczywiście, przy wsparciu, jeżeli będzie to 
możliwe i merytorycznym, i finansowym Gminy. Nie mówimy nie, ale mówię dość takie 
- no, czy w każdym, w każdym aspekcie staramy się podejść indywidualnie również, 
nie tylko jakoś zespołowo.  
Tu jeszcze bym wrócił do pytania Pana Radnego Marca - co do deinstytucjonalizacji.  
Z tego, co tutaj nasze miasto, jednak nie stawiałbym w takim kontekście, że dużo nam 
brakuje do różnych miast, czy do innego, bo nie ukrywam, że w tym akurat, w tej 
dziedzinie, to akurat Komisja Europejska do nas się nawet chyba wybiera - 
przedstawiciele, żeby zobaczyć, jak to u nas wygląda. A co do właśnie takich, co do 
takich poradni przed, że tak powiem, przed jednostką chorobową, przed tym głównym 
leczeniem, to jest tylko i wyłącznie ten problem, o którym tutaj wszyscy mówimy i 
kiwamy głowami, jak Pan Radny zadawał pytanie: brak specjalistów. My staramy się 
tak, jak już Pan Naczelnik Malinowski wcześniej przy innym temacie zakomunikował, 
że od paru lat w naszym mieście - co to nie jest obowiązkiem, a w tej chwili zaczyna 
być obowiązkiem, a u nas od paru lat w mieście funkcjonują z tego, co wiem,  
w powiecie też funkcjonują, w szkołach psychologowie, pedagodzy. To, co możemy 
zrobić, to taką kadrą, jaką dysponujemy. Wszystko rzucamy na ratunek naszym 
dzieciom i naszym mieszkańcom, gdzie tylko możemy. Niestety, z tego, co wiem, to ja 
nawet odbyłem w ubiegłym tygodniu rozmowę ze znanym w Ostrowcu psychiatrą, 
gdzie mówił, że on bodajże od 2004 r. leczył dzieci. Nie było specjalizacji na dziecięcą 
psychiatrię, młodzieżową, czy że tak powiem powyżej, powyżej, bodajże w 2004, czy 
którymś roku - już nie chcę tutaj mówić - po prostu nastąpił podział. Inna specjalizacja, 
inne studia i po prostu niestety, w tamtych czasach, być może ze względu na to, że nie 
była tak rozwinięta komunikacja społeczna poprzez media elektroniczne, nie było tego 
problemu. Oczywiście, pandemia dołożyła swoje, każdy wie. Zresztą tak, jak już tu 
Radny powiedział, że każdy wokół siebie gdzieś z tym problemem się psychiatrii 
dzieci, znaczy, jakimiś dysfunkcjami w funkcjonowaniu dzieci i młodzieży spotkał.  
I też na pewno staramy się organizować jak najwięcej konferencji. Nawet dzisiaj 
byliśmy, znaczy, ja byłem jako przedstawiciel Urzędu Miasta na konferencji 
organizowanej przez tutaj Państwa Koleżankę Panią Radną Joannę Pikus, na temat 
depresji. I naprawdę świetni wykładowcy. Tylko, że to nie jest stały, że tak powiem 
punkt, gdzie można w każdym miesiącu, w każdym tygodniu przyjść, ale uwierzcie mi 
Państwo, dzisiaj cała sala wypełniona po brzegi była naszymi pedagogami, z naszych 
szkół, ze szkół ponadpodstawowych, z przedszkoli również. Tak, że Szanowni 
Państwo, z mojego punktu widzenia, ja bym, na pewno byśmy wszyscy tu chcieli, jak 
tu siedzimy, nawet poradnię taką otworzyć. Tylko, że mamy w województwie 
świętokrzyskim jednego lub dwóch lekarzy o specjalności psychiatrii dziecięcej. My na 
poprzedniej konferencji o depresji, bo to już kolejna była dzisiaj, bodajże 1,5 miesiąca 
temu, rozmawialiśmy z profesorem, który był prelegentem i on mówił, że on ma tyle 
różnych - i działa w organizacjach pozarządowych i działa klinicznie normalnie  
w szpitalu i prowadzi takie prelekcje, z jaką był u nas w Ostrowcu. I uwierzcie Państwo, 
on powiedział, że no my tam byliśmy pełni nadziei, że tu chcemy do naszych szkół, bo 
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tam świetny taki program był i dla uczniów i w tym samym dniu po południu dla 
rodziców. Od razu, żeby nie było tak, że dzieci przyjdą do domu, zaczną opowiadać 
swoje. Tylko dzieci mają w ciągu szkoły, a rodzice tam o 16.00, na przykład, żeby te 
dwa światy, że tak powiem, się nie zetknęły w tym. Prawdopodobnie takie uda nam się 
zrobić, taki projekt we wrześniu. Dopiero we wrześniu, a my rozmawialiśmy bodajże 
koniec marca albo początek kwietnia. Tak, że takie są oczekiwania, nie tylko u nas, ale 
również w całej Polsce. Po prostu brakuje specjalistów. Brakuje specjalistów, gdzie na 
to wpływu nie mamy. Ewentualnie, no wiadomo, że teraz gdzieś ma się otworzyć ta 
droga, do tej specjalizacji w sposób szybszy, czy większy, ale to musi potrwać te 
sześć, siedem lat, żeby taką specjalizację dość większa liczba uzyskała. Problem jest 
duży, dostrzegamy i to nie od dzisiaj, i staramy się reagować. Mówię, nawet takimi 
pojedynczymi interwencjami, jeżeli tylko możemy, czy spotkaniami dedykowanymi dla 
jak największej grupy, czy pedagogów, czy osób, które spotykają się na co dzień z 
tymi sytuacjami. Dziękuję.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję, proszę Marcin Marzec. 
Wiceprezydent Miasta – A. Łakomiec – Szanowni Państwo! Co do list poparcia dla 
Prezydenta Górczyńskiego. My, jako Gmina nie byliśmy tego, że, tak powiem autorem. 
Każdy, tutaj był Komitet Społeczny poparcia, z medialnych informacji, z tego, co 
wiemy. Nigdy nie było, znaczy jako Gmina nie ingerowaliśmy w to. Jeżeli pojawiły się 
informacje, że gdzieś w zakładach, gdzie w większości lub w 100% są naszej gminy, 
czy w naszych jednostkach, od razu było to ucinane, i tak, że nie było żadnego 
nakazu, ani przykazu, ani zabronienia na początku, bo po prostu to było poza nami. 
Jeżeli tylko się gdzieś pojawiły, to są wolne jakieś po prostu. Ja nie słyszałem, powiem 
tak: do mnie nie dotarły, ani do nas, przynajmniej ja nie słyszałem, że ktoś komuś 
każe, bo z prawnego punktu widzenia te listy są tylko chyba poparcia, więc nie wiem, 
do czego miałoby to służyć. 
Radny Wł. Stec – Pani Przewodnicząca! Panie Prezydencie! To nie chodzi o to, czy 
ktoś komuś każe, tylko jest to po prostu niezręczna sytuacja dla pracowników 
podległych Panu Prezydentowi. Takich list tam nie powinno być, tak? No ciekawy 
jestem, jakby Pana podlegli pracownicy mieli oddać, nie wiem głos, czy w ankiecie 
zaznaczyć, czy Pana popierają, czy nie. Imiennie na przykład, tak? No jest po prostu 
niezręczna bardzo sytuacja i niekomfortowa dla tych ludzi.  
Wiceprezydent Miasta – A. Łakomiec – Rozumiem. Powiem szczerze: zbadam to, 
zbadamy to i się może odniesiemy, ale odpowiednie kroki poweźmiemy.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Panie Prezydencie, czy może  
z jednostek MOPS-u, z placówki z MOPS-u, ktoś by odpowiedział na pytanie.  
Wiceprezydent Miasta – A. Łakomiec – Właśnie, ten jeden punkt przynajmniej, 
ewentualnie. Jeżeli ktoś jest, bo Pani Dyrektor nie ma, niestety.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Co to z tym wiekiem średnim, z tą 
starością?  
Kierownik Działu Pomocy Usługowej  Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej  –  
J. Basińska – Nie wiem, czy słychać mnie dobrze? Może się przedstawię - Joanna 
Basińska, Kierownik Działu Pomocy Usługowej. Odniosę się do tych dwóch celów tutaj 
zawartych. Szanowna Pani Przewodnicząca! Panowie Prezydenci! Szanowni Państwo! 
Więc tak, no w naszym ośrodku jest mnóstwo działań takich prowadzonych, 
skierowanych do seniorów i mieszkańców naszego miasta Ostrowca. Jeżeli chodzi  
o tutaj wizerunek naszego Seniora, to muszę powiedzieć, że są to też działania 
skierowane nie tylko bezpośrednio do naszych seniorów, ale też i do członków ich 
rodzin. Do ośrodka zgłasza się bardzo dużo takich osób. Zanim samym senior 
skorzysta z jakiejkolwiek pomocy, my posiadamy w swoich zasobach wielu 
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specjalistów. Jest to i mediator, i psycholog, i przeprowadzamy przeróżne rozmowy  
z członkami rodzin, którzy też mają swoje zdanie na temat procesu starzenia się. Nie 
oszukujmy się też, że okres starości ma pewne stereotypy i mity. Oprócz tego 
edukujemy wszystkich seniorów, nawet tych wczesno, można powiedzieć 60 plus, 
jakie mają uprawnienia, z czego mogą skorzystać. W wielu sytuacjach jest tak, że 
seniorzy nawet w takim dojrzałym już okresie starości, na przykład, nie posiadają 
orzeczenia o stopniu niepełnosprawności. Dzięki naszej, nie wiem, informacji, edukacji 
i naszym tutaj działaniom, kierujemy do określonych organów, gdzie mogą uzyskać te 
uprawnienia, a co za tym dalsze możliwości. W naszym Miejskim Ośrodku 
Społecznym, też działamy poprzez promowanie takiej lepszej starości i walczenie  
z tymi stereotypami, w ten sposób, że organizujemy przeróżne wydarzenia, na 
przykład, poprzez organizowanie społeczności lokalnej. Seniorzy uczestniczą  
w różnych wydarzeniach. Są to wycieczki, uczestniczą w corocznym obchodzeniu Dnia 
Rodziny, ubierania też w okresie przedświątecznym, na przykład, 
bożonarodzeniowych choinek. To też ma wpływ na inny wizerunek starości. Ośrodek 
też drugi rok już realizuje "Korpus Wsparcia Seniorów" poprzez - mamy zakupione 
teleopaski medyczne. Jest to usługa monitoringu, właśnie opaski bezpieczeństwa się 
nazywają. Bardzo ciekawą tutaj taką formą jest to, że taki senior, czy to osoby właśnie 
w wieku wczesnej starości, czy później mają możliwość monitorowania wszystkich 
podstawowych życiowych funkcji, a przede wszystkim istotne jest to, że w przypadku 
jakiegoś, nie wiem, niepokojącego zdarzenia jest połączenie z telecentrum,  
z ratownictwem medycznym. I w ubiegłym roku objęliśmy ponad 100 osób tą usługą. 
No i ta usługa jest nadal kontynuowana. Seniorzy są z tego zadowoleni. Co jeszcze 
mogę powiedzieć? Średniego pokolenia, to mieliśmy tu na myśli właśnie edukację  
i rozmowy z członkami rodzin. Średnie pokolenie to również kobieta 60 plus, która już 
jest, można powiedzieć, w wieku emerytalnym, a już kwalifikuje się do tej pomocy, 
może do takiego wsparcia z naszego programu miejskiego ośrodka. Mało tego, 
jeszcze teraz w ramach aktualnie projektu naszego "deinstytucjonalizacji", czyli mamy 
bardzo ciekawe urządzenie zakupione. Jest to symulator starości. Ponieważ, no 
okazuje się, że jednak członkowie rodzin, którzy opiekują się swoim 
niepełnosprawnym czy seniorem, nie zawsze zdają sobie sprawy, jaką trudnością 
może być zwykłe czynności, jak przyjmowanie posiłku, czy poruszanie się po 
mieszkaniu. Więc chcemy też poprzez ten okres edukować młodszych  
i przygotowywać do tego, że czasem to wynika też naprawdę z dużych dysfunkcji,  
a czasem, iż też z leczenia na przykład farmakologicznego.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Czy jeszcze Państwo 
Radni w sprawach różnych mają pytania? Proszę, może tak, może Radna Grażyna 
Maj. 
Radna G. Maj – Pani Przewodnicząca! Panie Prezydencie! Szanowna Rado!  
Ja chciałam poprosić po raz kolejny o terminarz posiedzeń rad naszej Rady.  
W kontekście, Pani Przewodnicząca, powołania dzisiaj Młodzieżowej Rady Miasta, 
byłoby jakby wskazane, aby pokazać młodym ludziom, jak funkcjonują starsi. Wydaje 
mi się, że nie jest to w dobrym zwyczaju, abyśmy nie znali dat posiedzeń rad miasta. 
W związku z tym, że pełnimy, w większości jesteśmy aktywni zawodowo i ułatwiłoby 
nam to w znacznym stopniu organizowanie naszego życia zawodowego i rodzinnego. 
Nie kryję, że różne sprawy rodzinne, też mam na względzie i mamy też, powody do 
tego, żeby organizacyjnie przesuwać pewne terminy, ale głównie mi przyświeca tutaj 
taka myśl, żeby jednak dać przykład młodym ludziom, czyli Młodzieżowej Radzie 
Miasta, że jednak organizacja to podstawa dobrego funkcjonowania, i żeby nasza 
Rada Miasta dobrze funkcjonowała, to rozpoczyna się półrocze drugie naszego roku. 
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Wydaje mi się, że jest to dobry moment, bo nie udało się zorganizować takiego 
terminarza w tym półroczu, ale myślę, że będzie to lepiej na przyszłe. Dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Dziękuję. Radny Dariusz 
Kaszuba.  
Radny D. Kaszuba – Pani Przewodnicząca! Panowie Prezydenci! Wysoka Rado! Jak 
najbardziej podpisuję się pod przypomnieniem tematu Pani Radnej Grażyny Maj, 
dlatego, że ten plan chyba wszystkim byłby na rękę, a mielibyśmy jakąś prognozę 
tego, co nas czeka w najbliższym czasie i taki harmonogram naszych obrad powinien 
być jak najbardziej stworzony już wcześniej. Może chociaż to drugie półrocze.  
Ale przechodząc do rzeczy. Panowie Prezydenci, mam tutaj prośbę, być może coś 
pominąłem, ale jeżeli jesteśmy w sprawach różnych, bardzo bym prosił o informację, 
dlatego, że tak, dzisiaj w Wieloletniej Prognozie Finansowej Gminy Ostrowiec 
Świętokrzyski, dokonaliśmy zmiany na kwotę 2 mln 210 tys. zł w ramach 
Ostrowieckiego Integratora Edukacji i Przedsiębiorczych, mam nadzieję, że to jest tak 
ta nazwa dobrze dopisana, co łącznie daje kwotę 8 tys. 210 - przepraszam 8 mln 210 
tys.  zaplanowanych do wydania na rok 2024. Również w informacji dzisiejszej 
odnośnie realizacji projektu Ostrowiec Świętokrzyski Miasto OdNowa, mamy również 
informacje o tym, że zakupione pomoce przekazane na razie w użytkowanie dla 
oddziału Rejonowego PCK, będą później przekazane na wyposażenie utworzonego 
Ostrowieckiego Integratora Edukacji i Przedsiębiorczych. Bardzo bym prosił o 
informację, co to jest za twór? Czy to będzie osobna instytucja miejska, czy będzie pod 
egidą innej instytucji miejskiej i czy ta kwota 8 mln 210 tys. zł to jest kwota finalna 
realizacji tego założenia? Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Tutaj jeszcze kolejno, może Pani Radna? 
Radna R. Duda – Dziękuję bardzo. Pani Przewodnicząca! Ja może teraz chciałam 
dopytać odnośnie Zespołu Interdyscyplinarnego. Mam takie pytanie, bo doczytałam, że 
w 2022 r. członkowie Zespołu w ramach podniesienia kwalifikacji ukończyli Studium 
Przeciwdziałania Przemocy i chciałam dopytać, ilu członków brało udział, ukończyło to 
studium i kto decydował o wyborze tych członków? I drugie takie moje pytanie 
odnośnie kampanii i szkolenia, bo widzę tutaj - wyszczególnione są poszczególne 
miesiące, ale taka przerwa od 6 kwietnia do 13 września - takie moje pytanie, czy  
w tym okresie były prowadzone jakieś działania? I jeżeli mogę jeszcze jedno pytanie 
odnośnie Zespołu, czy po zakończeniu procedowania "Niebieskiej karty" pracownik 
socjalny monitorował sytuację rodzin lub sprawował nadzór nad tymi rodzinami? I czy 
to odbywało się, jeżeli tak, to czy to się odbywało we wszystkich przypadkach, czy 
tylko wybiórczo? Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. 
Radny J. Wrona – Pani Przewodnicząca! Jeśli. Witam bardzo serdecznie wszystkich 
Państwa Radnych i pozostałych Państwa. Chciałbym jeszcze nawiązać do dyskusji, 
która toczyła się na temat psychiki i szczególnie wypowiedzi tutaj, fragmentu 
wypowiedzi Kolegi Marcina Marca, Radnego Marcina Marca, że przegapienie 
niektórych sytuacji, właśnie takich trudnych sytuacji psychicznych, szczególnie  
w młodym wieku, osób o nieukształtowanej jeszcze psychice, czasami może 
doprowadzić do największej tragedii, czyli do samobójstw. I tutaj chciałbym po 
pierwsze podać jeden z przykładów, najpierw takich, których doświadczyłem pełniąc 
obowiązki dowódcy kompanii. Był chłopak, którego tam po prostu wszyscy traktowali 
jako ofiarę losu. No i chcieli po prostu się na nim wyżywać. I tutaj moje, nie będę 
szczegółów wszystkich mówił, odpowiednie wkroczenie spowodowało, że ta sytuacja 
po prostu została uzdrowiona. I tych przykładów mógłbym mnożyć różnych z życia, ale 
nie o to mi po prostu chodzi. Tylko dzisiaj część ludzi poprzez możliwość posiadania  
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i posługiwania się tego rodzaju sprzętem, no może się czuć wyobcowana, ale z drugiej 
strony ten sprzęt daje szansę do tego, żeby móc też z kimś porozmawiać, po prostu 
nie obawiając się - szczerze porozmawiać i po prostu jakby no, nawet poskarżyć się 
na to, że jest taka, znajduje się w takiej, a nie innej sytuacji. I chcę tutaj zapytać  
o jedną rzecz - pomysł, kiedyś były telefony zaufania, gdzie na przykład ktoś mógł 
zadzwonić. Jak ta sytuacja teraz po prostu w Ostrowcu wygląda? Bo, ja z racji tej, że 
tutaj, na miejscu zawodowo nie funkcjonuję, to nie mam możliwości takiego bieżącego 
obserwowania, czy prasy lokalnej, czy tutaj niektórych informacji i jakie są publicznie 
podawane. Ale jeżeli rzeczywiście taka możliwość istnieje, żeby osoba, która no ma 
problemy i nie ma z kim na te tematy porozmawiać, żeby właśnie no, po pierwsze taka 
możliwość była stworzona, a po drugie, żeby ona była w jakiś sposób nagłośniona, 
żeby te osoby, które taką potrzebę posiadają, żeby mogły się zwrócić. Bo najgorszą no 
tragedią tak, jak myślę jest, a to zwykle wynika z tego, że są niedoinformowani. No w 
młodym wieku bardzo głęboko są przeżywane na przykład, jak mają 14, 15 lat, jakieś 
tak zwane "kosze", czyli zawody miłosne. No trzeba też umieć wyjaśnić tej młodzieży, 
że to może nie ten, nie ta. Po prostu jest się w takim wieku, że jest dużo koleżanek, 
czy kolegów, jak z tym nie wychodzi, to czy to trzeba, ja też takie rozmowy  
z niektórymi młodymi ludźmi już toczyłem i wyjaśniłem im po prostu, że to jest czas po 
prostu dobierania się i jeżeli "kosz" jest od jednej osoby, to nie ma co się tym 
przejmować, bo jeszcze jest cała połowa populacji dla niego. I można byłoby te tematy 
po prostu snuć. Nie wiem, czy dzisiaj koniecznie musimy na te pytania odpowiadać 
sobie, ale po prostu z racji tej, że już ten temat dzisiaj padł, no to przyłączając się do 
dyskusji, chciałbym właśnie zwrócić uwagę na ten temat, żeby umożliwić takim, takiej 
młodzieży, takim osobom - mogą być i starsi, którzy czują taką potrzebę, a ja 
niejednokrotnie też widzę, że dużo osób, no dużej grupie osób brakuje rozmówców.  
I to odczuwam też po prostu w rozmowach z wieloma ludźmi i na to po prostu 
należałoby zwrócić uwagę, czy stworzyć jakieś też - już  są, ale żeby - miejsca, gdzie 
mogliby się po prostu spotykać, rozmawiać, wygadać się, poradzić o coś i tak dalej. 
Dziękuję za możliwość wypowiedzi.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. Proszę Radny Marcin 
Marzec. 
Radny M. Marzec – Dziękuję. Pani Przewodnicząca! Chciałbym się odnieść do 
wypowiedzi Pana Prezydenta Łakomca, który zaczął odpowiadać na moje pytania. Ja 
bym chciał sprostować, bo tam padły z Pana strony, Panie Prezydencie, takie słowa, 
że ja tam gdzieś w tej swojej wypowiedzi poprzedniej sytuuję Ostrowiec jakoś tam 
niżej, czy odstajemy, czy jesteśmy z tyłu. Dementuję, to znaczy no, nie, to miałem na 
myśli w swojej wypowiedzi, więc chciałbym to sprostować. Chodzi mi po prostu o to, że 
zdaję sobie sprawę z tego, że dostępność do specjalistów jest bardzo znikoma, 
natomiast no, musimy jak gdyby, ja zwracam uwagę na problem, tak? Nie mówię, że 
gdzieś tam obok jest znacznie lepiej. No, ale patrzmy się jak gdyby w tym aspekcie na 
siebie i zobaczmy, co my możemy zrobić. Poddaję pod rozwagę i pod sprawdzenie 
pod kątem formalno-prawnym, i w zakresie dyscypliny finansów publicznych, ale też  
i racjonalności wydatkowania środków budżetowych - czy jest możliwym rozwiązaniem 
w takim układzie, że miasto z uwagi na brak owych specjalistów, mówimy tu konkretnie 
o psychiatrach dziecięcych, jest w stanie, na przykład ufundować stypendium dla 
osoby, która jest na takim etapie edukacji, że mogłaby podjąć dalszą edukację  
w zakresie takiej specjalizacji i oczywiście później pracować na rzecz naszego miasta. 
Czy to jest w ogóle możliwe z punktu widzenia finansowania? Czy da się to jakoś 
zrobić, bo wydaje mi się, z rozmowy gdzieś, kiedyś, z kimś, że ktoś mi o takich 
rozwiązaniach z Polski mówił. Więc może to jest jakieś rozwiązanie, że po prostu 
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musimy wyjść bardziej agresywnie, jako miasto i skoro ci specjaliści no, gdzieś tam 
powiedzmy, że są dalej dostępni, czy trzeba gdzieś jeździć do większych ośrodków 
miejskich, może to jest jakieś rozwiązanie, że kogoś by się nam udało tutaj w ten 
sposób pozyskać? Podkreślam, nie wiem, czy to jest w ogóle możliwe, czy jest taka 
procedura, czy ktoś by nam, na przykład RIO nie zakwestionował tego typu wydatków, 
bądź trzeba by taką umowę z taką osobą bardzo mocno obwarować. No bo choćby 
padło tu wcześniej ze strony Naczelnika Malinowskiego, przy innych tematach,  
o których rozmawialiśmy: ryzyko, jak gdyby no, tego, że taka osoba no nie jest z nami 
związana, potem ona gdzieś może uciec. No, my ponieśliśmy nakłady na jej edukację, 
i tak dalej, i tak dalej. Więc, no rzeczywiście tu rozumiem te dylematy. Natomiast może 
to jest jakieś rozwiązanie? Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę Radny Mateusz Czeremcha.  
Radny M. Czeremcha – Pani Przewodnicząca! Mam wrażenie, że dzisiejsza sesja jest 
wyjątkowa. Jest duża swoboda wypowiedzi i ta sesja tak naprawdę tak się ułożyła, że 
została poświęcona problemom młodego pokolenia dzieci i młodzieży. I chciałbym tutaj 
też nawiązać, bo to co, tą dyskusję, którą poruszył Pan Radny Marcin Marzec na temat 
już takich kryzysowych sytuacji, jak najbardziej jest to bardzo potrzebne, ale możemy 
też dużo podjąć działań, które spowodują, że ogólnie to młode pokolenie będzie 
nabywało właściwych postaw. Będą te postawy utrwalane i taką rolę spełniała na 
przykład rywalizacja sportowa uczniów szkół podstawowych. Szczególnie w grach 
zespołowych, gdzie taka grupa dzieci czy młodzieży, która trenuje w swojej szkole, 
często trener staje się dla nich autorytetem, który potrafi wypracować właściwe 
postawy i utrwalać je do współpracy w grupie. Ja również mam do czynienia z 
trenerami sportowymi, którzy naprawdę mają bardzo wielki autorytet wśród dzieci  
i bardzo dbają o to, żeby drużyna była dobrze zgrana między sobą, żeby też  
w przypadkach gry zespołowych, często wynik zależy od postawy jednego zawodnika. 
Nawet jeżeli ma słabszy dzień, to cała drużyna go wspiera, a nie przeciwnie. I właśnie 
tego brakuje, bo z tego, co mi wiadomo, to w bieżącym roku szkolnym takich zawodów 
sportowych, gier zespołowych szkół podstawowych nie ma. Ja proponuję, ażeby od 
przyszłego roku szkolnego, bo w tym roku szkolnym wiele nie zrobimy, żeby powrócić 
do takiej rywalizacji. To będzie jeden z elementów, który będzie pomagał młodzieży  
i dzieciom, do również zachowania, również zdrowia psychicznego, ale również  
i mamy inny problem, tak? Związany z też i z otyłością dzieci, młodzieży. I tu możemy 
dzieci i młodzież wspierać na wielu, wielu kierunkach. Dziękuję. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy jeszcze są pytania, czy 
jakieś uwagi Państwa, zapytania w tym miejscu porządku obrad? Tak. Proszę Pana 
Prezydenta, jeżeli mógłby się odnieść do niektórych tematów albo poprosić osoby, 
które by mogły udzielić odpowiedzi, bo tu padło pytanie ze strony Pani Radnej 
odnośnie Zespołu Interdyscyplinarnego, więc też mamy szefową Zespołu, więc też 
mogłaby udzielić odpowiedzi. Proszę bardzo, Panie Prezydencie, najpierw Panu 
udzielam głosu.  
Wiceprezydent Miasta – A. Łakomiec – Pani Przewodnicząca! Szanowni Państwo 
Radni! Goście! Tylko jedno zdanie powiem tu już od razu, żeby nie uciekł nam temat. 
Decyzja jest podjęta już, że od września wracamy w ogóle z pełną gamą, nawet 
łącznie z Ligą Szkół Sportową. Tak, że od września wracamy. Ze względu na 
pandemię było zamknięte. W zeszłym roku nie zostało, to znaczy w tym roku szkolnym 
nie zostało jeszcze ze względu właśnie organizacyjnych utworzone, ale już jest 
decyzja, że od września ruszamy z taką inicjatywą. Tak, że tu na gorąco. Poprosimy 
może Pana Prezydenta Dominika Smolińskiego, żebyśmy po kolei tutaj Panu 
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Dariuszowi Kaszubie, Panu Radnemu Dariuszowi Kaszubie odpowiedzieli na pytania 
związane.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Proszę.  
Wiceprezydent Miasta – D. Smoliński – Pani Przewodnicząca! Szanowni Państwo! 
Jeżeli chodzi o Ostrowiecki Integrator Edukacji i Przedsiębiorczych, jest to jeden  
z elementów projektu, na który uzyskaliśmy dofinansowanie z Funduszy Europejskiego 
Obszaru Gospodarczego, czyli z tak zwanych Funduszy Norweskich. Jeżeli chodzi  
o Integrator, on swoją siedzibę będzie miał w budynku Centrum Kształcenia 
Ustawicznego. My mniej więcej 1,5 roku temu zleciliśmy dokumentację projektową na 
przystosowanie tego obiektu do funkcjonowania na zasadzie Integratora Edukacji  
i Przedsiębiorczych. Taką dokumentację wraz z pozwoleniem na budowę i z zakresem 
wyposażenia dla tego obiektu uzyskaliśmy. Nie będzie to jakaś nowa instytucja, czy 
jednostka, jednostka organizacyjna gminy. Ostrowiecki Integrator będzie podlegał pod 
Centrum Rozwoju Lokalnego. W tej chwili jesteśmy na etapie wyboru wykonawcy. 
Mniej więcej ponad miesiąc temu zostało ogłoszone postępowanie publiczne na 
realizację już robót budowlanych i dostawę wyposażenia. Półtora tygodnia temu 
otworzyliśmy oferty. Te oferty wahają się od kwoty około 19 mln zł do ponad 32 mln zł. 
Na realizację tego zadania, na dzień dzisiejszy, mieliśmy zabezpieczone około 17 mln 
900 tys. zł, z czego 60-65% to jest dofinansowanie zewnętrzne. Dlatego ta kwota  
2 mln zł na przyszły rok, celem wyboru ewentualnie wykonawcy, o ile będzie spełniał 
warunki postępowania, gdyż po dzisiejszej sesji wezwiemy wykonawcę do 
przedłożenia harmonogramu oraz szczegółowego budżetu. Dodatkowo tylko 
wspomnę, że jeżeli chodzi o to działanie finansowane ze środków zewnętrznych, 
również w ubiegły piątek wystąpiłem o dodatkowe współfinansowanie tego zadania  
w kwocie ponad 3 mln 600 tys. zł. Tak, aby to dofinansowanie na realizację całego 
zadania wynosiło około 14-15 mln. Do modernizacji, przebudowy i rozbudowy w tym 
obiekcie pozostaje część użytkowej, część zabudowy związana z salą, w której 
mieliśmy sesje Rady Miasta, jak i część lewa budynku. Będzie docelowo tam 
funkcjonowało Centrum Kształcenia Ustawicznego i Ostrowiecki Integrator, który 
będzie przeznaczony przede wszystkim dla dzieci, młodzieży oraz osób 
przedsiębiorczych dopiero stawających, bądź stawiających pierwsze kroki w biznesie  
i w działalności gospodarczej. Powstaną tam różne ciekawe sale, takie jak: sala 
sportu, sala wirtualnej rzeczywistości, stolarnia, strefa szycia. Również jeżeli chodzi  
o kwestie wyposażenia, będą tam nowoczesne elementy. We współpracy z osobami, 
które docelowo będziemy tam zatrudniać, czy to na umowę zlecenie, czy na umowę  
o pracę, będziemy prowadzili zajęcia i dopołudniowe, popołudniowe dla dzieci  
i młodzieży, jak również grup nie tylko z terenu Gminy Ostrowiec Świętokrzyski, ale 
również z terenu powiatu i starali się również te działania, które realizujemy  
w tej chwili z projektu Ostrowiec Świętokrzyski "Miasto OdNowa", tak jak Akademia 
Młodego Przedsiębiorcy, czy mini studia podyplomowe dla szkół podstawowych  
i ponadpodstawowych, realizować również w tym obiekcie. Dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – To może...  
Wiceprezydent Miasta – A. Łakomiec – W sprawie pytań dotyczących Zespołu 
Interdyscyplinarnego poprosiłbym Panią Przewodniczącą o odpowiedź na te trzy 
pytania, dziękuję.  
Przewodnicząca Zespołu Interdyscyplinarnego ds. Przeciwdziałania Przemocy –  
M. Pietruszka – Szanowna Pani Przewodnicząca! Panowie Prezydenci! Rado! Jeśli 
chodzi o pierwsze pytanie, które było najkrótsze, to może od tego zacznę o monitoring 
po zakończeniu procedury "Niebieskiej karty". Zarządzeniem Dyrektora Miejskiego 
Ośrodka Pomocy Społecznej, taki monitoring jest prowadzony przez trzy miesiące  
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i dotyczy rodzin z dziećmi i osób starszych. Natomiast chciałam tu w tym miejscu, 
momencie powiedzieć, że tak naprawdę czekają nas wielkie zmiany, ponieważ już 
niebawem wchodzi nowa ustawa i tak naprawdę ten monitoring będzie musiał trwać 
dużo dłużej. I powiem tak, chciałam Państwu tutaj powiedzieć, że ja jestem 
przewodniczącą dwa i pół roku. Jak tutaj słuchałam przed chwilą wszystkich Państwa, 
to "serce mi rośnie", bo myślę, że tu wejdzie nowa ustawa i będziemy tu wszyscy 
współpracowali, i będziemy działali w sferze przeciwdziałania przemocy. Temat jest 
trudny. Na pewno potrzebne są działania w szkołach. Na pewno jest potrzebne 
wsparcie dzieci i młodzieży, ponieważ okres pandemii i izolacji no niestety wpłynął na 
te zachowania, które mają miejsce. Musimy tutaj wspólnie podejmować działania. Na 
pewno otoczyć te dzieci. My tutaj staramy się prowadzić wiele działań w tym temacie. 
Współpracujemy też ze szkołami. No i cóż, ciężki czas przed nami. Na pewno ustawa 
zmieni dużo i myślę, że tutaj przy zaangażowaniu wszystkich jednostek podejmiemy 
tutaj, ja jestem otwarta na współpracę, na działania. Tak, że zapraszam Państwa do 
siebie. Jestem codziennie na Świętokrzyskiej, blisko - w siedzibie Miejskiego Ośrodka 
Pomocy Społecznej. I to jest to pierwsze pytanie. Drugie pytanie było odnośnie 
szkoleń, tak? No właśnie, jeśli chodzi, bo było pytanie o to szkolenie specjalistyczne 
organizowane przez "Niebieską linię". Szkolenie - Fundacja "Pestka" miała taki projekt, 
w którym, do którego mogli się zgłosić - my dostaliśmy zaproszenie jako zespół. 
Poinformowani zostali, na posiedzeniu Zespołu, wszyscy członkowie. To szkolenie 
ukończyłam. Szkolenie składało się z dwóch stopni. Pierwszy stopień ukończyłam ja  
i koleżanka. Jest RODO, więc nie podaję imienia i nazwiska. Natomiast do drugiego 
stopnia podeszłam już tylko ja - ukończyłam. Myślę, że chyba nie będzie zbytnią 
kozerą, jeśli się w tym momencie trochę pochwalę, ponieważ mam tytuł specjalisty. 
Więc myślę, że też Państwu, w jakiś działaniach się mogę przydać i służę, służę swoją 
pomocą. Natomiast jeśli chodzi o te inne szkolenia, to nawiązałam współpracę  
z Biurem Rzecznika Praw Dziecka. Tam też były takie szkolenia. No niestety, one były 
w większości organizowane w formie on-line. Cóż, braliśmy też udział w tych 
szkoleniach, o których mówił tutaj Pan Prezydent organizowanych przez Panią Pikus. 
Sporo było tych szkoleń. Wiem, że tam było też pytanie odnośnie tej przerwy, która 
była. Tak naprawdę we wszystkich możliwych szkoleniach braliśmy udział, tak? 
Członkowie, wszyscy członkowie Zespołu byli o nich informowani i ci, którzy wyrazili 
zgodę, brali udział. Natomiast chciałam Państwu zaznaczyć, że ta ustawa, która teraz 
niebawem wejdzie, ona tak jakby trochę narzuca: każdy, każdy członek Zespołu 
będzie musiał takie szkolenie odbyć. Natomiast będzie za to odpowiedzialny, jeśli 
dobrze pamiętam, ROBS i on będzie musiał przeszkolić każdego członka Zespołu 
Interdyscyplinarnego. Nie wiem, czy jeszcze? Ja mogę, proszę Państwa, długo, 
bo...Tak, że. Dziękuję bardzo.  
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję. Czy jeszcze, jeszcze jakieś 
pytania w sprawach różnych? Proszę Państwa, ja jeszcze w takim razie mam do 
Państwa taką informację, że do naszego Klubu zgłosiła swój akces Radna Krystyna 
Dziewięcka, natomiast z dniem 26 maja zrezygnował z pracy w Klubie Radny Kamil 
Stelmasik (informacja o zmianach w składzie Klubu KWW Jarosława Górczyńskiego – 
załącznik nr  57 do protokołu). To tyle. I proszę, Panie Prezydencie, jeszcze. 
Wiceprezydent Miasta – A. Łakomiec – Pani Przewodnicząca! Szanowni Państwo! Ja 
bym chciał na koniec tu jeszcze zaakcentować jedną rzecz, bo na poprzedniej sesji, na 
komisjach przede wszystkim, mówiliśmy o oddaniu nowego budynku dawnego 
Zakładowego Domu Kultury. Teraz trzech instytucji praktycznie: kina "Etiuda", Centrum 
Tradycji Hutnictwa i "SOWA" - programu "SOWA". I chciałbym wszystkich Państwa 
zaprosić na takie przed, przed premierowy - zwiedzanie, zobaczenie wystawy, 
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zobaczenia całego budynku, po prostu. Jeżeli ktoś będzie miał chęć, to i nawet do 
serwerowni w piwnicach zejdziemy. Ale przede wszystkim, aby zobaczyć salę kinową 
już po tym remoncie, po oddaniu technicznym. Moja propozycja, czy tam nasza 
propozycja jest - 5 czerwiec, to jest poniedziałek. Nie wiem, w godzinach 
popołudniowych, w godzinach gdzieś 16.00-17.00, jeżeli by Państwu, wszystkim 
Państwu pasowało. Serdecznie zapraszamy. Tu jeszcze myślę, że Biuro Rady, Biuro 
Rady już tak ostatecznie, ostatecznie prześle. Jakby Państwo mieli jakieś sugestie, że 
nie poniedziałek, czy wtorek, ale to też bym prosił nie tak, że indywidualnie, tylko 
żebyśmy się tu zebrali, zebrali w większości i też chciałbym, żeby Państwo, jako 
decydujące osoby, gdzie jak to przy zamiarze powstania i przy realizacji tego również, 
też chciałbym, żeby Państwo uczestniczyli w takiej przed premierze tego wydarzenia. 
Dziękuję serdecznie. 
Przewodnicząca RM – I. Renduda-Dudek – Dziękuję bardzo. No to proszę Państwa, 
myślę, że już wyczerpaliśmy w zupełności porządek obrad dzisiejszej sesji i zamykam 
obrady LXXVIII (78) sesji Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego. Dziękuję bardzo. 
 
Sesja Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego zakończyła się o godz. 16.38.  

 

Przewodniczyła: Przewodnicząca Rady Miasta Ostrowca Świętokrzyskiego - Irena 

Renduda-Dudek 

Protokołowały: Marta Kamińska, Eliza Kaniewska, Magdalena Połetek 

 

 

 

 


